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Orjemo ledino,
zato ne bo šlo vse gladko

Torek 10. septembra je dan, ki bo ostal v analih, ne le sozda 
MERCATOR-KIT, ampak tudi v analih Jugoslavije. Ali ga bo 
kdaj kdo omenjal ali ne, je še preuranjeno govoriti, vsekakor pa 
bo to datum, ki bo pomenil prelomnico v odnosih potrošnik — 
trgovina. Na ta dan je bil namreč prvi zbor potrošnikov pri 
trgovski delovni organizaciji, prvi v državi, in trgovska organiza
cija je bil naš sozd.

Zbralo se je več kot štirideset 
predstavnikov potrošnikov (mo
ralo bi jih priti 48, a so bili ne
kateri zadržani), predstavniki 
sozda, prišel pa je tudi Roman 
Albreht, član CK ZKS in pred
sednik Republiškega sveta za 
vprašanja družbene ureditve, s

strokovnim sodelavcem Sveta, 
dr. Svetozarjem Poličem. Prišli 
so novinarji Dela, Tanjuga, 
RTV, Dnevnika... Skratka vsi, 
ki smo jih povabili.

»V praksi poznamo potrošni
ške svete v krajevni skupnosti, 
a to je le ena od oblik organizi-

- Oprostite, a bodo markice veljale neomejeno? Na primer, da 
jih potrebno število zberem v petih letih?

ranja potrošnikov, ki jo omogo
čata Zakon o združenem delu, 
pa tudi Zakon o blagovnem 
prometu. Druga oblika je go
spodarska organizacija potroš
nikov, kot je, denimo, današnji 
zbor, ki zaradi direktnega ures
ničevanja neposrednih intere
sov v preskrbi temelji na nače
lih samoupravnega interesnega 
in ekonomskega združevanja. 
Torej gre za dve popolnoma ra
zlični obliki organizacij potroš
nikov. Prva je družbena, druga 
interesno gospodarska. Ne gre 
za alternativni možnosti organi
ziranja, pač pa za organizira
nost, ki se dopolnjuje. Vsaka 
od obeh organizacij ima pose
ben položaj v družbeni aktivno
sti potrošnikov, kot tudi natan
čno opredeljeno funkcijo ter 
delovanje,« je v uvodnem govo
ru na zboru poudaril Vukadin 
Nedeljkovič, sekretar PO SOZD 
MERCATOR-KIT.

Naloge potrošniškega sveta 
pri sozdu, ki ga je zbor potroš
nikov izvolil, so opredeljene v 
Samoupravnem sporazumu o 
sodelovanju s potrošniki. Po
trošniški svet na eni in SOZD 
MERCATOR-KIT na drugi strani 
bosta skušala na podlagi tega 
sporazuma dolgoročno urediti 
usklajevanje medsebojnih od
nosov. Predvsem bosta skrbela 
za skladno in kakovostno pre
skrbo, informiranje potrošni
kov, za razvoj in modernizacijo 
trgovine, zagotovitev potrebnih 
rezerv, ter znižanje stroškov-in 
s tem tudi znižanje cen. Skuša-
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la bosta najti skupen ekonom
ski interes v blagovnem prome
tu na osnovi združevanja dela 
in sredstev ter s tem v zvezi de
lež potrošnikov na prihodku.

Skupni ekonomski interes bo 
dosežen z namenskim združe
vanjem oziroma angažiranjem 
sredstev potrošnikov, kot na 
primer z varčevanjem pri trgov
ski organizaciji v sestavi sozda, 
z nakupi nad določeno- mini
malno vrednostjo, z nakupi ob
veznic ter zagotovitvijo raznih 
oblik kvalitete in trajne tržne

oskrbe s strani trgovskih orga
nizacij.

Možnost vpliva 
na investicije

Potrošniki bodo zato imeli 
možnost in pravico obravnavati 
tudi investicijski plan našega 
sistema, kar obenem pomeni, 
da ne bodo brez vpliva na širje
nje zmogljivosti za preskrbo 
občanov. Kajpak bodo imeli še 
mnogo drugih nalog, katerih

Nadaljevanje na 2. strani

Delavski svet sozda
Andrej Dvoršak

Tudi urejen videz izpričuje kakovost
Prvo jesensko zasedanje delavskega sveta sozda, ki je bilo 

12. septembra, je bilo združeno s seminarjem za delegate ozi
roma njihove namestnike, člane izvršilnega odbora in delavske 
kontrole ter predsednike komisij na ravni sozda. Zanje je cen
ter za obveščanje sozd pripravil poseben informativno izobra
ževalni program, na katerem so strokovni delavci Delovne 
skupnosti sozda spregovorili o organiziranosti, vlogi in težavah 
sozda, pa tudi o strokovnih temah, ki jih morajo poznati samou- 
pravljalci, zlasti člani delavskih svetov in njegovih organov.

Sicer pa je bilo na dnevnem 
redu delavskega sveta kar več 
zelo pomembnih točk, od anali
ze poslovnih rezultatov v prvem 
polletju do sprejemanja pravil
nika o nagradah SOZD MER
CATOR-KIT in pravilnika o ce
lotni podobi sozda.

O poslovnih rezultatih sozda 
je spregovoril vodja plansko 
analitske službe Merator-lnter- 
ne banke, Marko Žagar, ki je bil 
hkrati tudi uvodničar k predlo
gu samoupravnega sporazuma 
o temeljih plana SOZD MERCA
TOR-KIT za obdobje 1986 do 
1990.
Brez razprave o rezultatih

Tovariš Žagar je delegate po
drobno seznanil z našimi po
slovnimi rezultati in jih opozoril 
na posamezne kazalce učinko
vitosti gospodarjenja, s kateri
mi ne bi smeli biti povsem za
dovoljni. Kljub izčrpni uvodni 
informaciji, pa razprave med 
delegati ni bilo, ravno nasprot
no, kakor na seji poslovodnega 
sveta, kjer je bila prav o rezulta
tih poslovanja razprava najbolj 
tehtna in burna.

Tudi na samoupravni spora
zum o temeljih plana ni bilo kaj 
dosti pripomb. Le delovne or
ganizacije Mercator-Hoteli go
stinstvo je dala amandma na 
54. člen sporazuma, ki je bil tu
di sprejet. Gre za to, da naj ne

bi v akt, ki bo veljal pet let, vna
šali konkretnih številk, saj se 
pogoji gospodarjenja spremi
njajo iz leta v leto: konkretne 
številke bi vpisovali v letne 
planske dokumente.
Delovna skupnost po planu

Marko Glažar je nato delega
te seznanil z delom Delovne 
skupnosti SOZD v prvem pollet
ju. Opozoril je, da smo na za
četku leta pri sprejemanju pla
na bili pred mnogimi neznanka
mi, saj je to prvo leto poslova
nja v novem sozdu. Kljub vse
mu pa večjih odstopanj od pla
na ni bilo, kar kaže, da smo re
alno planirali in da bo Delovna 
skupnost tudi do konca leta po
slovala v okviru začrtanega 
plana.

Živahnejša razprava je bila 
pred sprejemom pravilnika o 
nagradah sozda MERCATOR- 
KIT. Delegatom ga je podrob
neje predstavil Zvonimir Taljat, 
sodelavec v pravni službi soz
da. Delegati so se predvsem za
držali pri samem naslovu pra
vilnika, saj so menili, da bi mo
rali imenovati pravilnik kot pra
vilnik o nagradah in priznanjih. 
Vendar pa je prevladovalo mne
nje, da je že sama nagrada obe
nem tudi moralno priznanje, saj 
bo delavec poleg denarja prejel 
še posebno listino z obrazloži
tvijo, zakaj je nagrado prejel.

Delavski svet je nato pravilnik 
skupaj z dopolnitvami sprejel in 
že prihodnje leto bo podelil pr
vih deset nagrad sozda.

Mercator-Nanos - 
odločen...

Enako kot na poslovodnem 
svetu se je precej živahna raz
prava vnela tudi o pravilniku o 
celostni podobi sozda, ki je, kot 
je poudaril vodja studia za eko
nomsko propagando, Anton 
Kočevar, le realizacija posa
meznih členov Samoupravnega 
sporazuma o združitvi v SOZD 
MERCATOR-KIT.

Delegatka M-Nanosa je v 
imenu svoje organizacije pred
lagala, naj se odloži sprejem te
ga pravilnika. Menila je, da je 
premalo pretehtan ter da ni v 
skladu z že tradicionalnim izpi
sovanjem firme Nanos. Pouda
rila je, da M-Nanos svoje zuna
nje podobe, zaradi tradicije, ki 
jo ima, ne namerava menjati! 
Vprašala se je, zakaj ne bi do
puščali različnosti tudi pri trgo
vinskih organizacijah, kot to 
denimo dovoljujemo pri gostin
skih.

Odgovorila sta ji Zvonimir Ta
ljat in Anton Kočevar, ki sta po
udarila, da mora biti zunanja 
podoba tozda v okviru podobe 
ziroma firme delovne organiza
cije in sozda, kot to določa 5. 
člen o združitvi v sozd. Zadeva 
je s pravnega vidika povsem 
jasna, v nastajanju predloga 
pravilnika o celostni podobi pa 
so v največji možni meri bile 
upoštevane pripombe posa
meznih članic

Predsednica delavskega sve
ta je zato menila, da je bil pra
vilnik dovolj temeljito obravna-

Tehtan prispevek je v razpravi dal tudi dele
gat Franc Smolej iz M-KZ Stična, ki je s pre
prostimi besedami povedal, da bi morali gra
divo za seje napisati tako, da jih bo razumel 
vsak delavec, tudi manj »samoupravno« in 
»ekonomsko« podkovan ter naj bi uvodničarji 
spregovorili v človeku razumjlvih besedah, 
kot je to storil Vukadin Nedeljkovič.

van in da z njegovim spreje
mom ne bi bilo smotrno zavla
čevati.

V razpravo se je vključil še 
predsednik PO sozda, Miran 
Goslar, ki se je strinjal, da bo 
prilagajanje enotni podobi za 
mnoge organizacije zelo radi
kalen poseg. S pravilnikom bo
mo raznolikost, ki sedaj vlada 
med članicami sozda, spravili 
na skupen imenovalec. Pri tem 
se moramo zavedati, da je zu
nanja podoba sozda, se pravi 
vsake članice v njem, eden od 
sedmih temeljnih stebrov sozda 
in da je ta podoba izredno po
membna tudi za poslovni 
uspeh sleherne organizacije, 
zato odstopanja od pravilnika 
ne more biti. Pripomba M-Na
nosa, da se sozd nima kaj vtika
ti v označevanje tozdov in de
lovnih organizacij, je neprimer
na in neosnovana. Smo ena or
ganizacija, ki povezuje vse de
lovne organizacije in tozde, za
to je tudi označevanje firme na
ša skupna zadeva. Vsakogar od 
nas mora skrbeti, kako se drugi 
med nami predstavlja, je po
udaril Miran Goslar.

Ker bo prilagajanje za posa

mezne organizacije tudi velika 
finančna obremenitev, je dogo
vorjeno, da je prehodni rok dve 
leti.

Delegati delavskega sveta so 
nato glasovali o pravilniku in 
ga z enim vzdržanim glasom 
(nihče ni bil proti), sprejeli. Do
ločili so tudi komisijo za spre
mljanje in izvajanje tega pravil
nika. Člani komisije so Janez 
Gorše iz M-KZ Ribnica, Peter 
Škerlavaj iz tozda Investa, Ma
teja Repovž iz M-Ljubljanskih 
mlekarn, Sergej Paternost iz M- 
Nanosa in Anton Kočevar in iz 
studia za ekonomsko propa
gando.
Več denarja za šport

Predsednik KORS (koordina
cijski odbor za rekreacijo in 
šport), Mirko Vaupotič, je de
lavski svet seznanil zlasti s fi
nančno problematiko korša, ki 
ima za svoje delovanje premalo 
sredstev. Delegati so sprejeli 
sklep, naj se koršu odobri pred
lagano povečanje sredstev. Me
nili so, da sodi med pozitivne 
oblike njegovega delovanja v 
letošnjem letu zlasti poživitev 
planinske dejavnosti. Miran Go
slar je opozoril, da bo treba fi
nanciranje korša sistemsko 
urediti tako, da bo poslovanje 
enostavnejše. Zato bi kazalo že 
v prihodnjem letu zbirati na
menska sredstva za dejavnosti 
korša pri Delovni skupnosti 
sozda, ki bi jih vključila v eno 
od računovodskih postavk.

Ob koncu je sekretar PO, Vu- 
kadina Nedeljkovič, poročal o 
dosedanjih rezultatih uvajanja 
potrošniške kartice in drugih 
akcijah za poživitev prodaje ter 
o prvem zboru potrošnikov in 
sveta potrošnikov pri sozdu 
MERCATOR-KIT. Delegati so 
menili, da so dosedanje zamisli 
o uvajanju potrošniške kartice 
in drugih oblik za pospeševanje 
prodaje koristne ter da jih je 
treba že nadalje razvijati in raz
širiti v skladu z možnostmi in 
željami potrošnikov.
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Orjemo ledino, zato 
ne bo šlo vse gladko
Nadaljevanje s 1. strani 
nekaj je že zapisanih v program 
dela zbora potrošnikov in po
trošniškega sveta pri sozdu, ne
katere pa bodo določili kas
neje.

»Gre za povsem novo obliko 
dela, obliko, ki je v trgovskih 
organizacijah Jugoslavije do
slej ni bilo. Gre za poskus ure
janja odnosov med potrišniki in 
trgovsko organizacijo, vezan na 
poslovni interes trgovine in or
ganiziranih potrošnikov. To v 
zakonodaji ni posebej urejeno, 
zato naša pot ne bo lahka. Do
življali bomo kritike, poslušali 
razne pripombe. Tudi naša inci- 
ativa bo doživljala spremembe, 
ki jih bo narekovalo življenje. 
Pri tem pa boste imeli tudi vi 
odločilen vpliv,« je članom zbo-

lahko tudi bolj prisluhnila že
ljam potrošnikov. Vse to naj bi 
vplivalo na zmanjšanje stroškov 
kapitala v blagovnem prometu, 
katerega cena je izredno vi
soka.

V nadaljevanju razprave je to
variš Albreht dejal: »Na področ
ju blagovnega prometa smo ne
koč imeli več socializma, kot ga 
imamo danes. V nekdanjih kon
zumnih zadrugah, ki so bile ze
lo resne organizacije, so bili 
odnosi med trgovci in potrošni
ki zelo natančno opredeljeni.

Rad bi odpravil vsako dilemo 
o nekakšni konkurenci med po
trošniškimi sveti v okviru SZDL 
in temi pri trgovskih organiza

cijah. Povem naj, da je formula-, 
cija že omenjenega člena Zako
na o združenem delu nepreciz
na. Bilo je napisanega več, a to 
takrat ni bilo možno vključiti v 
zakon. Potrošniku nismo mogli 
omogočiti, da bi sodeloval s tr
govino, saj je bilo v vseh učbe
nikih realnega socializma zapi
sano, da je trgovina stvar dr
žave!

Oba sveta, v krajevni skupno
sti in trgovini, si nista konku
renčna. To sta le dva instru
menta našega družbenega me
hanizma. Prvi je instrument 
frontovskega delovanja, drugi 
pa inters tega povezovanja. No
beden od njiju sam zase ne bo 
mogel nič narediti. Vsak se bo 
moral opreti na svoje okolje, na 
politične sile.

Menim, pa, da bi zakonoda
jalci, ki smo jih na ta problem 
opozorili že pred tremi leti, mo
rali razčistiti nejasnosti, če že 
niso sposobni ponuditi česa 
novega. *

Današnji zbor bi moral biti 
močna opora naprednim silam

Roman Albreht: »Rad bi odpravil vsako di
lemo..3

ra potrošnikov deja Miran Go
slar, predsednik PO sozda.

Po njegovih besedah bomo 
potrošniškim svetom dali tak
šno vsebino, ki je za njih naj
bolj zanimiva. To se razlikuje 
od sedanje družbene prakse in 
delovanja potrošniških svetov v 
krajevnih skupnostih.

Za širše uveljavljanje potroš
niških svetov je vsekakor po
membno uveljavljanje ekonom- 
skih-tržnih zakonitosti, ki poča
si prodirajo tudi v našo vsakda
njo prakso. Na žalost je poslo
vanje trgovine še vse preveč v 
sponah restriktivih predpisov, 
ki v bistvu niso naklonjeni svo
bodnemu delovanju potrošni
ških svetov. Še vse preveč je 
administrativnega odločanja, ki 
zavira razvoj trgovine in zožuje 
vpliv kupcev nanjo.

Miran Goslar se je tako, kot 
pred njim že uvodničar Nede- 
Ijkovič, dotaknil uvajanja neka
terih novih oblik prodaje. Menil 
je, da bi bilo najenostavneje 
uvesti člansko izkaznico po
trošnikov; s katero bi, ob 
ustrezni tehnologiji, lahko 
ustvarili natančno evidenco na 
prihodku. V svetu takšno obliko 
sodelovanja med potrošniki in 
trgovino že poznajo. Pri nas pa 
je, zaradi ogromnih sredstev, ki 
bi bila potrebna za njeno uved
bo, še nekaj česa ne bomo mo
gli vpeljati.

Trgovina ni stvar države
V razpravi, ki je sledila, so 

spregovorili mnogi člani zbora 
potrošnikov, pa tudi predsed
nik sveta SR Slovenije za vpra
šanja družbene ureditve, Ro
man Albreht. V obširnem govo
ru je podprl prizadevanja naše
ga sozda in nakazal smeri delo
vanja zbora potrošnikov ter po
trošniškega sveta. Kot je dejal, 
se mora trgovina trdneje naslo
niti na jedro stalnih kupcev, 
kajti le tako bo imela pregled 
nad stalnostjo svojega poslova
nja in v skladu s tem bo lahko 
planirala zaloge. Istočasno bo

Dr. Svetozar Polič, strokovni 
sodelavec Republiškega sveta 
za vprašanja družbene uredi
tve: »V organiziranosti potroš
nikov, kot jo začenja SOZD 
MERCATOR-KIT, bo pristno 
ravno tisto, česar do sedaj ni 
bilo - interes. Zaradi enotnega 
pristopa k tovrstni organizira
nosti pa bo verjetno potreben 
republiški predpis, ki bo delo
vanje tovrstnih potrošniških 
svetov enovito urejal. Zato 
predlagam, naj ima potrošniški 
svet tudi funkcijo iniciativnega 
organa, ki bi poskrbel, da se bo 
tovrstna organiziranost raz
mahnila in še bolje uredila.«

Angela Šetina, učiteljica go
spodinjstva in predsednica po
trošniškega sveta občine Lju- 
bljana-Šiška: »Mnogo let je bi
lo potrebnih, da smo v družbi 
prišli do spoznanja, kako po
membno je neposredno pove
zovanje trgovine in kupca. Po
dobni poizkusi so bili že leta 
1975, a ostalo je le pri poizku
sih. Zelo dobro je, da smo usta
novili tovrstni potrošniški svet, 
saj tisti v krajevnih skupnostih 
delujejo le na ravni KS, na ravni 
občine pa se že zatika. Upam, 
da se bodo tovrstni potrošniški 
sveti obdržali in razširili, in da 
ne bodo ukinjeni kot nekdaj 
konzumne zadruge. Če hoče
mo korak naprej, se moramo 
bolje organizirati. Predvsem pa 
je pomembna naloga našega 
sveta in trgovine »vzgoja« po
trošnika.«

Zvone Žagar, predsednik po
trošniškega sveta pri sozdu 
MERCATOR-KIT: »Organizirali 
smo se, sedaj nas čaka delo. 
Poudarek mora biti na deležu 
potrošnika pri skupnem prihod
ku trgovskih organizacij. To bo
mo dosegli preko raznih oblik, 
od potrošniške kartice do na
kupnega pisma in mladinske 
potrošniške kartice. Veliko dela 
nas čaka tudi pri urejanju po
slovnega časa trgovin, vseka
kor pa bomo preko trgovine 
skušali vplivati tudi na proizva
jalce, da se bodo prilagodili na
šim željam in potrebam.«

Drago Kolenc, predsednik 
potrošniškega sveta KS Po
stojna: »Biti predsednik po
trošniškega sveta v majhni kra
jevni skupnosti, je neprijetna 
dolžnost. Na terenu čutimo 
predvsem pomanjkanje infor
macij o dejanskem stanju v tr
govini. Razen v krizi, potrošni
ški svet v krajevni skupnosti ne 
more najti sogovornikov. Zato 
je zamisel sozda MERCATOR- 
KIT spodbudna in vliva veliko 
optimizma, saj smo potrošniki 
končno le dobili sogovornika, 
ki bo pripravljen prisluhniti na
šim pobudam in težavam in na 
katerega bomo imeli tudi nekaj 
vpliva. Zbor potrošnikov in po
trošniški svet pri sozdu bosta 
prispevala k hitrejšemu pretoku 
informacij in lažjemu uresniče
vanju posameznih zamisli.«

v sozdu MERCATOR-KIT, kajti 
prepričan sem, da so tudi zno
traj tega sistema močni odpori 
proti novim oblikam povezova
nja s potrošniki,« je zaključil 
Roman Albreht.

Iz dela 
organov sozda

Licitiranje bi bilo nevarno
O zboru so poročala številna 

sredstva javnega obveščanja, v 
katerih so na pobudo Mercator
ja gledali kot na možnost vpliva 
kupca na trgovino ter kot na 
poskus, ki ga je vredno pod
preti.

O Mercatorjevi potrošniški 
kartici se je razpisal velik del 
jugoslovanskega tiska, pri če
mer mnogi komentatorji poleg 
prednosti, ki jih potrošniška 
kartica nudi kupcu, obžalujejo, 
da do podobnih pobud ni prišlo 
tudi v njihovem okolju. Pri tem 
opozarjajo, da bo Mercatorjeva 
inciativa kaj kmalu izgubila 
svojo vrednost, če bo prišlo do 
nelojalnega konkuriranja med 
posameznimi trgovskimi orga
nizacijami, ki bodo z licitira
njem ugodnih pogojev skušale 
privabiti čimveč kupcev.

Janez Čirič, predsednik zbo
ra potrošnikov pri sozdu MER- 
CATOR-KIT;»Na današnjem 
zboru smo sprejeli naloge in 
določili roke za njihovo izvrši
tev. Kako smo jih uresničili, pa 
bomo videli na naslednjem 
zboru, ki bo decembra. Takrat 
bomo izdelali tudi plan dela za 
prihodnje leto. Med pomem
bnejšimi nalogami potrošniške
ga sveta je tudi sodelovanje pri 
oblikovanju predloga za spre
minjanje delovnega časa v pro
dajalnah in pri usmerjanju po
trošnikov h kakovostnejši in 
bolj'kulturni prehrani.«

Marjan Čamernik, KS Ajdov
ščina, Ljubljana: »Delam v kra
jevni skupnosti, ki ima največjo 
koncentracijo trgovske mreže. 
Doslej potrošniki z nobeno od 
Mercatorjevih trgovin nismo 
imeli problemov. Srečujemo se 
z DO M-Rožnik, TOZD Trgovi
na. Vse naše delo v potrošni
škem svetu krajevne skupnosti 
je bilo doslej usmerjeno v spo
razumevanje in dogovarjanje. 
Nikoli nismo bili ostri pri oce
njevanju delovanja trgovine, a 
vedno smo zahtevali, da nam 
prisluhne, da obravnava naše 
želje in pobude. Ta potrošniški 
svet in zbor nam dajeta še več
je možnosti delovanja in priča
kujem, da bomo tudi bolje ob
veščeni o problematiki vašega 
sozda.«

Andrej Dvoršak

Zakon o 
združenem 
delu 
določa

23. člen
Občani kot potrošniki blaga 

in uporabniki storitev imajo 
pravico, da se samoupravno 
organizirajo v krajevnih in 
družbenopolitičnih skupno
stih ali kako drugače, da vpli
vajo na razvoj proizvodnje in 
storitvenih dejavnosti, ki zado
voljujejo njihove potrebe, da 
prepričujejo monopol oziroma 
zlorabo monopolnega položa
ja in da zavarujejo druge svoje 
interese.

Organizacije združenega 
dela, ki proizvajajo oziroma 
prodajajo blago ali opravljajo 
storitve za neposredno pora
bo občanov, morajo ustvarjati 
pogoje in spodbujati organizi
ranje potrošnikov blaga oziro
ma uporabnikov storitev za ra
ziskovanje in ugotavljanje nji
hovih potreb in interesov ter 
za planiranje in usklajevanje 
odnosov med proizvodnjo in 
porabo na trajnejši podlagi.

Organi upravljanja v organi
zaciji združenega dela na po
dročju proizvodnje oziroma 
blaga in storitev za neposred
no porabo morajo v skladu z 
zakonom na zahtevo organi
zacije potrošnikov skleniti sa
moupravne sporazume, s ka
terimi določijo njihova medse
bojna razmerja, pravice in ob
veznosti glede redne in kako
vostne preskrbe z določenimi 
proizvodi, rednega opravljanja 
storitev, določanja cen za pro
izvode in storitve ter udeležbe 
potrošnikov pri doseženem 
prihodku, upoštevajoč pri tem 
razvoj teh dejavnosti, potrebe 
potrošnikov, zagotovitev po
trebnih rezerv in druga vpra
šanja Skupnega pomena.

78. člen
Organizacija združenega 

dela, ki se ukvarjajo s prome
tom blaga in storitev na drob
no, morajo na način, ki ga do
loča zakon, sodelovati s po
trošniki, organiziranimi v kra
jevnih skupnostih ter drugih 
samoupravnih skupnostih in 
organizacijah potrošnikov.

Pri sodelovanju iz prvega 
odstavka tega člena se morajo 
organizacije združenega dela, 
ki se ukvarjajo s prometom 
blaga in storitev na drobno, 
na način, ki ga določa zakon, 
dogovarjati s potrošniki, orga
niziranimi v krajevnih skupno
stih ter drugih samoupravnih 
skupnostih in organizacijah 
potrošnikov, o zadevah skup
nega pomena, zlasti pa o 
asortimentu in kakovosti bla
ga, ki ga prodajajo, in storitev, 
ki jih opravljajo, o pogojih in 
načinu prodaje blaga in opra
vljanja storitev ter o deležu 
potrošnikov pri prihodkih, v 
obliki povračila dela teh pri
hodkov ali v kakšni drugi obli
ki, določeni v skladu z za
konom.

Za ustvarjanje pogojev, da 
se v prometu na drobno pro
daja blago, ki ustreza potre
bam potrošnikov, in zagotovi
tev enakopravnosti proizvajal
cev tega blaga moramo orga
nizacije združenega dela, ki se 
ukvarjajo s prometom blaga 
na drobno v dogovoru s po
trošniki, organiziranimi v kra
jevnih skupnostih ter drugih 
samoupravnih skupnostih in 
organizacijah potrošnikov, do
ločiti merila, po katerih se iz
bira blago, ki ga dajejo v pro
met na drobno, in način ugo
tavljanja blaga, ki ustreza tem 
merilom, ter poskrbeti, da so 
ta merila dostopna javnosti.
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Samoupravni sporazum bo sprejet pravočasno
Marko Žagar - M-Interna banka

Temelji srednjeročnega razvoja 
sozda

Leto 1985 lahko povsem upravičeno imenujemo leto spreje
manja raznovrstnih planskih aktov. V tem letu smo že prejeli 
dolgoročni plan SOZD MERCATOR-KIT do leta 2000, do konca 
leta pa moramo sprejeti sklep srednjeročnih planskih dokumen
tov in letni plan za leto 1986.

Torej bo na tem področju vla
dala vroča jesen, še posebej za
radi nejasnosti v zvezi z novim 
zveznim zakonom o planiranju; 
nov slovenski zakon o planira
nju, ki se bo verjetno nekoliko 
razlikoval od zveznega, bo, po 
zadnjih informacijah, izdelan 
šele v začetku leta 1986. Zmeš
njava je torej popolna, saj sta 
do sedaj pri izdelavi srednje
ročnih planskih aktov veljala 
stara zakona, s sprejemom no
vega zveznega zakona je obve
ljal ta, ko pa bo sprejet še repu
bliški, ga bo tudi treba upošte
vati.

V SOZD MERCATOR-KIT smo 
se pri izdelavi Samoupravnega 
sporazuma o temeljih srednje
ročnega plana SOZD MERCA
TOR-KIT za obdobje 1986-1990 
temu problemu izognili tako, 
da smo sporazum pripravili že 
do sprejema novega zakona. S 
tem sporazumom določamo 
skupne interese, cilje in bodoči 
razvoj SOZD. Polet tega ureja
mo medsebojne odnose, pravi
ce, obveznosti in odgovornosti 
za uresničevanje dogovorjenih 
skupnih interesov in ciljev. 
Udeleženke tega sporazuma so 
temeljne in enovite delovne or
ganizacije, TZO, TOK in enovite

- SAS o trajnem poslovnem 
sodelovanju in združevanju de
la in sredstev med proizvodni
mi in trgovskimi OZD v SOZD 
ter
- družbeno ekonomska izho

dišča gospodarjenja občin, 
mest, regij in republike.

Sedem stebrov sozda 
MERCATOR-KIT

Poudariti moram, da smo v 
samoupravnem sporazumu

usklajevanju ekonomskih od
nosov s tujino,

5. skupnemu informacijske
mu sistemu in enotni elektron
ski obdelavi podatkov,

6. skupnemu in enotnemu 
predstavljanju SOZD,

7. visoki stopnji medsebojne 
vzajemnosti in solidarnosti.

Predvidene stopnje rasti
V tem srednjeročnem obdobju 
v SOZD predvidevamo povpreč
ne realne stopnje rasti:
- družbeni proizvod 2,5%
- akumulacija 4%
- zaposlenost 0,5%
- produktivnost 2%

— Po mojem je to najcenejša varianta priti do končnega 
plana...

Od leve: tajnica samoupravnih organov Vesna Bleivveis, predsednica DS SOZD Mateja Fortič, predsednik PO Miran Goslar in vodja plansko 
analitske službe Marko Žagar, ki delegatom pojasnjujejo SaS o temeljih plana.

kmetijske zadruge ter delovna 
skupnost SOZD.

Izhodišča pri usmeritvah
Kot osnova za izdelavo Sa

moupravnega sporazuma o te
meljih plana SOZD MERCA
TOR-KIT za obdobje 1986-1990 
so nam služili predvsem:
- SaS o združitvi v SOZD,
- Dolgoročne razvojne 

usmeritve SOZD MERCATOR- 
KIT 2000,
- SaS o združitvi v M-IB,
- analiza dosedanjega razvo

ja SOZD in razvojne možnosti 
za obdobje 1986-1990,
- SaS o združevanju dela in 

sredstev na področju ekonom
skih odnosov s tujino,

opredelili načelne skupne za
deve, konkretna izvedba teh pa 
bo opredeljena v srednjeroč
nem planu SOZD. Glavni po
udarek smo namenili tako ime
novanih sedmim stebrom 
SOZD:

1. skupnem usmerjanju in 
usklajevanju blagovnih tokov 
(znotraj in zunaj SOZD na pri
hodkovnih osnovah),

2. skupnemu opravljanju 
bančnih, kreditnih in denarnih 
poslov preko in v okviru M-ln- 
terne banke,

3. skupnemu uresničevanju 
razvojnih investicij z združeva
njem sredstev na dohodkovnih 
osnovah,

4. skupnemu usmerjanju in

- izvoz 8%
- uvoz 5%
- kmetijstvo 3%
- trgovina 1%
- gostinstvo in turizem 2%

Usmeritve po dejavnostih
Osnovna usmeritev sozda na 

področju kmetijstva bo v pri
hodnjem srednjeročnem ob
dobju povečevanje primarne 
družbene in tudi družbeno or
ganizirane tržne kmetijske pro
izvodnje. Skupno tržno proiz
vodnjo (odkup) bomo povečali 
v skladu s proizvodnimi, prede
lovalnimi in prodajnimi možno
stmi ter pospeševali proizvod
njo, ki dosega boljše ekonom
ske in tržne pogoje.

V sozdu je pretežni del indu
strijske proizvodnje predelava 
živil. Cilj razvoja te industrije 
bo doseganje široke izbire ka
kovostnih izdelkov in speciali
tet, zanesljivejše vključevanje v 
oskrbo potrošnikov preko tr
govske mreže drugih poslovnih 
sistemov v SFRJ ter vključeva
nje na tuja tržišča. Prav tako 
kot v živilski industriji bo tudi 
razvoj neživilske industrije 
usmerjen v doseganje široke iz
bire kakovostnih in ekonomsko 
zanimivih izdelkov za tržišče v 
in zunaj sozda.

Na področju trgovine bomo 
morali zagotoviti večjo medse
bojno povezanost in vse večjo 
intenzivnost medsebojnih bla
govnih tokov. Osnovna orienta
cija zunanjetrgovinskega po
slovanja bo v povečanju izvoza 
končnih živilskih izdelkov, ki 
zagotavlja najvišji devizni priliv. 
Najpomembnejši bo izvoz izdel
kov, pri katerem je delež suro
vine manjši, delež živega dela 
pa večji.

V gostinskih in turističnih or
ganizacijah bomo pospeševali 
vse tiste pobude, ki pomenijo 
višjo raven, vrhunsko kakovost 
in kar najbolj raznoliko pobu
do, da bi se tudi na tem po
dročju odlepili od klasičnih 
oblik in izkoristili možnosti, ki 
so v svetu že razvite.

Omeniti moram, da bodo in
vesticije konkretno opredelje
ne v srednjeročnem planu in 
zato niso obdelane v samou
pravnem sporazumu.

Iz dela 
organov sozda

Potek sprejemanja 
planskih dokumentov

Še nekaj o kronologiji poteka 
izdelave in o sprejetju tega sa
moupravnega sporazuma. De
lovno gradivo sporazuma je 
obravnaval tudi poslovodni svet 
na svoji predzadnji seji.

Na podlagi pripomb na po
slovodnem svetu in pripomb 
strokovnih služb je izvršilni od
bor delavskega sveta SOZD na 
svoji 3. seji, ki je bila 
17. 7. 1985, določil osnutek Sa
moupravnega sporazuma o te
meljih srednjeročnega plana 
OZD za obdobje 1986-1990 in 
ga je posredoval v javno obrav
navo, z rokom do 15. 8.1985. Iz 
javne obravnave smo dobili pri
pombe od 17 OZD. Te je na 4. 
seji, dne 6.9. 1985, obravnaval 
izvršilni odbor delavskega sve
ta SOZD. Delavski svet SOZD 
pa je na svojem 6. zasedanju, 
dne 12.9.1985, obravnaval ta 
samoupravni sporazum in dolo
čil, da morajo OZD najkasneje 
do konca oktobra 1985 poslati 
pismene izjave o sprejemu tega 
akta.

Na koncu bi poudaril, da mo
ramo v vsaki posamezni OZD, 
kakor tudi vsi skupaj storiti vse, 
da bi kar v največji meri uresni
čili določila tega samoupravne
ga sporazuma.

Nakupno pismo — nova ugodnost za kupce
Center za obveščanje

Za manj denarja 
prav toliko muzike

Nakupno pismo, ki je le ena od novih oblik sodelovanja s 
potrošniki, ki jih uvaja sozd, je še pred dokončno uvedbo teme
ljito razburkalo poslovne kroge v našem sistemu. Odprlo je 
namreč vrsto vprašanj, predvsem s finančne strani, ki jih 
moramo še pred njegovo uvedbo razrešiti. Uvesti ga namera
vamo v kratkem.

Po sedanjem predlogu naj bi 
bila izdajatelj nakupnih pisem 
Mercator-lnterna banka, ki bi 
jih izdajal oziroma prodajala v 
več trgovskih lokalih našega si
stema. Izbor prodajnih mest bo 
naredila skupaj s posameznimi 
trgovskimi tozdi. Prednost pi
sma bo zlasti v tem, da bo na
kup blaga mogoč v vsaki pro
dajalni sozda MERCATOR-KIT.

Za začetek bomo nakupna pi
sma izdali v dveh osnovnih 
vrednostih, in sicer po 5.000 in
10.000 dinarjev ter v treh razli
čicah, glede na čas od izdaje 
pisma do vnovčitve oziroma 
prodaje blaga. Te različice bo
do glede na rok nakupa pisma 
in vnovčitve eden, dva ali tri 
mesece, kar pomeni, da bomo 
imeli šest po vsebini različnih 
nakupnih pisem.

Nakupna pisma bomo proda
jali za vrednosti, ki bodo ma
njše od osnovnih vrednosti gle
de na čas od izdaje (prodaje) 
nakupnega pisma do vnovčitve 
- prodaje blaga zanj. Te vred
nosti bodo odvisne od obre
stnih mer in se bodo v skladu z 
njimi spreminjale. Za že proda

na oziroma izdana nakupna pi
sma pa se vrednosti ne bodo 
spreminjale. Iz preglednice je 
razvidno, kakšne zneske bodo 
kupci morali plačati glede na 
čas od izdaje do vnovčitve na
kupnega pisma.

Ta vrednostni papir bo ošte
vilčen s serijskimi številkami, 
Mercator-lnterna banka pa ga 
bo posredovala temeljnim or
ganizacijam, ki ga bodo naprej 
razdelile posameznim pooblaš
čenim prodajalnam.

Temeljna organizacija naj bi 
bila za prevzeta pisma eviden
čno obremenjena pri M-Interni 
banki, enako pa bodo obreme
njene tudi pooblaščene proda
jalne, ki bodo morale voditi po
sebno blagajno M-Interne ban
ke, namenjeno izdaji nakupnih 
pisem. Za opravljanje poslov 
prodaje oziroma izdaje nakup
nih pisem bo M-Interna banka 
temeljnim organizacijam priz
nala ustrezno nadomestilo.

Ob vsem tem je še nekaj ne
dorečenih vprašanj, predvsem 
glede tehnične izvedbe postop
ka, ki pa ne bi smela biti ovira 
za uspešno realizacijo naše no
ve akcije.

vrednost
nakupnega pisma 

- din

znesek vplačila - 
din

čas od 
izdaje do 
vnovčitev 

v mes.

diskontne 
obrestne 

mere - ca.

5.000 4.840 1 40
5.000 4.630 2 47
5.000 4.370 3 57

10.000 9.680 1 40
10.000 9.270 2 47
10.000 8.750 3 57
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Polletni rezultati še zadovoljivi
Andrej Dvoršak

Več za obresti, manj za plače
Z letošnjim letom je začel veljati novi Zakon o ugotavljanju in razpo

rejanju celotnega prihodka in dohodka, ki je bistveno spremenil obra
čunski sistem. Rezultati poslovanja, na primer celotni prihodek, doho
dek in porabljena sredstva, niso primerljivi z lanskoletno bilanco, zato 
ima tudi prikaz poslovnih rezultatov sozda za prvo polletje lahko le 
informativen značaj.

Informacijo o poslovnem re
zultatu sta obravnavala poslo
vodni in delavski svet, pred tem 
pa so o uspešnosti gospodarje
nja spregovorili vsi delavci čla
nic sozda na svojih zborih. Vsi 
po vrsti ugotavljajo, da so se 
neugodni pogoji gospodarje
nja, značilni za prvo trimesečje, 
nadaljevali tudi v drugem.

Naš sozd je v prvih petih me
secih ustvaril 109.919.079.000 
dinarjev celotnega prihodka 
oziroma 63 odstotkov več kot v 
enakem obdobju lani. Zaradi vi
soke rasti cen to predstavlja re
alno zmanjšanje celotnega pri
hodka. Tudi porabljena sred
stva v višini 98.834.330.000 di
narjev so za 66 odstotkov večja 
kot lani. Glede na celotni priho
dek so rasla hitreje za tri od
stotke, vendar je ta podatek 
varljiv, saj je le odsev novih 
predpisov.

To pomeni, da smo ustvarili
11.164.415.000 dinarjev dohod
ka ali 38 odstotkov več kot v 
prvem polletju lani. Tudi tu je 
prikazana nizka rast dohodka, 
pogojena s spremenjenimi 
predpisi. Dohodek je bil izred
no obremenjen tudi z obrestmi, 
saj smo zanje morali odšteti kar 
38 odstotkov, v enakem obdob
ju lani pa le 17 odstotkov do
hodka.

Pretežni del obresti, 94 od
stotkov, predstavljajo obresti za 
obratna sredstva in so vračuna
ne med porabljena sredstva. Le
232.053.000 dinarjev pa so zna
šale obresti za osnovna sred
stva. Obresti rastejo mnogo hi
treje kot doseženi rezultati po
slovanja, saj so, v primerjavi z 
enakim obdobjem v 1984. letu, 
plačane obresti večje za 212 
odstotkov, sredstva akumulaci
je pa le 76 odstotkov. Na takš
no povečanje so vplivale pove
čane obrestne mere.

Razmerje med . plačanimi 
obrestmi in akumulacijo pa po
staja že zaskrbljujoče. Plačane 
obresti so kar dvakrat večje od 
akumulacije: ob polletju lani so 
bile le 1,1, ob koncu leta pa 1,4- 
krat večje. Zato je povsem ra
zumljivo, da ravno obresti pred
stavljajo za sozd izjemno obre
menitev. S prihodki od obresti 
za sozdovski denar (1,7 milijar
de dinarjev) smo pokrili le 40,3 
odstotka plačanih obresti.

Za reprodukcijo smo ob pol
letju obračunali 3.667.120.000

dinarjev, 71 odstotkov več kot v 
primerljivem obdobju lani. Kar 
38 odstotkov sredstev za repro
dukcijo oziroma 2.125.125.000 
dinarjev predstavlja akumulaci
ja. V prvem polletju so akumu
lacijo najboloj povečali v M- 
Mednarodni trgovini, TOZD 
Slovenija sadje, zunanja trgovi
na, za 790 odstotkov, v tozdu 
Contal za 294 odstotkov in v 
tozdu Slovenija sadje, predela
va sadja Bohova za 110 odstot
kov. M-Tehna jo je povečala za 
600 odstotkov, M-Agrokombi- 
nat Krško, TOZD Sadjarstvo pa 
za 426 odstotkov.

Ob ugodnih rezultatih v po
sameznih organizacijah pa je 
tudi precej takšnih, ki so poslo
vale z izgubo ali na meji renta
bilnosti. Kar 13 ozdov našega 
sozda je ob polletju imelo izgu
be, skupno za 357.281.000 di
narjev ali 1.041 (tisoč- 
enainštirideset) odstotkov več 
kot v enakem obdobju lani. Se
demindvajset ozdov je ustvarilo 
premalo dohodka oziroma či
stega dohodka, da bi ga razpo
redili v poslovni sklad, kar dvaj
set organizacij pa je zmanjšalo 
del čistega dohodka za poslov
ni sklad. Pri tem je razumljivo 
le-to, da se je število izgubarjev 
od 21, kolikor smo jih imeli ob 
trimesečju, občutno zmanjšalo 
-za 13, pri čemer pa je izgub 
več za 105 milijonov dinarjev! V 
teh organizacijah je zaposlenih

1.271 delavcev oziroma 6,5 od
stotka od skupnega števila za
poslenih v sozdu.

Izguba je nastala zaradi ne
kritih osebnih dohodkov, ob
veznosti iz dohodka in porab
ljenih sredstev (izgua na sub
stanci). Dve organizaciji iz se
stava M-KG Kočevje sta realizi
rali premalo celotnega prihod
ka, da bi nadomestili porablje
na sredstva v celoti. To sta 
TOZD Prašičjereja, za 75 milijo
nov dinarjev (ob trimesečju 35 
milijonov dinarjev) in TOZD Go
vedoreja za 4 milijone dinarjev 
(ob trimesečju 34 milijonov di
narjev). Izgubo zaradi nekritih 
obveznosti dohodka je poleg 
njiju izkazala v obračunu še M- 
KZ Krka, TOZD Krmila. Deset 
organizacij pa ima izgubo zara
di nekritih osebnih dohodkov.

Kar 89 odstotkov vse izgube 
je ustvarilo deset kmetijskih or
ganizacij. Vzroki za to so 
predvsem zunanji, kot denimo 
nesorazmerje med odkupnimi 
cenami in cenami repromateri- 
ala v kmetijstvu. To nesoraz
merje pa po drugi strani pov
zroča zmanjševanje proizvod
nje ter istočasno zmanjševanje 
fizičnega obsega prodaje, zara
di zmanjšane kupne moči pre
bivalstva.

Če se pomudimo še pri 
obratnih sredstvih - obresti za
nje nam pojedo dobršen del 
dohodka - lahko ugotovimo, da 
smo ob polletju imeli 45 mili
jard dinarjev najpomembnejših 
oblik obratnih sredstev, kar. je 
za 61 odstotkov več kot ob kon
cu lanskega polletja. Rast po
sameznih oblik obratnih sred

stev je različna. Najbolj so na
rasle terjatve, brez terjatev če
kov in menic, kar za 81 odstot
kov, še najmanjša rast pa je pri 
zalogah - za 54 odstotkov.

Sicer pa je bila nominalna 
vrednost zalog konec junija kar 
za 25 odstotkov večja od tiste 
konec leta 1984. Torej bi za za
loge morali zagotoviti kar 4,8 
milijarde dinarjev več. Glede na 
to, da smo ustvarili le 2,1 mili
jarde dinarjev akumulacije, lah
ko z njo pokrijemo komaj 44 
odstotkov povečane vrednosti 
zalog.

Za delavce SOZD MERCA- 
TOR-KIT je prcej neugoden po
datek, da je bil naš povprečni 
osebni dohodek ob polletju le 
36.918 dinarjev oziroma za 78 
odstotkov večji kot v enakem 
obdobju lani, medtem ko so 
osebni dohodki v Sloveniji v 
istem obdobju porasli za 83,1 
odstotka, v gospodarstvu Slo
venije pa za 82,3 odstotka. Pov
prečni dohodek v republiki je 
bil 41.527 dinarjev. Med sedmi
mi panogami sozda so imeli 
večje osebne dohodke, kot je 
povprečje za Slovenijo, le v zu
nanji trgovini (53.963) in stori
tvah (45.080). SOZD MERCA- 
TOR-KIT zato ne sodi med or-

/z dela 
organov sozda

ganizacije, ki so prekoračile re- 
solucijske usmeritve.

Najslabše osebne dohodke 
so imeli v trgovini na drobno, 
33.151 dinarjev ali 77 odstotkov 
več kot v prvem polletju lanske
ga leta. Sledi gostinstvo in turi
zem s 35.547 dinarji oziroma 
86-odstotnim povečanjem v pri
merjavi z letom 1984. V indu
striji so imeli povprečni osebni 
dohodek v prvem polletju 
37.211 dinarjev, oziroma 75 od
stotkov več kot v prvih šestih 
mesecih lani, medtem ko so 
imeli v kmetijstvu 79 odstotkov 
več, oziroma 37.227 dinarjev. V 
trgovini na debelo so imeli v pr
vih šestih mesecih povprečni 
osebni dohodek 40.363 dinar
jev, oziroma 73 odstotkov več 
kot v prvem polletju lanskega 
leta.

Podrobnejši kazalci poslova
nja so prikazani v pregledni
cah, ki jih je pripravila plansko 
analitska služba M-Interne 
banke.

Primerjava povprečnih mesečnih čistih obračunanih 
osebnih dohodkov po dejavnostih v SOZD MERCATOR-KIT 
in gospodarstvu Slovenije

delež o OD SOI 
v SRS (%)

1-6/84 1-

SOZD SRS

•6/85 1 -6/85 ind. 1-6/85 ind.
kmetijstvo 95,4 96,4 37.227 179 38.597 177
industrija 92,7 90,1- 37.221 175 41.305 180
gostinstvo in tur. 90,9 91,7 35.547 186 38.776 184
trgovina nadrobno 91,4 89,3 33.151 177 37.122 181
trgovina na debelo 96,4 89,6 40.363 173 45.030 184
zunanja trgovina 90.7 91,5 53.963 185 58.966 184
storitve 85,9 86,0 45.080 182 52.400 182
povprečje SOZD 90,6 88,9 36.918 178 41.527 181
Vir:
- podatki SDK
- periodični obračuni OZD, združenih v SOZD 
indeks = 1-6/85/1-6/84

Primerjava uspešnosti poslovanja po dejavnostih v SOZD MERCATOR-KIT in gospodarstvu SRS v I. polletju leta 1985
SOZD gos- trg. na drob. trg. na deb. zunanja trg. kmetijstvo industrija gost. in tur. storitve

Mercator- podar. sozd SRS sozd SRS sozd SRS sozd SRS sozd SRS sozd SRS sozd SRSMl SRS M. M. M. M. M. M. M.

celotni prihodek ind. 163 175 167 183 160 163 177 106 162 155 149 183 165 173 184 206
porabljena sred. ind. 166 180 170 186 164 167 181 99 168 161 151 192 159 172 181 227
amortiz. po predp.

min. stop. ind. 155 178 137 152 159 151 168 160 177 170 151 171 153 160 163 176
dohodek ind. 138 154 138 160 117 118 146 148 124 127 137 155 174 175 194 169
osebni doh. in SSP ind. 180 186 177 187 169 184 247 200 173 176 181 185 189 190 180 191
akumulacija ind. 176 188 129 196 182 196 510 199 171 124 125 192 92 175 275 194
sred. za reproduk. ind. 171 190 141 197 182 193 459 198 174 150 139 189 124 179 239 192
plačane obresti ind. 312 247 299 231 224 255 148 268 333 296 295 244 98 270 263 267
zaloge (vse) ind. 154 189 153 170 136 167 220 118 144 160 152 206 138 184 236 183
izguba v mio din 357 15.400 38 117 - 97 - - ' 307 703 12 10.924 - 679 - -

ind. 1.141 157 415 202 349 - 1.802 376 133 - 330 — —

KAZALCI
dohodek na delavca v 000 din 598 769 474 638 707 1.023 2.349 1.932 564 611 651 805 447 523 968 965
indeks 138 151 140 158 118 118 125 142 123 125 137 152 170 168 193 161
doh. v prim. s povpr. uporab.
sred. v% 13,2 14,2 16,0 18,6 12,1 9,6 6,0 8,7 8,0 8,9 15,0 15,2 18,9 15,7 19 14,8
indeks 91 95 95 101 79 76 84 94 80 85 95 99 129 117 115 86
stopnja akumul. sposob. v % 2,5 3,4 1,8 4,1 2,2 3,2 3,5 4,1 2,0 1,2 3,0 3,9 1,0 2,3 6,1 3,8
indeks 119 116 90 124 122 127 291 126 111 84 88 123 66 117 164 99

Poslovni rezultati SOZD MERCATOR-KIT v prvem polletju 1985

elementi januar -
1984

- junij
1985

Indeks

1. Celotni prihodek 67,624.109109,919.079 163
2. Porabljena sredstva 59,525.987 98,834.330 166

- materialni stroški 12,726.517 19,817.339 156
- amortizacija 934.998 1,541.995 165
- obresti 60.935 3,967.145

3. Dohodek(D) 8,098.122 11,164.415 138
- obresti za kred. za OS 1,286.820 232.053 18

4. Čisti dohodek (ČD) 4,651.543 8,142.481 175
5. Akumulacija 1,210.345 2,125.125 176
6. Sredstva za reprodukcijo 2,145.343 3,667.120 171
7. Izguba 31.299 357.281 1.141
8. Obveznosti za zapadle anuitete 663.419 616.326 93
9. Terjatve do kupcev 7,591.821 13,768.936 181

10. Obveznosti do dobaviteljev 6,043.823 9,508.066 157
11. Zaloge 15,436.567 23,839.772 154
12. Krediti za osnovna sredstva 3,410.815 3,956.058 116
13. Dolgoroč. krediti za obrat, sredstva 2,622.971 4,748.172 181
14. Kratkoroč. kred. za obrat. sred. 9,636.543 13,056.825 135
15. Povpreč. štev. zaposl. po urah 18.653 18.669 100

Izguba v SOZD MERCATOR-KIT ___________________________v ooo din
organizacija združenega dela 1.1.-31.3. 1

1985
.1.-30. 6. 

1985 1.1
1.1

indeks
-30.6.85
-30.6.84

M-Rudar, TOZD Univerzal 3.305 - -
M-Rudar, TOZD Preskrba 145 - -
M-Rudar, Delovna skupnost 1.064
M-Potrošnik, Lenart 12.385 9.616
M-Hoteli gostinstvo, TOZD Jelka 192 - -
M-KŽK Gorenjske, TOK Kooperacija 13.615 12.481 - ’
M-lzbira Panonija, TOZD Veleprodaja 4.508 —
M-lzbira Panonija, TOZD Maloprodaja 2.656 - —
M-Sfoga 1.418 - -
M-Nanos, TOZD Trgovina Rakek 12.455 21.916 241
M-Nanos, TOZD Indus 4.234 6.139 —
M-Ljubljanske mlekarne, TOZD Stična 9.292 19.907 2.048
M-Ljubljanske mlekarne, TOZD Strojni obr. 6.413 - —
M-Ljubljanske mlekarne, TOZD Posestva 31.556 37.970 —
M-Ljubljanske mlekarne, TOZD Mlekarne 8.860 - -
M-KG Kočevje, TOK Kmetijstvo-kooperacija 5.177 5.426 -
M-KG Kočevje, TOZD Prašičjereja 53.800 117.997 —
M-KG Kočevje, TOZD Govedoreja 77.252 104.892 —
M-KZ Krka, TZO Suha Krajina 1.583 2.088 —
M-KZ Krka, TZO Kmetijstvo 832 “
M-KZ Krka, TOZD Krmila - 9.615 -
M-KZ Bled 1.039 — —
M-KZ Črnomelj, TOZD Živinoreja - 2.773 -
M-KZ Črnomelj, TZO Kmetijstvo - 6.461 -
SOZD MERCATOR-KIT 251.781 357.281 1.141
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Poslovodni svet sozda
Andrej Dvoršak

Imamo trinajst izgubarjev
»Neugodni pogoji gospodarjenja se nadaljujejo in čeprav, 

zaradi predpisov, ni možna natančna primerjava rezultatov 
poslovanja s preteklim letom, lahko ugotovimo, da naši 
poslovni rezultati niso najboljši. Kar trinajst organizacij združe
nega dela našega sistema je ob polletju imelo izgubo, od tega 
deset s področja kmetijstva, 24 organizacij pa ni imelo ostanka 
dohodka, ki bi ga razporedile v sklade,« je zadnji seji poslovod
nega sveta, ki je bila 5. septembra, povedal uvodničar, Marko 
Žagar iz M-Interne banke.

Rezultate objavljamo kot sa
mostojni prispevek, tu pa pov
zemamo le nekatere misli raz- 
pravljalcev.

Miha Urbanija, direktor M-ln- 
terne banke, je opozoril člane 
poslovodnega sveta na sred
stva DPS, ki so bila usmerjena 
v gospodarstvo, da bi z njimi 
lažje premagovalo težak polo
žaj in zmanjšalo izgube. Ta 
sredstva so sedaj razdrobljena 
med kmetijskimi zadrugami in 
organizacijami združenega de
la. Glede na višino izgub in pro
blematiko kmetijstva sredstev 
ni bilo veliko. Zato večini go
spodarskih organizacij ne pred
stavljajo rešilne bilke. Od tod 
zamisel, da bi ta sredstva zdru
žili in jih usmerili tja, kjer so 
izgube najbolj pereče in kjer bi 
lahko z večjim in poceni kapita
lom premagali izgube. SOZD 
MERCATOR-KIT je od 1,5 mili
jarde dinarjev, kolikor je menda 
teh sredstev, namenjenih go
spodarstvu SR Slovenije, dobil 
komaj 200 milijonov dinarjev, 
kar ni v skladu z njegovo veli
kostjo in pomenom, ki ga ima v 
družbi.

•Družbena pomoč 
po kapljicah

To predstavlja komaj 5,5 od
stotka obratnih sredstev za pri
marno proizvodnjo, je menil 
mag. Janez Tavčar iz M-KŽKG, 
ki ga obenem preseneča tudi 
podatek, da imamo v vseh pa
nogah osebne dohodke nižje, 
kot je povprečje.

Janez Žlindra, direktor naj
večjega izgubarja, M-Kmetij- 
skega gospodarstva Kočevje, je 
dejal, da je imela njegova orga
nizacija ob polletju 220 milijo
nov dinarjev izgub, obenem pa 
je morala plačati 170 milijonov 
dinarjev za obresti. Ob tem je 
pomoč s sredstvi DPS zane
marljiva oziroma premajhna in 
zaradi dragega kapitala na iz
gube ne more vplivati. Vseeno 
je optimistično menil, da se iz
gube v tretjem trimesečju ne 
bodo povečevale.

Po njegovem mnenju, s kate
rim so se vsi strinjali, bi bilo 
treba uskladiti cene repromate- 
riala, strojev, gnojil in zaščitnih

sredstev s cenami kmetijskih 
proizvodov. Sedaj so ti podce
njeni ali pa so repromaterial in 
drugi industrijski proizvodi pre
cenjeni. Napovedal je, da bodo 
v Kočevju odločno zmanjšali 
število krav in s tem tudi proiz
vodnjo mleka, kar bo vplivalo 
na zmanjševanje izgub. Z 
zmanjševanjem proizvodnje pa 
ne bo oškodovano le Kočevje, 
ampak celotna družba, kajti 
pašnike in travnike bo počasi 
prerasel gozd, ki se na Kočev
skem že vse preveč razrašča v 
doline.

Istočasno v Kočevju ugota
vljajo, da se volja ljudi do dela 
zmanjšuje in da produktivnost 
ni takšna, kot bi lahko bila. 
Vzrok so (pre)nizki osebni do
hodki. Kljub temu pa je tej or
ganizaciji uspelo, ob večjem 
prirastu, z manjšo porabo ne
koliko zmanjšati stroške poslo
vanja.

Denar za bojše poslovanje 
ali za dvigovanje morale?

Slavko Nemanič, direktor M- 
KZ Stična, ki se je sicer strinjal 
s predgovorniki, je menil, da s 
sredstvi DPS ne moremo reše
vati le ekonomskih vprašanj 
družbene proizvodnje - z njimi 
moramo prav tako podpirati za
sebno kmetijstvo, ki ga sedaj 
kreditirajo zadruge. Poudaril je, 
da je nesprejemljivo, da bi se 
vsa sredstva, ki so na voljo, 
preusmerila le v družbeni sek
tor. Denar, ki so ga zadruge do
bile, resda ne predstavlja kak
šne posebne finančne spodbu
de, je pa to prvi denar, ki so ga 
dobile od družbe in predstavlja 
predvsem moralno spodbudo.

člani poslovodnega odbora 
so podprli tudi predlog direk
torja Mercator-Ljubljanskih 
mlekarn, prof. Franceta Kervi- 
ne, o sklicu posveta vseh mle- 
karnarjev in kmetijcev, na kate
rem se bodo dogovorili o skup
ni poslovni politiki in zmanjše
vanju osnovne črede. Zbrali bi 
tudi podatke o izgubah in nji
hovih vzrokih ter z njimi skup
no nastopili pred Izvršnim sve
tom Slovenije, kjer bi dejanski 
položaj prikazali s številkami.

Ob koncu se je v razpravo 
vključil tudi predsednik PO soz
da, Miran Goslar, ki je nakazal 
možnosti za večjo učinkovitost 
izkoriščanja lastnih sredstev v 
okviru M-Interne banke. Pozi
tivni saldi naših organizacij so 
že presegli negativne, kar po
meni, da bi lahko sami sebe fi
nancirali, udar obresti pa bi bil 
manj boleč, saj bi te ostale zno
traj sistema. Prav tako ne sme
mo podcenjevati sredstev DPS. 
Če je v sedanjih razmerah lah
ko kakšen ukrep učinkovit, je 
to pomoč z denarjem, za kate
rega ni potrebno plačevati viso
kih obresti. Vsekakor pa v bitki 
za ta denar ne smemo začeti 
prepira med družbenim in za
sebnim sektorjem. Ta sredstva 
bi bila bolj učinkovita, če bi jih 
osredotočili tja, kjer jih najbolj 
potrebujejo. Denar je vsakomur 
dobrodošel, a mnogi bi brez 
njega lahko prav tako uspešno 
poslovali, drugi pa bi z njim 
lahko prebrodili krizo.

Znotraj sistema, pa tudi nav
zven, moramo vedno zagovar
jati načelo čim večje učinkovi
tosti družbene pomoči. Kajpak 
se moramo obenem boriti za 
ekonomske cene. Sredstva v vi
šini 71,5 milijonav dinarjev, ki 
smo jih dobili iz republiških re
zerv, smo dali le največjim iz
gubarjem, zato so tudi učinki 
večji, kot če bi jih razdelili med 
vse članice sozda. V sozdu se 
bomo vedno zavzemali za tako 
politiko, ki bo koristila vsem, ne 
le posameznikom, je poudaril 
Miran Goslar.

Varljiva statistika
SOZD MERCATOR-KIT v sta

tistikah SDK še ne predstavlja 
večjega izgubarja, a le zato, ker 
Mercator-Kmetijsko gospodar
stvo Kočevje štejejo za poseb
no organizacijo. Če bi ga šteli v 
okviru sozda, bi bil SOZD MER
CATOR-KIT med prvimi deseti
mi izgubarji v Sloveniji, takoj za 
Emono. Obenem lahko ugoto
vimo, da so vse problematične 
organizacije našega sistema 
zmanjšale obseg najemanja lik
vidnostnih kreditov, kar kaže, 
da notranji ukrepi že dajejo pr
ve ugodne rezultate.

Glede osebnih odhodkov se 
moramo zavedati, da delamo v 
slabše akumulativni dejavnosti 
in da ni možnosti, da bi se raz
mere bistveno popravile. Priza
devati si moramo za čimboljši 
položaj naših delavcev in kme
tov, a le v okviru realnih mož
nosti.

O problematiki poslovanja tr
govine je nato prvi spregovoril 
Edvard Gabrovšek iz M-Rožni- 
kovega tozda Grmada, ki je 
opozoril, da se maloprodaja 
srečuje skoraj z enakimi pro
blemi kot kmetijci. Tare jih fluk- 
tuacija, prenizki osebni dohod
ki delavcev, visoke obresti in 
administrativnimi posegi na po
dročju poslovanja. Da bi polo
žaj izboljšali, skušajo v malo
prodaji poiskati vse možne no- - 
tranje rezerve, saj se ne zana
šajo na pomoč širše družbene 
skupnosti.

Zunanja podoba - zrcalo 
sozda

Zelo živahna je bila tudi raz
prava o Pravilniku o celostni 
podobi SOZD MERCATOR-KIT, 
ki ga je predstavil Anton Koče
var. Snov ni nova - pravilnik je 
le grafična izvedba določil sa
moupravnega sporazuma o 
združitvi v sozd. Prav celostna 
podoba sozda je eden od nje
govih »sedmih stebrov«. Mnogi 
se tega še ne zavedajo in ime 
firme pišejo tako, kot se jim zdi,

nekoliko zaradi tradicije, še 
bolj pa zaradi neznanja. Zato 
naj bi bil ta pravilnik vsem v 
pomoč pri oblikovanju celostne 
podobe posameznih članic 
sozda.

Čeprav so člani poslovodne
ga sveta prejeli že četrto inači
co predloga, je bilo nanj še 
vedno precej pripomb. Imeli so 
jih predstavniki M-Ljubljanskih 
mlekarn, M-KŽKG in M-Nanosa. 
Ko je na pripombe odgovoril 
vodja študija za ekonomsko 
propagando Anton Kočevar, se 
je izkazalo, da gre le za obrob
na vprašanja, ki so v bistvu vsa 
zajeta v Pravilniku in samou
pravnem sporazumu o združitvi 
v sozd.

Pozabljamo na skupno 
ime?

Člani poslovodnega sveta so 
obravnavali tudi osnutek Pravil
nika o nagradah sozda MER
CATOR-KIT. Po uvodnem poro
čilu predstavnika pravne služ
be, Zvonimirja Taljata, so pra
vilnik, z manjšimi dopolnitvami, 
podprli in predlagali, naj ga 
člani delavskega sveta sprejme
jo na svoji prvi seji.

Vodja pravne službe, Vera 
Aljančič, je opozorila, da še 
vedno nismo uskladili firm de
lovnih organizacij, združenih v 
sozd, s Samoupravnim spora
zumom o združitvi v SOZD 
MERCATOR-KIT. Glede na peti 
člen tega sporazuma so članice 
sozda dolžne ». . . V svojo po
polno in skrajšano firmo delov
ne organizacije na prvem me
stu enotno vključiti tudi del fir
me SOZD, in sicer besedo 
MERCATOR.«

Za realizacijo te obveznosti 
in vpis spremembe v register 
morajo DO in KZ sprejeti spre
membo firme v svojih samou
pravnih sporazumih o združitvi 
v delovno organizacijo oziroma 
kmetijsko zadrugo, enovite de
lovne organizacije pa v svojih 
statusih.

Ob obveznosti spremembe 
firm DO in KZ je bilo že veliko 
govora med samim postopkom 
združevanja OZD v SOZD MER
CATOR-KIT. Sprejemanje spre
memb firm DO z referendumom 
je bilo predvideno že v Elabora
tu o združevanju delovnih orga
nizacij iz SOZD KIT in SOZD 
Mercator, končne napotke o 
glasovanju pa je dala ozdom iz 
sozda KIT njegova pravna 
služba.

Pravna služba sozda MERCA
TOR-KIT je aprila letos ponov
no opozorila na obvezne spre
membe firm DO in KZ ter skli
cala poseben sestanek, na ka
terem so se prizadeti dogovorili 
o potrebni dokumentaciji za iz
vedbo sprememb, pisno pa so 
obvestili organizacije, ki se se
stanka niso udeležile.

Kljub dogovoru in pisnim in
formacijam je le nekaj organi
zacij predložilo ustrezne doku
mente za spemembe firme DO. 
Še vedno pa niso dokumentaci
je za spremembo firme predlo
žile Ljubljanske mlekarne, KZ 
Ljubljana, KZ Dobrepolje, KZ 
Litija, KZ Medvode, KZ Metlika, 
KZ Stična, KŽKG, Mlekara Ze
mun in KG Kočevje.

Zanimivo je, da nekatere od 
navedenih organizacij že sedaj 
žele uporabljati novo firmo, kar 
v pravnem prometu ni mogoče. 
Vse DO in KZ, ki še niso predlo
žile ustrezne dokumentacije za 
spremembo firme morajo to 
storiti čimprej. Poslovodni svet 
je zadolžil direktorje, da v svo
jih organizacijah to čimprej 
urede in da ne zavlačujejo po
stopkov.

Potrošniška kartica - 
brezplačna reklama

Poslovodni svet je razpravljal 
o prvih rezultatih uvajanja po
sebnih oblik prodaje. Ludvik 
Čampa, direktor M-Rožnikove- 
ga tozda Dolomiti, je povedal, 
da so v enem mesecu v sedmih 
trgovinah tozdov Dolomiti, Gr-

Iz dela 
organov sozda

mada in Preskrba izdali 1.094 
potrošniških kartic. Z njimi je 
bilo opravljenih 3.095 nakupov, 
za več kot 5.000 dinarjev, 50 
kartic pa je bilo vrnjenih. Po 
njegovih besedah je bil odziv 
na Mercatorjevo novost izre
den. Med pripombami, ki so jih 
dobili, je na prvem mestu zah
teva, naj to obliko prodaje uve
dejo v vse krajevne skupnošti 
in da naj vanjo vključijo tudi 
nakup svežega mesa.

V teh sedmih trgovinah opa
žajo ponovno zgoščenost na
kupov ob petkih in sobotah, 
stranke pa same zahtevajo kar
tice, kar kaže, da je bila infor
macija o njih zelo učinkovita. 
Zasluga za to gre predvsem 
sredstvom javnega obveščanja, 
ki so o novosti zelo veliko poro
čale. Za reklamo so bila tako 
porabljena minimalna sredstva. 
Zanimivo je, da so spočetka po 
kartici segali predvsem zasebni 
gostinci, v zadnjem času pa jo 
zahtevajo tudi drugi občani, ki 
z njo potem opravijo družinske 
nakupe. Ta akcija je doslej sta
la M-Rožnik 460.000 dinarjev - 
toliko je namreč znašal popust 
vsem, ki so kartico že vrnili.

Prve izkušnje kažejo, da ne bi 
bilo smiselno razširjati prodaj
nih mest s potrošniško kartico, 
oziroma da bi jih morali razširiti 
le na posamezna območja. 
Prav tako naj ne bi razširili 
možnosti nakupa na prodajo 
svežega mesa, ker bi bilo to 
ekonomsko neutemeljeno.

Nakupno pismo odprlo 
nova vprašanja

Poslovni sekretar sozda, Vu- 
kadin Nedelkovič, se je vprašal, 
kako naprej. Če bi moral Mer
cator sklepati samoupravni 
sporazum z vsako krajevno 
skupnostjo posebej, bi bilo to 
preveč zapleteno, zato so se 
odločili, da naše potrošnike or
ganiziramo pri sozdu. To nam 
bo omogočilo lažje sodelovanje 
s potrošniki. Povedal je še, da 
se pripravljamo na uvedbo no
vih oblik sodelovanja, med ka
tere sodi mladinska potrošni
ška kartica in nakupno pismo.

O nakupnem pismu je člane 
poslovodnega odbora seznani
la Draga Vaupotič, namestnica 
direktorja M-Interne banke. Po
udarila je, da je prednost na
kupnega pisma predvsem v 
tem, da lahko potrošnik za svoj 
denar, ki ga veže za en do dva 
meseca, iztrži več kot, če bi ga 
hranil v poslovnih bankah. 
Kljub vsemu pa je v zvezi z na
kupnim pismom še precej od
prtih vprašanj, na katera so 
opozorili člani poslovodnega 
sveta. Vsa ta vprašanja bo treba 
razrešiti do prihodnjega mese
ca, ko naj bi se nakupno pismo 
pojavilo v naših trgovinah.

Obresti jedo koruzo
Ob koncu seje je podpred

sednik PO sozda za blagovni 
promet in gostinstvo, Franc 
Prvinšek, navzočim pojasnil 
problematiko sovlaganja v PIK 
Sirmium v Sremski Mitroviči. 
Zaradi negativnih obresti, ki so 
nastale ob hitrem povečevanju 
obrestne mere, je vsak kilo
gram koruze, ki ga dobimo iz 
Sirmiuma za 5,5 dinarja dražji. 
Razlika med obrestmi, ki nam 
jih vrača Sirmium (za 20 milijo
nov dinarjev sovlaganja so bile 
dogovorjene ob sklenitvi SaS- 
8-odstotne obresti) in obrestmi, 
ki jih moramo mi plačevati ban
ki, znaša že 45 milijonov dinar
jev. Tega nam naš komitent Sir
mium noče priznati in zato po
staja koruza, ki jo od njega ku
pujemo, za nas predraga. V po
govorih, ki že potekajo, se bo
mo skušali s partnerjem dogo
voriti za rešitev, ki bo ustrezala 
nam in njemu.
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Velikost sozda je naša prednost
Andrej Dvoršak

Za liter mleka toliko kot za liter mineralne vode
Ivan Andrašec: VK strojnik-traktorist, predsednik Občinskega odbora sindikata kmetijstva in 

živinorejske dejavnosti Ljubljana Vič-Rudnik, predsednik KO sindikata Mercator-Ljubljanskih mle
karn in tozda Posestva, predsednik disciplinske komisije, član ZK od leta 1955, delegat v Zboru 
združenega dela Skupščine občine Ljubljana Vič-Rudnik, član Občinskega sveta Zvez sindikatov 
in kandidat za člana Občinskega komiteja ZKS — vse to so kamenčki v karakteristiki delavca- 
proletarca, ki mu je Vasja Butina v prejšnji številki predal besedo štafetnega intervjuja.

Andrašca ni bilo težko najti. 
Je preveč aktiven, da ga ne bi 
poznali. Vsi so me usmerjali 
proti obratu Brest pri Igu, tam 
pa se je zataknilo. Ljudje ne se
de v pisarnah, na klepetu, ob 
kavici in ne čakajo, kdaj bo zaz
vonil telefon. Tam so vedno vsi 
na poljih ali v delavnici. Direk
tor posestev, Franci Zalar, mi je 
svetoval, naj kličem zgodaj zju
traj. Zaman! Sam je moral na
šemu sogovorniku, ko je ta pri
šel na partijski sestanek, pove
dati, da ga iščem. Potem je šlo 
lažje . ..

»Tam v koruzi je,« je zamah
nila proti njivam upravnica po
sestva, Lučka Kumše. Sto hek
tarjev njiv, posejanih s koruzo. 
Zaslišal se je ropot kombajna in 
čez nekaj časa se je iz koruze 
preril stroj, .za njegovim vola
nom pa petdesetletnik živahne
ga pogleda in krepkih rok - 
Ivan Andrašec.

V sredstvih javnega obveš
čanja beremo o težavah v na
šem kmetijstvu, še posebej v 
živinoreji in pridelavi mleka. 
Skoraj vse kmetijske organiza
cije se otepajo z izgubami, ki 
letos neprestano naraščajo. 
Zato marsikje že razmišljajo o 
ukinitvah posameznih farm 
oziroma o zmanjševanju os
novne črede molznic, kar naj 
bi zmanjšalo izgube. Tam, kjer 
se lahko, se preusmerjajo na 
poljščine, predelava mleka pa 
naj bi slonela le na kmetu. 
Sprašujem, kako je s tem v 
Ljubljanskih mlekarnah? To. 
vprašanje vam je zastavil Vas
ja Butina.

O našem obratu lahko po
vem, da še nimamo izgub. Lani 
smo ustvarili celo 30 milijonov 
dinarjev dohodka in tudi za le
tos načrtujemo podobne rezul
tate. Ti niso odvisni le od nas, 
ampak tudi od vremena.

Širše gledano, je slika precej 
bolj črna. Izguba pri izgubi, da 
ne veš, kaj bi naredil. Vse se 
vrti v začaranem korgu neso
razmerja cen in vpliva »social
ne politike« ter administrativnih 
pritiskov. Kot delavec bi se naj
brž moral zavzemati za nižje 
cene naših pridelkov, a kot pro
izvajalec vem, da so te že sedaj 
prenizke.

Spomladi smo se sestali na 
občini z Marjanom Orožnom, 
predsednikom Zvezne konfe
rence SZDL. Obema smo zelo 
jasno in glasno povedali, kak
šno je stanje v kmetijstvu, v ka
ko hudih težavah smo! Cene 
gnojil, repromateriala, strojev 
in zaščitnih sredstev divjajo, se 
»svobodno oblikujejo«, nam pa 
»država« odreja, koliko lahko 
zaračunamo za kilogram pšeni
ce, koruze in za liter mlekat Če 
bi še nam pustili svobodno 
oblikovati cene, vam zagota
vljam, da bi poslovali brez iz
gub, četudi cen ne bi pretirano 
zviševali!

Najhuje je z mlekom. M-Lju- 
bljanske mlekarne oziroma na
še farme letno pridelajo okoli 
pet milijonov litrov mleka. Vsak 
liter z 22 dinarji izgube. Kdo jo 
bo kril? Celoten SOZD nima 
dovolj denarja za pokrivanje 
teh izgub. Vsaka krava nam ob 
5300 litrov mleka pridela letno 
še dvanajst starih milijonov iz
gube. Za družbeno proizvodnjo 
mleka pa ni bilo storjenega ta
ko rekoč nič. Edini izhod je v 
zmanjševanju osnovne črede. 
Še najbolj enostavno bi bilo po

klati vse krave, kaj bi potem 
Ljubljančani jedli in pili? Pet let 
bi trajalo, da bi čredo obnovili! 
Živina ni denar, ki ga lahko na
tisnemo »na ukaz«! Vse to smo 
povedali Rožiču in Orožnu!

Sami smo proti takšni politi
ki. To ni izhod, ne za nas, ne za 
družbo. Izgubo mlekarjev smo 
lani pokrivali z dohodkom po
ljedelcev. Letos to najbrž ne bo 
več mogoče . ..
Torej je poljedeljstvo trenutno 
bolj rentabilno?
Je vraga! Čaramo in garamo ter 
preklinjamo slabo vreme. Ni 
lahko biti poljedelec, ljudje to 
vedo in zato tudi zelo težko naj
demo nove delavce za naš 
obrat. Pa ne le za našega - z 
enakim problemom se srečuje
jo vsi obrati našega tozda, raz
treseni od Vrhnike do Grosu- 
pelj. Proizvodno delo je presla
bo nagrajevano. Kako težko je 
delo na posestvu, pove poda
tek, da le redki dočakajo upo
kojitev po redni poti. Večina 
delavcev prej opeša in jih mo
ramo invalidsko ali predčasno 
upokojiti ali pa prestaviti na 
lažja delovna mesta, da nekako 
dočakajo potrebno dobo za 
upokojitev.

Naš tozd ima poleg 937 krav 
molznic in 800 telic še 1500 
hektarjev obdelovalnih površin 
in 1000 hektarjev gozda. Veči
no zemlje (tisoč hektarjev) ob
delujemo sami, nekaj pa jo od
dajamo M-KZ Ljubljana, ki jo 
posreduje svojim kooperantom. 
Letos smo pridelali 700 ton 
pšenice, ki smo jo prodali DO 
Žito. V .našem obratu smo pri
delali 5261 kilogramov zrnja na 
hektar, posejanih pa smo imeli 
60 hektarjev. Na enaki površini 
smo posejali oljno repico in pri
delali 2405 kilogramov zrnja na 
hektar oziroma skupaj okoli 
300 ton. Ravno toliko smo pri
delali baliranega sena in še 
okoli 160 ton balirane slame. 
Okoli 100 hektarjev imamo pod 
koruzo, ki jo bomo delno pora
bili za živinorejo, nekaj pa od
dali v predelavo tovarni močnih 
krmil v Škofji Loki. Tudi to le za 
naše potrebe. Računamo, da 
bomo pridelali najmanj osem 
do devet ton koruznega zrnja 
na hektar...
Ni lahko delo spraviti v nekaj 
dneh vse to pod streho. Kako 
si pomagate ob žetvi?
Na posestvu Brest dela 11 ljudi 
(od skupno 145, kolikor jih dela 
v tozdu), od tega je šest trakto
ristov, trije fizični delavci, 
upravnica in delovodja. Prema
lo za žetev, obenem pa preveč 
za dohodek, ki ga daje zemlja.

Ob žetvi delamo cele dneve, 
od zore do mraka, kot je v neki 
pesmi zapisal Oton Župančič. 
Dvanajst ur je normalno, a raje 
štirinajst. Tudi po dva šihta sem 
presedel v kombajnu - 16 ur, 
drugi dan pa spet ob šestih na 
delo. To človeka izčrpa do zad
njega atoma moči. A pšenica 
ne bo čakala, pospraviti jo je 
treba. Isto velja za koruzo, 
oljno repico . . . Sreča je le, da 
so takšni »rukerji« le nekajkrat 
na leto. Vendar tudi druge dni 
delo ni lahko, zato težko najde
mo delavce za delo na Pose
stvih. Malo smo tudi izbirčni, 
ne sprejmemo vsakega. Zbrani 
smo sami garači in zabušantov 
v svoji sredini ne trpimo. 
Garate, zemljo gnojite z zno
jem ... Se to pozna tudi pri 
osebnih dohodkih?

Da in ne. Za toliko, kot dela
mo, smo preslabo nagrajeni 
glede na druge kategorije de
lavcev v naši družbi, ki za manj 
in lažjega dela dobe več. Tudi 
cene poljščin so v nesorazmer
ju s cenami repromateriala, 
energije in gnojil, kar zmanjšu
je učinke našega dela. Že samo 
razmerje cen koruze in pšenice 
je nestimulativno za pridelova
nje pšenice, a dbločijo nam 
plan, ki ga moramo izpolniti - 
tu ni nobene samouprave. Pri 
pšenici ni dohodka. Tega 
ustvarjamo z oljno repico, ki 
ima na trgu dobro ceno. Če je 
ne bi gnojili, potem bi nam šlo 
še slabše.

Še večja so nesorazmerja pri 
mleku. Le kje na svetu stane 
liter mleka toliko kot liter mine
ralne vode? To je nevzdržen 
nesmisel, na katerega ne bi 
smeli pristajati!

Vprašali ste me po dohodku, 
reciva raje plači. O nagrajeva
nju vsi veliko govorimo, od de
lavca za strojem do najvišjih 
funkcionarjev.

Pravega ključa delitve še ni
smo našli. Odkar smo v težavah 
in izgubah pa ga bo še težje. 
Zanimivo je, da poljedelci v 
kmetijstvu ustvarjamo doho
dek, a nam za sklade nič ne 
ostane. Za topli obrok, prevoz 
na delo in drugo, dobimo soli
darnostna sredstva od drugih. 
Kot poštenega delavca me je 
sram, da se to dogaja. To me 
boli! Prepričan sem, da s svo
jim delom dovolj zaslužim - naj 
rečem po samoupravno, dovolj 
ustvarim - da bi moralo ostati 
tudi za sklade, za malico, ne 
pa, da mo jo mora plačevati 
nekdo drug... Tu nekaj ne 
Štirna!

Trdim, da stabilizacijo ne bo
mo izpeljali vse dotlej, dokler 
bo delavec slabo plačan. Če 
»družba«, ki je vedno brezim
na, hoče, da bomo delali več - 
več pa bo delal le določeni 
Ivan, Janez ali Haso - naj ga 
pošteno plača, da bo lahko ži
vel normalno življenje, ne pa,

Ivan Andrašec

da je socialno ogrožen in raz
mišlja o tem, Rako se bo z bor
no plačo prebil skozi mesec.

V sindikatih smo preslabotni, 
da bi kaj naredili za to. Preveč 
govorimo, izgubljamo se v be
sedah, frazah, demagogiji... Če 
že pride kakšen funkcionar, ki 
naj bi imel v naši družbi kaj be
sede, mu sicer vse lepo pojas
nimo, a kaže, da ta ob vrnitvi v 
svoj kabinet na probleme »ba
ze«, torej delavsekga razreda, 
na katerega v svojih govorih 
prisega, hitro pozabi. Zanima 
me, ali bi pozabil takrat, ko bi 
vedel, da se bo po izteku man
data vrnil med delavce, v »ba
zo«? Zato pa so sestanki, na 
katerih se prerekamo o merilih 
in ključih za nagrajevanje, izgu
ba časa. Bistveno odločanje še 
vedno ni v rokah delavcev, vse
mu delegatskemu sistemu nav
kljub.

Ker je denarja malo, prihaja 
do uravnilovke. Proti njej so 
najbolj glasni tisti, ki so s svo
jim nedelom in napačnimi odlo
čitvami največ pripomogli k se
danjemu težavnemu položaju. 
Zato naj, tako trdim jaz, skupaj 
z delavcem-proletarcem, zagri
zejo v kislo jabolko. Ko pa nas 
bodo izvlekli iz težav, naj se 
razpon poveča in uravnilovka 
pozabi. Ne gre, da bi se vodilni 
delavci mastili s klobaso, ko 
delavec gloda prepečenec, še 
zlasti , če so oni krivi za slab 
položaj delovnega kolektiva, ki 
ga vodijo.

Moj letošnji pouprečni oseb
ni dohodek je okoli 50.000 di
narjev, minuli mesec pa serrvza 
300 ur dela dobil 100.000 dinar-

Namen rubrike Štafetni intervju je omogočiti bralcem 
več medsebojnega dialoga pred javnostjo. Ni namenjena 
izpovedim in življenjepisom, ampak želi spodbuditi obrav
navo žgočih vprašanj, ki zadevajo kar najširši krog. Vpra
šanja bodo naslovljena na tiste delavce, ki jih problem 
najbolj zadeva. To seveda ne pomeni samo vodilnih in 
vodstvenih. Rubriko bomo vzdrževali tako, da bo sedanji 
sogovornik predlagal naslednjega in mu zastavil vsaj eno 
ključno vprašanje, razgovor pa bo opravil naš novinar. 
Edini omejitvi pri vprašanjih sta: da je predlagani iz vrst 
članic sozda MERCATOR-KIT in da vprašanje ni žaljivo.

- Ti si šel v Nemčijo, ker si delavec. Misliš, da bi lahko tudi jaz 
šel kot kmet?

jev. Marsikomu se bo zdelo ve- ; 
liko - traktorist, pa deset milijo
ne, kot direktor! Je že tako, da 
ljudje vidimo le denar, ne pa 
dela, ki je bilo opravljeno pred 
tem. Me prav zanima, koliko bi 
jih zdržalo vsak dan nepretrgo
ma po štirinajst ur za volanom 
kombajna, v prahu in vročini, 
ob sobotah in nedeljah, brez 
dopusta, samo zato, da bi bila 
pšenica pod streho - in to prav 
pšenica, ki nam prinaša tako 
malo dohodka!

Vasja Butina vas je tudi 
vprašal, kako se počutite, od
kar ste v novem velikem siste
mu, v sozdu MERCATOR-KIT?

Čisto dobro. Sicer pa tudi 
bivši SOZD KIT ni bil majhen in 
zato kakšnih posebnih spre
memb ne čutim. Morda le to, 
da smo sedaj še večji, kar je 
vsekakor dobro, saj lažje ures
ničujemo skupne cilje. Naložbe 
so postale tako drage, da bi jih 
vsakdo sam le težko izpeljal, če 
jih sploh bi. Združeni to lažje 
uspemo, pa tudi v družbi nas 
bolj upoštevajo, ker smo pač 
večji. Če bomo tako dobro go
spodarili, kot smo veliki, in zna
li izkoristiti vse prednosti, ki jih 
imamo, nam ne bo šlo slabo. A 
najprej se mora vsak sam po
dreti plotove, da bo sosed lah
ko prišel k njemu na pogovor.

Zdi se mi, da bi se morali še 
tesneje povezati in spodbuditi 
blagovne tokove znotraj siste
ma, v katerem je skoraj vsa mo
ja družina. Se smejite, a je res. 
Zena dela v M-Ljubljanskih 
mlekarnah, eden od sinov pa v 
tozdu Contal. Kupujem že vrsto 
let pretežno v Mercatorjevih tr
govinah in zato se počutim v 
novi organizaciji enako dobro 
kot prej - morda še bolje, saj 
so sedaj tudi trgovine »moje«.

Za konec še dvoje vprašanj. 
Kako usklajujete svoje delo s 
številnimi političnimi funkcija
mi, ki jih imate in kateremu de
lavcu sozda predajate be
sedo?
_ Že doma, v Dekanovcih pri 
Čakovcu, so me učili, da se mo
rata delo političnega aktivista 
in delo na polju ali v tovarni 
dopolnjevati. Nobeno ne sme 
trpeti na račun drugega. Tam 
se je začela moja šola. V Lju
bljano sem prišel 1953. leta in 
postal TT monter, a mi to delo 
ni dišalo. Leta 1960 sem prišel 
v Brest in od tedaj sem tu. Na
predoval sem od NK delavca do 
VK strojnika, obenem pa sem 
bil ves čas politično aktiven v 
delovni organizaciji in na tere
nu. Kadar so me kam izvolili, 
sem jim vedno rekel, naj se
stanke organizirajo tako, da de
lo ne bo trpelo. Kadar je žetev 
ne bom sestankoval in s kom
bajna me ne bo spravil niti hu
dič, kaj šele vabilo na kakšen 
sestanek. Tovariši so se s tem 
sprijaznili in se prilagodili mo
jim željam tako, da smo vsi za
dovoljni. Je pa še vedno preveč 
brezplodnih sestankov...

Besedo pa predajam magi
stru Mihi Urbaniji, direktorju 
Mercator-lnterne banke in čla
nu Izvršilnega odbora Ljubljan
ske banke - Gospodarske ban
ke, ki zagotovo najbolje ve, kaj 
se nam obeta v naslednjih me
secih. Bral sem, da je država 
dala neke denarje za reševanje 
težav kmetijcev, da se bo men
da znižala obrestna mera za na
ložbe v primarno kmetijsko 
proizvodnjo... Skratka, informa
cij je veliko, a ponavadi so vse 
tako »kunštno« napisane, da 
jih preprost človek ne razume 
in ne ve, ali je to dobro ali sla
bo. Sprašujem, kako je sistem 
MERCATOR-KIT vključen v ak
tivnosti za razbremenitev go
spodarstva in kakšen je naš 
vpliv na Gospodarsko banko 
Ljubljana, saj smo mi, tako kot 
drugi gospodarski subjekti, nje
ni ustanovitelji, človek pa dobi 
občutek, da banke vodijo neko 
svojo politiko, ne pa tako, ki bi 
ustrezala gospodarstvu oziro
ma njihovim ustanoviteljem.
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Nad Krškim zasvetile Tri lučke
Andrej Dvoršak

Z iznajdljivostjo in lastnim delom 
prihranili veliko denarja

Hotel Sremič iz Krškega, ki 
posluje kot TOZD delovne or
ganizacije Mercator-Hoteli go
stinstvo, je 20. septembra na 
hribu Sremič nad Krškim odprl 
nov gostinski lokal. Nova go
stilna zgrajena v domačem 
slogu, okoli največje grozdne

ko v njem sami nabirali grozdje 
ter ga ob odhodku kajpak tudi 
plačali. S turističnimi agencija
mi pa se dogovarjajo za organi
zacijo obiskov posameznih 
skupin: TRI LUČKE bo le ena 
od postaj na »vinski cesti«, ki 
jo pripravlja krajevna turistična

organizacija.
„ Podjetni delavci hotela Sre
mič so se z domačini dogovori
li, da bodo tudi ti turistom po
nudili svoje pridelke, od sira do 
salam in klobas, da o domačem 
vinu niti ne govorimo. Vse kme
tije, s katerimi je sklenjen do

govor o prodaji domačih proiz
vodov, bodo dobile tudi poseb
no oznako.

Gostišče TRI LUČKE je bilo 
zgrajeno v šestih mesecih, ob 
vsestranski podpori Skupščine 
občine Krško, ki je iz sklada 
skupin skupnih rezerv prispe
vala 27 milijonov dinarjev, to
varne Duro Salaj, ki je prispeva
la 20 milijonov dinarjev, Zava
rovalni skupnosti Triglav, ki je 
vložiča 15 milijonov dinarjev ter 
hotela Sremič in združenih 
sredstev SOZD MERCATOR-KIT 
v vrednosti 15 milijonov dinar
jev. Zelo veliko del je opravil 
tudi 114-članski kolektiv tozda 
Sremič. Med drugim so sami

Mercator 
v Posavju

opravili vsa pleskarska dela v 
vrednosti 1,8 milijonov dinajev. 
Zanimiv je podatek, da je neko 
gradbeno podjetje dalo ponud
bo za izdelavo hrastove ograje 
in zanjo zahtevalo 2,4 milijona 
dinarjev. Delavci hotela Sremič 
so menili, da je ponudba nere
alna, sami kupili les in izdelali 
ograjo, ki jih je tako skupaj z 
opleskom stala le 100.000 di
narjev. Komentar ob tem men
da ni potreben!

stiskalnice na Balkanu, stare 
111 let, se imenuje TRI 
LUČKE.

V njej je poleg petih apartma
jev s 15 ležišči gostom na voljo 
do 200 sedežev v pokritem delu 
gostišča, prav toliko pa tudi na 
treh razglednih terasah ob 
njem. Za piknike je na voljo 
prostor, ki sprejme do 800 obi
skovalcev.

TRI LUČKE je specializiran 
gostinski lokal, eden od deve
tih, kolikor jih ima tozd Sremič, 
kjer bodo gostom nudili pristno 
domačo hrano, pripravljeno v 
krušni peči, ki so jo domiselno 
vgradili v eno od gostinskih 
sob. V drugi sobi, ki je primer
na za manjše družbe, je odprt 
kamin, v tretji pa je ogromna 
»vinska preša«, s katero so 
nekdaj stiskali grozdje in okrog 
katere so lokal zgradili. Iz ene 
»preše« je priteklo štiri do pet 
tisoč litrov mošta. Stiskalnica je 
sedaj pod spomeniškim var
stvom. Kot zanimivost omeni
mo, da je prav na njej postavlje
no omizje s 16 sedeži. Objekt 
ima še degustacijsko klet, v ka
teri je prostor za 40 gostov in je 
namenjena zaključenim druž
bam. V njej bodo gostom ponu
dili najkakovostnejša slovenska 
vina različnih proizvajalcev, na
ravnost iz sodov.

Čeprav v hotelu Sremič meni
jo, da bo že sama gostinska po
nudba - domača hrana in velik 
izbor kakovostnih točenih vin - 
zanimiva za goste, so se odloči
li, da jo bodo dopolnili z razni
mi prireditvami, ki se bodo vr
stile iz tedna v teden.

Ob petkih bo gostom igral 
narodno zabavni ansambel, za 
jesen načrtujejo tako imenova
ne kostanjeve večere, organizi
rali pa bodo tudi trgatev v vino
gradu, tik ob gostilni, ki jim ga 
je odstopil Mercator-Agrokom- 
binat. Gostje in turisti bodo lah

20 let Mercator-Agrokombinata
Andrej Dvoršak

Kljub vsem težavam uspešni
Sredi minulega meseca je Mercator-Agrokombinat Krško 

praznoval svojo 20-letnico. Agrokombinat, ki je v sozdu že od 
teta 1978, je nastal iz velikega števila majhnih, po letu 1947 
ustanovljenih kmetijskih zadrug. Proces združevanja se je začel 
v letu 1954 in končal deset let kasneje, ko je nastala velika 
Kmetijska zadruga, s sedežem v Krškem.
»Kmetijska zadruga je kaj kma
lu prerasla prvotno zasnovo, se 
preoblikovala in bolje organizi
rala, tako da se je leta 1965 iz 
nje izoblikoval Agrokobinat Kr
ško,« je v uvodnem govoru po
vedal Franc Juvane, direktor 
DO.

Slavnostni govornik je bil 
predsednik PO SOZD MERCA- 
TOR-KIT, Miran Goslar. V svo
jem govoru je goste, zbrane v 
kapeli Kostanjeviškega gradu,

opozoril, da 20 let ni dolga do
ba in da se vse preveč oziramo 
nazaj, na posamezne dohodke 
in uspehe, da pa hkrati poza
bljamo, da vse to temelji na de
lu mnogih, ki so ustvarjali pred 
nami in da bodo tudi zanamci 
morali opraviti še mnogo dela.

»Kmetijstvo je dejavnost, kjer 
so težave stalno prisotne, ki do
življa vzpone in padce, toda va
še kvalitetno delo in prizadev
nost dobrih gospodarjev - ob

vzajemnosti in 
jo negujemo v

solidarnosti, ki 
SOZD MERCA

TOR-KIT, je zagotovilo za uspe
he v prihodnosti. Zato naj bo 
praznovanje 20-letnice Merca
tor-Agrokombinata samo stop
nica na prehodu v obdobje na
šega skupnega napredka in 
uspehov delavcev ter kmetov v 
krški očbini,« je slavnostni go
vor zaključil predsednik PO 
sozda.

Ob tej svečani priložnosti so 
direktor DO M-Agrokombinata 
Krško Franc Juvane, predsed
nik DS DO Jože Brudar in pred
sednik KO sindikata delovne 
organizacije Pavle Gričar 43 
članom kolektiva za 10, 20 in

Slovesnost je bila v gradu Kostanjevica. Vse foto A. Dvoršak Franc Juvane: »Kmetijska zadruga je kmalu prerasla 
prvotno zasnovo...«

30-letno skupno delovno dobo 
podelili nagrade s priznanji.

Slovesnost je zaključil Kosta- 
njeviški sekstet s Prešernovo 
Zdravljico, nakar se je 528 de
lavcev, kolikor jih šteje M-Agro- 
kobinat Krško, zbralo na dvo

»Danes je okoli preše še gradbišče, prihodnji teden pa bodo tu že sedeli gostje,« se zadovoljno smeji Peter Markovič, direktor TOZD Sremič, ki ima 
veliko zaslug za hitro in učinkovito izgradnjo novega gostišča. Foto: Dvoršak

»Zaboji, kam me nesete?« S športnega sreča
nja delavcev Agrokombinata.

rišču Kostanjeviškega gradu, 
na družabnem srečanju. Pope
strili so ga z zabavnimi športni
mi tekmovanji. Pri tem niso pri
zanesli niti svojim direktorjem, 
ki so morali, za čast in uspeh 
svojih kolektivov, z zavezanimi 
očmi prepoznavati svoje taj
nice.

Jubilejne nagrade 
delavcem M- 
Agrokombinata Krško, so 
prejeli:

Za 10-letno skupno delovno 
dobo

Budič Cirila, Beline Jože, 
Druškovič Vladimir, Končar Ma
rinka, Kozole Rudi, Orak Ma
gda, Podolski Vera, Vinkovič 
Ivo, Colarič Franc, Geršak Mile
na, Metelko Marta, Lončar Fra
njo, Strgar Mihaela, Stojs Jože, 
Tršelič Kristina, Župevc Marta, 
Božič Milena, Jusič Muharem. 
Arnšek Milan, Kerin Martin, 
Brodnik Zoran, Kuhar Jože, 
Žičkar Zvonko, Babič Irena, Ča- 
ter Irena, Milat Jadranka.

Za 20-letno skupno delovno 
dobo

Juršič AntonL Mirt Marija, Te- 
kavec Marija, Ziber Anica, Ku
har Rudi, Marjetič Darko, Prah 
Ivan, Lekše Jožefa, Plankar 
Alojz, Žemva Ivan.

Za 30-letno skupno delovno 
dobo

Bahč Ivan, Ivanšek Štefka, 
Vukčevič Fanika, Budor Ivo, Ja
klič Franc, Bojič Ankica, Potisk 
Albin.

Vrhovni sodnik družabne igre direktorjev, Miran Goslar (stoji za tajnicami), je moral skrbno paziti, 
da kateri izmed direktorjev ne bi segel previsoko. Tajnico je moral spoznati po kolenih in 
rokah...
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Program za odpravo motenj
Iz obveščevalca Živilske industrije Kamnik, september 1985

Mercator-Eta ni v programski krizi
Ekonomski položaj agroživilstva Slovenije je, v primerjavi z 

ostalimi v gospodarstvu, najslabši. To velja tako za primarno 
proizvodnjo (kmetijstvo), kot tudi za predelavo oziroma proiz
vodnjo hrane. Odraža se v podpovprečni stopnji akumuiativno- 
sti v vseh vejah in trikrat večjem obsegu izgub kot v enakem 
lanskem obdobju. Osnovni razlog za tako stanje so neustrezni 
ukrepi družbenoekonomske politike, ki glede pogojev postavlja 
vse veje gospodarstva v enak položaj, kar pa je, zaradi nekate
rih specifičnosti kmetijske proizvodnje in predelave nevzdržno.

Problematiki agroživilskega 
kompleksa je bila, na pobudo 
splošnega združenja kmetijstva 
in Poslovne skupnosti živilske 
industrije Slovenije, posvečena 
posebna seja skupščine SR 
Slovenije, kjer so bili sprejeti 
določeni ukrepi za zmanjšanje 
izgub v najbolj perečih vejah 
agroživilstva. Kljub priporočilu 
skupščine pa še ni rešen pro
blem selektivnega kreditiranja 
odkupa in zalog za vse kmetij
ske porizvode, med katere se
veda sodijo tudi povrtnine, ker 
banke niso finančno sposobne 
tega realizirati. Kot je razvidno 
iz podatkov v zaključnih raču
nih 84 in polletnih obračunih 
85 pa so prav obresti »krive« za 
izgube ali slab ekonomski polo
žaj članic živilske industrije.

Ker v bližnjem obdobju ne 
moremo računati na to, da bo
do sklepi družbenoekomske 
politike prinesli občutnejše pre
mike in rešitve, je treba izhod 
za rešitev težkega položaja 
iskati predvsem znotraj organi
zacij združenega dela. To velja 
tudi za Mercator-Eto, saj jo ta
rejo iste težave kot vse ostale 
članice živilske industrije: po
manjkanje lastnih obratnih 
sredstev, visoka cena (obresti) 
sposojenega denarja in straho
viti skoki cen surovin, embala
že in repromateriala. Da bi bil 
položaj še težji, se je temu že 
drugo leto zapored pridružila 
slaba letina kumaric, ki po ce
lotnem prihodku, dohodku in 
akumulaciji predstavljajo naj
večji delež v strukturi naših iz
delkov.

Ugotovimo lahko, da Merca
tor-Eta ni v programski krizi in 
da korak za korakom uresniču
je cilj glede lastnih razvojnih 
usmeritev. Svoje mesto je našla 
tudi v republiških razvojnih 
usmeritvah agroživilskega kom
pleksa kot nosilka razvoja pro
izvodnje in predelave vrtnin v 
SR Sloveniji. Zato je zdaj pred
vsem pomembno, da vzdržimo 
in prebrodimo trenutna ne
ugodna gospodarska gibanja, 
predvsem z varčevanjem in ra
cionalizacijo znotraj delovne 
organizacije. Program za od
pravo motenj v gospodarjenju 
je zato jasen, enostaven in kra
tek, brez učenih analiz in študij 
ter programov, ker nam je vsem 
zelo jasno, kje in kako ter na 
katerih področjih moramo »po
prijeti«, da izboljšamo poslovne 
rezultate. Kljub enostavnosti te
ga programa pa bi neupošteva
nje nalog, ki so v njem navede
ne, lahko pripeljalo do hudih 
posledic: izgub, nižjih osebnih 
dohodkov in zaostajanja razvo
ja delovne organizacije. Nad iz
vajanjem tega programa mora
jo zato, poleg vodstva delovne 
organizacije, bedeti tudi druž
benopolitične organizacije in 
samoupravni organi delovne 
organizacije, z njim in njegovi
mi ukrepi pa mora biti sezna
njen sleherni delavec Mercator- 
Ete.

Izvajanje tekoče poslovne 
politike

Da bi zagotovili izboljšanje 
poslovnega rezultata v prihod
njih obračunskih obdobjih, je 
potrebno, glede na pogoje go
spodarjenja, v katerih se naha
jamo, osnovno težišče delova

nja pri izvajanju tekoče poslov
ne politike prenesti predvsem 
na financiranje, prodajo in na
bavo. Nesmiselno bi bilo na
mreč pričakovati, da bomo lah
ko, glede na specifičen položaj 
naše dejavnosti, bistveno zma
njšali zaloge gotovih izdelkov 
in polizdelkov. Ogromno pa je 
moč prihraniti s sprostitvijo 
obratnih sredstev, ki so v zalo
gah materiala - surovin, emba
laže, repromateriala in rezer
vnih delov. Zato mora v prihod
nje koordinacija med nabavo, 
prodajo in finančno službo po

tekati bolj temeljito, za kar smo 
že ukrepali. V bodoče ne sme 
biti nobenih nabav, ki niso 
medsebojno dogovorjene in fi
nančno podprte. Na drugi stra
ni pa moramo poskušati pri 
plačilnih pogojih na nabavnem 
in prodajnem področju doseči 
takšne pogoje, ki so za nas po
zitivni. Da je to mogoče, je raz
vidno in polletne bilance, kjer 
smo vsoto pozitivnih obresti, v 
primerjavi z enakim lanskim 
obdobjem, uspeli povečati kar 
za 10 krat.

Večjo pozornost je treba po
svetiti tudi učinkovitosti našega 
dela na vseh področjih. Dose
danji rezultati v proizvodnji do
kazujejo, upoštevajoč kalo, iz
koristek in kakovost dokazuje
jo, da natančnost dobav, kjer 
se ne kopičijo zaloge surovin, 
posredno zelo ugodno vpliva 
na proizvodnjo. Tako je treba 
nadaljevati. Izredno šibki pa

smo pri izvajanju nekaterih 
stvari, za katere se dogovori
mo; zamujamo pri proizvodnji 
nekaterih novih izdelkov, pra
vočasno ne opravimo dogovor
jenih premikov strojev in na
prav v proizvodnji itd. Vse to 
vpliva na manjšo učinkovitost 
in prodornost navzven.

Na ta riačin izgubljamo po
tencialni dohodek. V prihodnje 
mora biti zato disciplina in od
govornost pri izvajanju dogo
vorjenih nalog in opravil večja. 
Kazalo pa bi tudi ponovno raz
misliti o uvedbi sistema nagra
jevanja, ki bi režijske delavce 
spodbujal ali sankcioniral, gle
de na uspešnost pri opravljanju 
njihovega dela.

Ugotavljamo tudi, da na po
dročju trženja delamo še skoraj

Mercator 
na Gorenjskem

na isti način, kot pred dvajseti
mi leti. Vemo pa, da so se raz
mere krepko spremenile in da v 
tej stroki na področju prodaje 
obstaja močna konkurenca, ki 
je tudi po tržnem nastopu v 
mnogočem učikovitejša od nas. 
Zato je razvoju prodajne fun
kcije v Mercator-Eti treba po
svetiti večjo pozornost kot do 
sedaj.

Glede na njeno specifično 
dejavnost, pa' je največji pro
blem v Mercator-Eti stalno po
manjkanje lastnih obratnih 
sredstev, ki so potrebna za po
krivanje zalog in tekoče poslo
vanje. Tuja kratkoročna denar
na sredstva so predraga, saj 
obresti postajajo vse močnejša 
negativna postavka v poslova
nju. Zato mora biti smotrna po
raba in plasman teh sredstev 
naša glavna skrb.

(Prvi del elaborata 
s podpisom direktorja 

Alojza Franca)

Maloprodajna mreža TOZD Mesoizdelki iz Škofje Loke
Jasim Mrkalj in Miro Duič - M-KŽKG - TOZD Mesoizdelki

Največja mreža mesnic 
in delikates v Sloveniji

TOZD Mesoizdelki ima v svoji sestavi 72 mesnic in delikates 
v štirinajstih občinah Slovenije. Največ mesnic ima na območju 
Kranja, Ljubljane ter v Škofji Loki, dve sta na Dolenjskem in tri 
na Primorskem. V Tržiču in na Jesenicah je še 8 mesnic in 
delikates. Skupna površina prodajnega prostora je 3.296 m2 z 
vso specifično opremo (hladilnice, hladilni pulti in ostala 
oprema za prodajo mesa in mesnih izdelkov). Prodajna mreža 
se tako razteza od Jesenic do Nove Gorice oziroma Solkana.

Večina so prodajalne - mes
nice v lasti tozda, tri so najete 
od družbenih organizacij ter 
nekaj od zasebnikov. Zanimivo 
je, da se je nekdaj prodajna 
mreža raztezala tudi na področ
je Istre, vse do Novigrada, v 
zadnjih nekaj letih pa se je skr
čila od 90 na 72 poslovalnic. To 
je narekoval položaj na tržišču 
in možnosti oskrbe oddaljenih 
mesnic, zaradi vse večjih pre
voznih stroškov.

V vseh mesnicah prodajamo 
meso in mesne izdelke lastne 
proizvodnje, kakor tudi doku
pljene proizvode in trgovsko 
blago različnih proizvajalcev. 
Marsikje so naše mesnice edi
na trgovska ponudba v kraju, 
zato poskušamo ponudbo po
pestriti z različnim trgovskim 
blagom. Zaradi izredno nizke 
akumulativnosti, ki je posledica 
nizkih marž v trgovini, je prišlo 
v zadnjem času do zastoja pri 
opremljanju in posodabljanju 
trgovske mreže.

V kranjski občini imamo 19 
mesnic, ki pokrivajo samo me
sto Kranj in predmestna nase
lja, vse do Jezerskega. Vse po
slovalnice dokaj dobro gospo
darijo in ustvarijo na mesec 
73,5 milijonov novih dinarjev 
skupnega prometa.

V tržiški občini je šest poslo
valnic, ki so večinoma v me
stnem jedru ter v primestnih 
naseljih Bistrica in Križe. Me
sečno ustvarijo okoli 20 milijo
nov djnarjev prometa.

V Škofji Loki, kjer je sedež 
tozda, imamo deset posloval
nic, ki pokrivajo tudi območje 
obeh dolin, Poljanske in Sel
ške, ter predmestna naselja. Te 
poslovalnice ustvarijo 53,5 mili
jonov dinarjev mesečnega pro
meta.

V občini Radovljica imamo tri 
poslovalnice, ki skupaj ustvari
jo 10 milijonov dinarjev prome

ta na mesec. Dve poslovalnici 
sta na Jesenicah, kjer v mesecu 
dni ustvarijo 4 milijone dinarjev 
prometa.

V Ljubljani-Center imamo šti
ri poslovalnice, ki ustvarijo 
osem milijonov dinarjev, v Šiški 
je 7 naših poslovalnic, ki ustva
rijo 25 milijonov dinarjev, na 
območju občine Vič pa je 10 
poslovalnic, od katerih jih je le 
nekaj v mestu, večinoma pa so 
v primestnih krajih, kot so Hor
jul, Polhov Gradec, Brezovica, 
Ig, Podpeč in Škofljica; skupaj 
imajo dobrih 15 milijonov di
narjev mesečnega prometa.

V Grosupljem sta dve mesni
ci - ena v samem mestu, druga 
pa v Stični, kjer je tudi predelo
valni obrat tozda. Skupaj ustva

rijo za 5 milijonov dinarjev pro
meta.

V občinah Gorica, Sežana, 
Tolmin in Idrija je po ena poslo
valnica, ki skupaj ustvarijo za 
21 milijonov dinarjev prometa 
na mesec.

Skupna polletna realizacija v 
prodajalnah je bila 1.243 mili
jard dinarjev, kar je za 370 mili
jonov dinarjev ali 41,7 odstotka 
več, kot v istem obdobju lani.

Nizka akumulativnost 
zavira razvoj

Naša prodajna mreža je do
kaj obsežna, zato so prevozni 
stroški dostave blaga precej vi
soki. Značilno za mesnice je, 
da imajo dokaj visoke obrato
valne stroške. Zlasti visoke so 
postavke energije za vzdrževa
nje temperaturnega režima v 
hladilnicah. Oprema posloval
nic je specifična in zahteva red
no vzdrževanje in obnovo ob
stoječe opreme. Strogi sanitar- 
no-veterinarski pogoji predpi
sujejo tudi redno in pogosto 
vzdrževanje vseh prostorov (be
ljenje, zamenjava keramike in 
tlakov ipd.). Zaradi vsega tega 
je zelo težko vse poslovalnice 
ustrezno opremiti.

Čeprav si v zadnjem času pri
zadevamo, da bi kakovost stori
tev in ponudbe še izboljšali, to 
zaradi visokih cen surovin in 
obratovalnih stroškov le težko 
uresničujemo. Zaradi dokaj ne
stimulativnih osebnih dohod

kov pa je tudi težko obdržati 
kader, ki smo ga več let vzgaja
li. Težave z delovno silo so vse 
bolj pereče, ker se vedno manj 
učencev odloča za poklic ži- 
vilca-mesarja.

Zaradi nizke akumulativnosti 
je tudi opremljenost naših mes
nic iz leta v leto vse slabša. Pri
čakujemo, da bomo sedaj, ko je 
maloprodajna mreža združena 
s proizvodnjo, lažje reševali te
žave ter da bo z reorganizacijo 
in specializacijo prodajne mre
že moč bolj racionalno poslo
vati.

Število mesnic 
nespremenjeno

Za naslednje srednjeročno 
obdobje ne predvidevamo širi
tve in povečanja števila klasič
nih poslovalnic, razen v izjem
nih primerih. Nekaj mesnic, ki 
so na meji rentabilnosti, bo tre
ba ukiniti ali urediti tako, da bo 
delovni prodajni čas krajši. V 
prihodnje nameravamo tudi 
razširiti izbiro izdelkov in trgov
skega blaga, ki ga bomo ponu
jali v naših poslovalnicah, tako 
da bi določeno število posloval
nic imelo svojo specifično po
nudbo. Načrtno bomo začeli 
preurejati in posodabljati po
slovalnice, obenem pa skušali 
vzgajati sposobne in dobre po
slovodje ter mesarje-sekače, ki 
bodo znali prisluhniti željam 
odjemalcev in nuditi kakovo
stne storitve.

Foto: Andrej
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Tudi tobak raste v našem sozdu
Andrej Dvoršak

Kooperanti M-KZ Metlika 
iz leta v leto širijo nasade

Nove ■ Nove
brazde I brazde

Iz pospeševalne službe M-KZ Krka
ing. Miro Škufca

Med kooperanti M-KZ Metlika sta tudi Jože in Ivanka Janže
kovič iz Radoviče. Daleč je vasica, nekako pozabljena se mi je 
zdela. A sodeč po Janžekovičevih žive v njej, tako kot po vseh 
vasicah Bele krajine, prijazni in marljivi ljudje. Trudijo se, da bi 
zemlji in kamenju iztrgali kar največ. Janžekovičevi so tako 
začeli gojiti tudi tobak, med prvimi, če ne celo prvi, v Sloveniji.

»Začelo se je pred tremi leti. 
Pospeševalci so hodili tod okoli 
in nam svetovali. Pa poskusi
mo, smo rekli in smo poskusili. 
Najprej na petih arih,« pripove
duje gospodinja, ki je tistega 
vročega poletnega dne, ko sem 
jo obiskal, imela polne roke de
la s peko - naslednji, dan je bil 
praznik in kakšen praznik bi bil, 
če na mizi ne bi bilo potice.

Ivanka mi je zaupala, da so 
imeli od tistih petih arov tobaka 
več dohodka kot od katerekoli 
druge kulture, zato so lani po
sadili še 15 arov in pridelali 
okoli 1.000 kilogramov suhega 
tobaka. Zanj so iztržili 250.000 
dinarjev - čistega, pravi sogo
vornica. In odločili so se, da 
bodo nasad še širili. Letos ima

jo pod tobakom 30 arov, vendar 
računajo, da bo pridelek ma
njši, ker so tobak spodjedle go
senice. Pa tudi leto ni dobro za 
kmeta. Najprej mraz, potem 
suša.

»Ko so drugi videli, da dobi
mo za tobak več, kot pa bi do
bili, če bi imeli tam trto ali ko
ruzo, so začeli tudi oni. Sedaj 
nas je v vasi že devet, ki ga 
gojimo, na Krašnjem vrhu pa 
trije. Tam sta dve gospodinji 
začeli istočasno kot mi. Od bli
zu in daleč so hodili gledat to
bak, kot Marijo v Medjugorje. 
Od začetka so se, naskrivaj ali 
tudi ne, posmehovali. Naj. Mi 
smo svoje znali . . . Zaupali 
smo pospeševalki tobačne to
varne iz Ljubljane in našim iz

zadruge. Danes nam ni žal,« je 
odločna Janžekovičeva.

S tobakom je kar veliko dela, 
preden ti zrase čez glavo. En
krat ali dvakrat ga je treba oko
pati, vzgajati sadike na gredi, 
ga presajati, potem trikrat odbi
rati, ga mesec dni sušiti na 
podstrešju in na koncu še pre
šiti . . .

Janžekovičevi imajo še vino
grad in pet repov v hlevu, ravno 
dovolj, da so se nekako pretol
kli skozi najtežja leta, ko so se 
ljudje iz teh krajev trumoma od
seljevali. Stara dva sta s pridno
stjo svojih rok izšolala tri sino
ve in tri hčere. Vsi otroci so da
nes že po službah. Mlade je 
težko obdržati na kmetiji. Do
hodka je premalo za spodobno 
življenje, je treba že v dolino, v 
službo, pravi še vedno čila 
Ivanka Janžekovič. Njenega 
moža sem zaman čakal. Obra
čal je seno in kosil ... Pa nič 
zato. Se bova srečala kdaj dru
gič, saj se moram v tako prijaz
no vasico še kdaj vrniti. ,

Pridelovanje 
semenskega krompirja

Pospešeno pridelovanje se
menskega krompirja ne teče 
po programu, ki je bil sprejet 
v soglasju z Zadružno zvezo

Šentjernejska posest M-KZ 
Krka
ing. Janez Bratkovič

Izboljšave
na 1000 ha

Šentjernejsko polje je rav
ninski predel občine Novo 
mesto in najdonosnejši predel 
Mercator-Kmetijske zadruge 
Krka Novo mesto. Njena TZO 
Polje, ki gospodari na območ
ju Šentjerneja, poseduje 2196 
ha njiv in 1674 ha travnikov. 
Te površine so žitnica novo
meške občine, zato tudi naj
pomembnejše za prehrambe
no bilanco občine.

Z ureditvijo'teh zemljišč bi 
predel postal bogatejši za 250 
ha novih njivskih površin, ki bi 
jih vključili v prizadevanja za 
zagotavljanje več hrane.

Na teh zemljiščih, ki so po 
pedološki strukturi evtična rja
va tla, rendzina, ogljena (travni
ška črnica), obrečna tla-hipo- 
glena, bomo predvidoma opra
vili hidromelioracijska in agro
melioracijska dela. Zaradi raz
drobljenosti zemljiške posesti 
po bomo opravili tudi komasa
cijo zemljišč.

Investitor M-KZ Krka Novo me
sto v tem letu pripravlja investi
cije za izvedbo del.

Slovenije na poslovnem odbo
ru za krompir pri Poslovni 
skupnosti za sadje^ krompir in 
vrtnine Slovenije. Že prijavlje
ne količine so manjše, 20 od
stotkov pa ga je manj še pri 
potrjevanju in naknadnem 
preverjanju.

V letošnjem letu ni bilo mož
no dobiti dovolj semenskega 
krompirja, zato smo se pri nas 
odločili za pridelovanje semen
skega krompirja za lastne po
trebe. Pri Semenarni v Ljubljani 
smo dobili 20 ton semena vrste 
»Igor«. Za semenarstvo smo 
določili najboljša območja te
meljnih zadružnih organizacij 
Mirna peč in Straža, kjer obsta
ja manjša možnost pojava bre
skovih uši, ki prenašajo viruse. 
S teh območij smo zbrali naj
boljše pridelovalce krompirja, 
in sicer v TZO Mirna peč 14 in v 
TZO Straža 13 pridelovalcev s 
po 4 ha.

Za vse semenarje smo orga
nizirali seminarje in inštrukta- 
žo. Pri tem so nam z bogatimi 
izkušnjami veliko pomagali 
strokovnjaki M-KZ Trebnje. 
Strokovno in zdravstveno kon
trolo je opravil Kmetijski inšti
tut Slovenije s pooblaščenim 
potrjevalcem Marjanom Južni- 
kom. Rok za uničevanje cime je 
bil do 21. julija.

Kljub začetnim korakom v 
pridelovanju semenskega 
krompirja smo z uspehom lah
ko zadovoljni, saj je od prvot
nih 8 ha potrjenih 6,1 ha povr
šin. Povprečni pridelek semen
skega krompirja je 17 ton na 
hektar, kar je lepa spobuda za 
nas in kooperante za v bodoče.

Mercatorjev
mozaik

Radgonski sejem - uspeh naših mesarjev
Na letošnjem jesenskem mednarodnem kmetijsko živilskem sejmu 

v Gornji Radgoni je SOZD MERCATOR-KIT nastopal enotno. Dvajset 
članic sozda je na skupnem razstavnem prostoru prikazalo svoje 
kmetijske pridelke, mesne izdelke, vloženo zelenjavo in sadje, mleko 
in mlečne izdelke ter jajca. Tu je bila še paleta vin, benko in sladki 
greh, začimbe, olja, kruh, Izdelki konditorske industrije ter zaščitna 
sredstva in Izdelki domače obrti. Na posebnem razstavnem prostoru 
sta razstavljala INTERMERCATOR in AGROTEHNIKA, medtem ko je 
M-ZKZ Mozirje sodelovala s humusom BIOPED in kalifornijskimi rde
čimi dežavniki v okviru SOZD TIMA.

Največji uspeh so imeli naši mesarji, ki so dobili za svoje izdelke kup 
odlikovanj.

M-Mesna industrija je prejela tri zlate medalje za blejsko govejo, 
lovsko jetrno pašteto v ovitku, Mercator suhi želodec. Pet srebrnih 
medalj so dobili za obarjeno bohinjsko z vrtninami, hladetino delika
tes, šunko v omotu, pašteto v ovitku, bloško dimljeno. Dobila pa je tudi 
dve bronasti medalji za prešano svinjsko glavo in Mercator trajno 
salamo.

Le malce manjši kupček odličij je dobila M-TMI Postojna. Srebrno 
medaljo so si postojnski mesarji prislužili za košansko klobaso, kra- 
ško panceto in kraški Šink ter bronasto medaljo za neverško obarjeno 
iz svinjskega mesa ter mortadelo Mercator.

Mercator-KZKG Mesoizdelki Škofja Loka pa je dobila zlato medaljo 
za stiško salamo, medaljo za zase-baso in bronasto medaljo za 
gorenjsko zaseko, vikend klobaso s sojo in domačo suho klobaso.

M-Krka Novo mesto je dobila srebrno medaljo za delikates želodec 
in bronasto za tirolsko in navadno klobaso. M-KGP Kočevje pa je 
dobila zlato medaljo za kmečko klobaso, srebrno za prekajeno gove
dino in šunko v črevu ter bronasto medaljo za tirolsko.

Dogajanje na »štantu« je popestril tudi igralec citer, ki je bil vključen 
v predstavitev kmečkega turizma v Zgornjesavinjski dolini. Bilo je 
opazno, da smo bili edini med velikimi sistemi, ki ni na ustrezen način 
poskrbel za svojo reklamo na pročelju razstavne dvorane, kjer smo 
pogrešali transparent in značilno Mercatorjevo zastavo. Foto: Andrej 
Dvoršak
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Iz računalniških 
centrov

Sergej Paternost

Pra vnik svetuje

Od zamisli
do računalniške obdelave

Kdo mora plačevati zamudne obresti po odloku o 
obrestni meri zamudnih obresti?

Če želimo računalniško obdelavo, mora v OZD najprej obsta
jati problem, ki ga delavci želijo računalniško obdelati. Dosedaj 
smo v Mercatorju reševali predvsem probleme s področja 
poslovnih evidenc - fakturiranje, osebne dohodke, osnovna 
sredstva, saidakonte, nabavo blaga, plačilni promet, razporeja
nje stroškov. Običajno predstavljajo ti problemi neko fazo v 
poslovnih evidencah OZD.

Za to fazo najprej izdelamo 
posnetek stanja pri uporabni
ku. Nato za izdelavo projekta, 
ki obsega organizacijsko in 
programsko zasnovo, določimo 
enega ali več delavcev, ki dela
jo na tem projektu.

Lotimo se pripravljanja orga
nizacije projekta. Tu podrobno 
proučimo vse delovne postop
ke ter analiziramo računalniško 
plat - vhod podatkov in izhod 
podatkov. Sledi programska 
priprava, ki obsega sestavo 
programov; ti v računalniku 
skrbijo za obdelavo vnešenih 
podatkov: Ta faza običajno tra
ja dalj časa. Za kompleksne ob
delave često porabimo več me
secev ali kar celo leto. Z uved
bo terminalov se je produktiv
nost programiranja povečala.

Ena od pomembnih faz je tu
di testiranje programov. S te
stnimi podatki preizkušamo, ali

dajo programi pravilne končne 
rezultate. Kolikor celovitejša je 
obdelava, toliko obširnejše te
ste moramo opraviti. V tej fazi 
sodeluje tudi uporabnik, kajti le 
on v končni fazi odloča, če so 
rezultati zadovoljivi, ali pa je 
treba programe še popraviti.

Po končanem testiranju je 
projekt pripravljen za redne ob
delave. Pričnemo uvajati prve 
uporabnike. Pogosto se v fazi, 
ko projekt izvajamo »v živo«, še 
pokažejo določene pomanjklji
vosti, ki jih moramo s popra
vljanjem programov še odpra
viti.

Izhod testnih podatkov, kar je 
ena najbolj kočljivih stvari, ni 
nikoli tako reprezentančen, da 
bi zajel vse posebnosti, ki jih 
prinaša praksa.

Za vsa opravila so potrebni 
izvajalci, ki dobro poznajo po
slovanje OZD in ki vedo za

možnosti in zahteve računalni
ka, ter dobri programerji. Zelo 
pomembni so še tisti, ki delajo 
v OZD na takih poslih, kakršne 
bomo prenesli na računalnik. 
Dobro sodelovanje s temi obi
čajno rodi dober projekt, ki po
tem služi širokemu krogu upo
rabnikov.

Zgoraj navedeni odlok je bil 
objavljen v Ur. I. SFRJ 19/82 in 
nato spremenjen v št. 40/83, 53/ 
84, 15/85 in 32/85.

Po tem predpisu plačajo za
mudne obresti po določeni 
obrestni meri, sedaj v višini 
84%, tisti dolžnik, organizacija 
združenega dela ali druge orga
nizacije in skupnosti, ki oprav

ljajo gospodarsko dejavnost, ter 
imetniki obrti in drugi posamez
niki, ki opravljajo kot registriran 
poklic kakšno gospodarsko de
javnost, če pravočasno ne po
ravnajo zapadlih denarnih ob
veznosti, ki izvirajo iz gospodar
skih pogodb.

Za plačilo zamudnih obresti 
morata biti po citiranem odloku, | 
izpolnjena dva pogoja, in to:

- da OZD ali druga organiza
cija ali skupnost oziroma posa
meznik opravljajo gospodarsko 
dejavnost;

- da gre za dospelo denarno 
obveznost, ki izvira iz gospodar
ske pogodbe.

Da bi lahko ugotovili, kdo 
opravlja gospodarsko oziroma 
negospodarsko dejavnost je po
trebno pogledati v določila 
»Odloka o določitvi gospodar
skih in negospodarskih dejav
nosti«, ki je bil objavljen v Ur. I. 
SFRJ št. 14/77 in spremenjen v 
18/80, in v Odlok o enotni klasi
fikaciji dejavnosti, Ur. I. SFRJ št. 
34/76.

Na podlagi določil Samoupravnega sporazuma o 
združitvi v SOZD MERCATOR-KIT, n. sub. o., je delavski 
svet SOZD na 6. zasedanju, dne 12. septembra 1985, 
sprejel

PRAVILNIK
O NAGRADI SOZD MERCATOR-KIT, 

n. sub. o.

1. člen
Nagrada SOZD MERCATOR- 

KIT, n.sub.o. (v nadaljnjem be
sedilu: nagrada SOZD MERCA
TOR) je priznanje za ustvarjal
ne in delovne dosežke organi
zacij združenega dela v SOZD 
MERCATOR-KIT, n.sub.o. (v na
daljnjem besedilu: SOZD), po
sameznih delavcev in kmetov 
na področju gospodarjenja in 
družbenopolitičnega delovanja.

2. člen
Nagrado SOZD MERCATOR 

lahko prejmejo organizacije 
združenega dela (v nadaljnjem 
besedilu: OZD) v SOZD za iz
jemne dosežke pri gospodar
skem razvoju in napredku pro
izvodnje, kmetijstva, trgovine in 
storitev in razvoju dejavnosti, ki 
jih OZD opravljajo, za dosežke 
pri razvoju samoupravljanja in 
delegatskega sistema, posebej 
za vidno vlogo OZD v širšem 
okolju oziroma dejavnosti, za 
doseganje nadpovprečnih re
zultatov v gospodarjenju, kakor 
tudi za posebne prispevke OZD 
pri uresničevanju zadev skup
nega pomena. -

Nagrado lahko prejmejo tudi 
delavci in kmetje iz OZD v 
SOZD za pomembne dosežke 
na področju inovacijskega, teh
nološkega, proizvodnega in or
ganizacijskega delovanja, de
lavci in kmetje, ki so vidno pri
spevali k urejanju medsebojnih 
odnosov v TOZD, delovni orga
nizaciji, SOZD ter drugih obli
kah samoupravnega in dohod
kovnega povezovanja, delavci 
in kmetje, ki so dosegli visoko 
nadpovprečne delovne rezulta
te, kakor tudi delavci in kmetje,

ki so dosegli viden ugled in 
spoštovanje med ljudmi zaradi 
delovnih in osebnostnih vrlin 
ter družbenopolitične aktiv
nosti.

Nagrado lahko izjemoma 
prejmejo tudi fizične in pravne 
osebe zunaj SOZD kot prizna
nje za uspešno poslovno sode
lovanje oziroma za prispevek k 
uresničevanju razvojnih usme
ritev SOZD.

3. člen
Delavce, kmete in OZD, kan

didate za nagrado SOZD MER
CATOR, lahko predlagajo vse 
OZD v SOZD, družbenopolitič
ne organizacije, samoupravni 
organi ter delavci in kmetje, ki 
združujejo delo v OZD v SOZD, 
v primeru posebej vidne vloge 
OZD v širšem okolju oziroma 
dejavnosti ter v primedru vidne
ga ugleda in spoštovanja med 
ljudmi pa tudi fizične in pravne 
osebe zunaj SOZD.

4. člen
Izbor med predlaganimi kan

didati opravi odbor za dodelitev 
nagrad SOZD MERCATOR (v 
nadaljnjem besedilu: odbor) in 
določi predlog, o katerem odlo
ča delavski svet SOZD.

Odbor ima predsednika in 6 
članov, ki jih imenuje delavski 
svet SOZD na predlog koordi
nacijskega odbora sindikata 
SOZD, tako da je iz vsake de
javnosti v SOZD vsaj po en 
član. Mandat predsednika in 
članov odbora traja štiri leta in 
so lahko ponovno imenovani 
največ še za eno mandatno ob
dobje.

5. člen .
Nagrado SOZD MERCATOR

podeljuje delavski svet SOZD 
enkrat letno.

6. člen
Delavski svet SOZD podeli 

vsako leto največ tri nagrade za 
OZD in največ deset nagrad za 
delavce in kmete.

OZD prejmejo nagrado v obli
ki statue znaka »M«, plaketo in 
pisno utemeljitev.

Delavci in kmetje prejmejo 
denarno nagrado, katere višino 
določi delavski svet za vsako 
leto posebej, plaketo in pisno 
utemeljitev.

7. člen
Odbor opravlja zlasti nasled

nje naloge:
- opravi izbor med predlaga

nimi kandidati in pripravi 
predlog,
- pripravi pisne utemeljitve,
- sprejema poslovnik o svo

jem delu,
- pripravi cvelotni finančni 

načrt sredstev in ga predloži 
delavskemu svetu SOZD in KO 
sindikata SOZD,
- pripravi letni finančni obra

čun sredstev in ga predloži de
lavskemu svetu SOZD,
- predlaga višino denarne 

nagrade (letno),
- objavlja razpis in poziv za 

predlaganje kandidatov za na
grade,

- objavlja poročilo o svojem 
delu,
- imenuje tajnika odbora.

8. člen
Odbor dela na sejah. O pote

ku sej se vodi zapisnik.
Odbor je sklepčen, če je na 

seji navzočih več kot polovica 
njegovih članov., O predlogih 
za podelitev nagrad sklepa z 
najmanj dvotretjinsko večino 
glasov vseh članov, o drugih 
vprašanjih pa z navadno ve
čino.

9. člen
Odbor predstavlja predsed

nik, ki sklicuje in vodi seje od
bora. V primeru daljše odsotno
sti predsednika odbora ali nje
gove odsotnosti na seji ga na
domešča najstarejši član odbo
ra, ki je prisoten.

10. člen
Odbor objavi razpis za pred

laganje kandidatov za nagrade. 
V razpisu je treba navesti: kdo 
lahko prejme nagrado SOZD 
MERCATOR, kdo lahko predla
ga kandidate, kakšne podatke 
in obrazložitev mora predlaga
telj poslati ter kam in do kdaj 
jih mora poslati.

Rok za sprejemanje predlo
gov mora trajati najmanj mesec 
dni, razpis pa mora biti objav
ljen najpozneje tri mesece pred 
podelitvijo.

11. člen
Predlog mora biti v skladu z 

določili tega pravilnika, izčrpno 
utemeljen in ustrezno doku
mentiran. Vsebovati mora na

tančne podatke o kandidatu 
oziroma OZD - kandidatu, s 
katerim je predlog utemeljen.

12. člen *
Predloge, ki so prispeli v raz

pisnem roku obravnava odbor, 
opravi izbor, pripravi pisno ute
meljitev in predlaga izbrane 
kandidate delavskemu svetu 
SOZD v podelitev.

13. člen
Sredstva za oblikovanje na

grad SOZD MERCATOR zago
tavljajo OZD, združene v SOZD, 
kot posebna namenska združe
na sredstva. O uporabi teh 
sredstev predsednik odbora en
krat letno poroča delavskemu 
svetu SOZD.

14. člen
Strokovna, administrativna, 

finančna in druga tehnična de
la za potrebe odbora opravlja 
delovna skupnost SOZD.

Odbor imenuje na predlog 
vodje delovne skupnosti SOZD 
tajnika odbora, ki se udeležuje 
sej odbora in skrbi za delovno 
povezavo med odborom in 
strokovnimi službami.

. j |
15. člen

Ta pravilnik začne veljati 8. 
dan po objavi v glasilu »Mer
cator«.
Predsednica delavskega sveta 

SOZD MERCATOR-KIT: 
Mateja Fortič, l.r. 

Krško, 12. septembra 1985 |

Sklepi delavskega sveta SOZD MERCATOR-KIT, ki se nanašajo na 
nagrado SOZD MERCATOR-KIT

4. zasedanje delavskega sveta SOZD - 6. junij 1985:
- sprejeta pobuda in izhodišča za oblikovanje nagrade SOZD MERCATOR-KIT;
6. zasedanje delavskega sveta SOZD - 12. september 1985:
- sprejet sklep o oblikovanju nagrade SOZD MERCATOR-KIT,
- sprejet Pravilnik o nagradi SOZD MERCATOR-KIT,
- nagrada SOZD MERCATOR-KIT se prvič podeli v letu 1986,
- koordinacijski odbor sindikata SOZD in strokovne službe delovne skupnosti SOZD so 

dolžne zagotoviti konstituiranje odbora za dodelitev nagrade do konca leta 1985,
- razpis za predlaganje kandidatov mora biti objavljen v glasilu »Mercator« najkasneje v 

aprilu 1986.
Center za obveščanje
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Milijoni sladoledov M-Ljubljanskih mlekarn
Andrej Dvoršak

Naravne sestavine za boljši okus
Smersline mlečne inu od sadja jedi so današni dan zlo 

navadne; noben posebn god bres njeh ne mine. So pa drage, 
če se per kafeterjih kupujejo; tedaj je bolši nauk dati, kako se 
znajo doma narediti... je zapisal Valentin Vodnik v prvih slo
venskih »Kuharskih bukvah« leta 1799, torej dvajset let preden 
je gospa Dolly Madison (žena četrtega predsednika ZDA) s sla
doledom postregla gostom v Beli hiši. Sicer pa je sladoled 
stara iznajdba, ki so jo menda poznali že v antiki.

Kajpak se je osvežilna jed 
kasneje razvijala in spretni ko- 
fetarji (kavarnarji) ter slaščičarji 
so ji skozi stoletja spreminjali 
okus, ki je vedno prilagojen po
trošnikom. Zato tudi ližemo v 
različnih deželah različne sla
dolede. Mediteranski narodi 
imajo rajši take, ki temelje na 
vodi in jim pravimo deserti, 
medtem ko si severnjaki in sla
dokusci žele bolj poln okus, ki 
ga lahko dasta le dobro mleko 
in smetana.

»Prvi je uvedel javno prodajo 
in nekakšen industrijski način 
proizvodnje sladoleda Italijan 
Carlo Gatti leta 1860 v Londo
nu. S segrevanjem mleka in jajc 
je dobil želatinasto zmes, ki jo 
je zamrzoval v lončeni posodi, 
obdani z ledom in soljo. Lonče
no posodo je vrtel v ledu, vse 
dokler ni zmes v njej zamrznila. 
Da smo mi tako kmalu spoznali 
sladoled, gre zahvala našim so
sedom - Italijanom, ki so ga 
ponesli po vsej Evropi, vse do 
Anglije in nato še v Ameriko,« 
pravi dipl. ing. Maja Otrin, teh
nologija v sladoledarni Merca- 
tpr-Ljubljanskih mlekarn, ki je 
pripravila tudi recepte (doslej 
32) za vse sladolede, ki jih da
nes ta proizvajalec ponuja trgu.

»Pri nas smo začeli industrij
sko izdelovati sladoled leta 
1958 in smo bili prvi v državi, 
danes pa je v Jugoslaviji že 
osem proizvajalcev industrij
skega sladoleda...«

Naša sogovornica niza po
datke, recepte, govori o tehno
logiji, a vse to navaden Zemljan 
komaj razume. Prvič slišim, da 
je sladoled hrana, ki ima zelo 
pomembno mesto v prehrani 
mnogih narodov, zlasti Ameri
čanov, ki so največji svetovni 
potrošniki in proizvajalci zmr
zlin, kot je sladolede imenoval 
naš pesnik. Mož je imel preta
njen čut za jezik in če bi se 
njegova skovanka obdržala, bi 
bilo danes manj zmede pri teh 
sladkih, zmrznjenih jedeh. Sa
mo Američani ločijo kakšen du
cat in pol sladoledov in celo v 
M-Ljubljanskih mlekarnah pro
izvajajo pet vrst zmrzlin. Prva, 
ki temelji na mleku in vsebuje 
osem odstotkov mlečne tolšče, 
se imenuje krem sladoled, dru
ga je bolj osvežujoča in ima le 
2,5 odstotka mlečna tolšče; 
tretji, ki ki ji pravijo desert (nje
na osnova je voda), je bolj pri
ljubljena pri obmorskih naro
dih, zlasti v vročih mesecih, če
trta je zmrznjena, stepena, pa
sterizirana smetana s sladkor
jem, ki ima 20 odstotkov mleč
ne maščobe, peta je mlečni de
sert (kornet »disko«), kjer je 
mlečna maščoba zamenjana z 
rastlinsko . . .

V M-Ljubljanskih mlekarnah 
je razmerje med proizvodnjo 
krem sladoleda in desertov 92 
proti 8, medtem ko je razmerje 
pri ostalih jugoslovanskih pro
izvajalcih ravno obratno.

Slovenci, smo kljub temu, da 
pojemo med jugslovanskimi 
narodi največ sladoleda, še 
vedno daleč za Američani. Vsak 
Američan letno pospravi okoli 
30 kilogramov zmrzlin, mi pa le 
nekaj več kot en kologram. Te
mu primerne so tudi proizvod
ne zmogljivosti. V ZDA imajo 
več kot 11.000 večjih sladole- 
darn, pri nas pa samo eno. Lju

bitelji sladoleda pravijo, da je 
mlečni Sladoled M-Ljubljanskih 
mlekarn ob zagrebškem najbolj 
kakovosten tovrstni proizvod 
na našem tržišču.

No, tudi tu bi lahko imeli po
misleke, ker so zaradi takšnih 
in drugačnih vzrokov zmanjšali

nova je voda, pa vsebujejo raz
no sadje oziroma njegove iz
vlečke ter aromo in kislino. 
Vsekakor so deserti bolj donos
ni za slaščičarne, ker je njihova 
izdelava cenejša in manj zah
tevna.

Prednost industrijskih slado
ledov M-Ljubljanskih mlekarn 
je, da vsebujejo naravne barve 
in vonje, razen tega pa jim lah
ko popolnoma zaupamo glede 
higiene pri proizvodnji in trajne 
kakovosti.

»Za naše mlečne sladolede je 
značilno, da jih napihnemo z

Iz proizvodnje sladoledov. Foto: A. Dvoršak

vsebnost mlečne tolšče na 8 
odstotkov, medtem ko v razvi
tih državah za mlečni oziroma 
l<rem sladoled priznajo le tisto 
zmrzlino, ki vsebuje nad deset 
odstotkov mlečne tolšče. Pri 
nas je je manj zaradi tega, ker 
je mlečne maščobe manj že v 
oddanem mleku, posledica te
ga pa je pomanjkanje smetane 
in masla.

Razen nje so v sladoledu še 
mleko, smetana, sladkor in do
datek za okus (sadje, vanilija, 
čokolada). Deserti, katerih os

zrakom za 120 odstotkov. To 
pomeni, da iz enega litra slado
ledne mase dobimo malo več 
kot dva litra sladoleda. Zato se 
sladoled vedno prodaja na kilo
grame, saj bi se njegov volu
men lahko močno spreminjal. 
Zaradi zračnih mehurčkov v 
sladoledu je ta sladoled bolj 
»topel«, vsaj tak okus imamo, 
ko ga jemo. Zasebniki - slašči-, 
čarji, ga napihnejo le do 30 od
stotkov, ker imajo manjše stro
je,« pove tehnologinja Otri
nova.

Mercator 
v Ljubljani

Na vprašanje, kako si najlaže 
pokvarimo želodec s sladole
dom, nam je bdgovorila: »Sla
doled je skoraj vedno prvi »kri
vec« za naše prebavne težave, 
ker je pač na slabem glasu, K 
temu so precej pripomogli ne
vestni slaščičarji, ki ne skrbijo 
za higieno! Industrijski slado
led doživi najmanj dva podrob
na pregleda, preden gre v pro
dajo. Zdravemu človeku v 
zmernih količinah ne škodi, saj 
se na poti do želodca ogreje na 
deset stopinj Celzija. Probleme 
bo imel tisti, ki bo po zaužitju 
sladoleda popil kozarec ali dva 
vode.

Sladoled je hrana
V resnici sladoled ljudem ko

risti, kajti sladoled je hrana! Sto 
gramov sladoleda z 8 odstotki 
mlečne tolšče ima 217 kalorij; 
sladoled za diabetike, ki ga iz
delujemo, ima le 90 do 110 ka
lorij. Sladoled vsebuje 3 do 4 
krat več mlečne maščobe in 12 
do 16 odstotkov več beljakovin 
kot mleko. Ima štirikrat več 
ogljikovih hidratov, laktoze ozi
roma mlečnega sladkorja, ki je 
»gradbeni element« možgan
skih celic - cerebrozidov. Tu 
sta še minerala kalcij in fosfor 
ter vitamina A in B-2 . . . Ven
dar pozor - vse to je le v mleč
nem sladoledu, v desertih je le 
voda, ki je sicer prijetna za 
osvežitev, ni pa hrana.«

Zanimivo je, da se pri nas 
začne povpraševanje po večjih 
količinah sladoleda šele aprila, 
konča pa že konec oktobra. 
Preko zime ga skoraj ni na na
ših jedilnikih, kot je, denimo v 
ZDA, in na Japonskem. Zato tu
di proizvodnja zelo niha.

V M-Ljubljanskih mlekarnah 
ga pozimi narede dnevno le 4 
tone, v poletnih mesech pa kar 
24 ton, a ga je še premalo za 
vsa naročila. Prodajajo ga po 
vsej Sloveniji, Istri, Kvarnerju, 
Srednji Dalmaciji, okolici Sara
jeva in Drvente, v Osijeku, No

vem Sadu, Beogradu in Timo- 
ški Krajini.

Da bi zadostili povpraševa
nju, morajo spomladi pripraviti 
zalogo. V Hladilnici v Zalogu 
imajo stalno v zakupu 2.500 ton 
hladilniških zmogljivosti in 
pred sezono je tu in v drugih 
hladilnicah že pripravljenih od 
6 do 7 milijonov kosov sladole
dov in desertov, kar le delno 
zadostuje, da ga med poletjem 
ne zmanjka. Sicer pa se pravil
no shranjen sladoled kar dolgo 
obdrži. Edino, česar ne prene
se, je nihanje temperature. To 
povzroči tvorbo kristalov in ko 
»ugriznemo« v tak nepravilno 
shranjen sladoled, imamo ob
čutek, kot bi bila v njem mivka. 
Angleži pravijo, da in »peščen 
okus« (sand taste).

Ker pa tudi pri nas zadnja le
ta potrošnja mlečnega sladole
da in desertov vse bolj narašča 
(mnogi so že ugotovili, da je 
mogoče s sladoledom in preli
vom Sladki greh pričarati ime
nitno torto), imajo v M-Ljubljan
skih mlekarnah polno novih na
črtov. Poleg sladoleda za di
abetike, ki ga stalno prodajajo 
v Maksimarketu in Bombonieri 
v Kliničnem centru, že vsa leta 
polnijo 4-litrske čebričke in ba
njice, ki jih dobavljajo gostin
skim obratom oziroma jih po
trošniki lahko kupijo pri njih na 
Tolstojevi cesti. Pred kratkim 
so na trg poslali dva nova de
serta z okusom tropskega sadja 
in višnje. Da jih v trgovinah ni
so mogli kupiti že prej, je kriv 
jugoslovanski monopolist, Ti- 
poplastika iz Gornjega Milanov- 
ca, ki edina v državi izdeluje 
ustrezno embalažo in zanjo, 
kot je postal že običaj, zahteva 
devizno soudeležbo.

V M-Ljubljanskih mlekarnah 
so ugotovili, da je ta soudelež
ba višja, kot je cena italijanske 
- uvožene embalaže. Zato so se 
dogovorili s tujim - cenejšim 
partnerjem, da jim to naredi.

Ob koncu razgovora smo iz
vedeli, da bodo v M-Ljubljan
skih mlekarnah kmalu usposo
bili razvojni laboratorij, ki bo še 
bolj sledil zahtevam trga in 
nam omogočil, da bomo spoz
nali raznovrstnejše zmrzline ter 
se morda le spremenili v slado
kusce, ki si zažele okusne mr
zle poslastice tudi pozimi, ne le 
poleti.

M-Ljubljanske mlekarne

Mister Ši Ži iz M-Ljubljanskih mlekarn
Pravijo, da je vsak peti zemljan Kitajec. Hodim po svetu, 

pa nimam tega občutka. V to resnico bi me lažje prepričali v 
M-Ljubljanskih mlekarn, kjer imajo enega »za vzorec«. Profe
sor agronomije in veterine iz Jang Chu-ja je tu na dveletni 
praksi. Skuša prodreti v skrivnosti našega mlekarstva, pri 
čemer mu pomaga mentorica Maja Otrin.

Kot mi je povedal - razen v 
kitajščini se sporazumeva tudi

v angleščini - je na Kitajskem 
mleko zelo dragocena pijača,

Maja Otrin in Xie Jizhi

tako rekoč zdravilo. Sveže 
mleko lahko dobe le matere 
za dojenčke, in še to le na re
cept. Drugače pa uporabljajo 
mleko v prahu, kateremu je 
dodanega nekoliko sladkorja.

Liter mleka v prahu brez 
sladkorja stane 3 yuane, s 
sladkorjem pa 2,7 yuana, 
medtem ko stane kilogram 
sladkorja le 0,8 yuana. En yu- 
an je bil. konec lanskega leta 
vreden uradno 70 dinarjev, 
sedaj je nabrž že več. Plača 
tovariša Xie Jizhija (izgovor: 
Ši Žija) je bila 100 yuanov. Mi
mogrede, kolo stane na Kitaj
skem 150 yuanov.

Tovariš Xie pravi, da se teh
nologija predelave mleka zelo 
razlikuje od naše in da šele v 
zadnjem času uvajajo sodob
nejšo, večinoma kupljeno na 
Danskem.

Prav tako ne poznajo tako 
velikih posestev kot so naša, 
kaj šele, da bi imeli tako veli
ke črede molznic. Krav imajo

zelo malo in največja mlekar
na An Da severno od Pekinga 
zbere dnevno komaj 200.000 
litrov mleka, večinoma pa 
zberejo mlekarne komaj po 
nekaj tisoč, medtem ko M- 
Ljubljanske mlekarne dnevno 
pretočijo okoli 300.000 litrov 
mleka. V Šangaju lahko le 8 
odstotkov prebivalcev dnevno 
poskusi mleko, saj je poraba 
racionalizirana oziroma ga 
dobe le na recept. Po njego
vih besedah, če se ni zmotil 
(vprašal sem ga dvakrat) ima 
vesoljna Kitajska le 800.000 
krav, kar je na milijardo prebi
valcev, kof pljunek v morje. 
Zato morajo mleko uvažati. 
Imajo ambicije in želje.

Če lahko sodimo po priza
devnosti našega gosta bodo 
cilje, ki so si jih zastavili, tudi 
kmalu dosegli. Pri tem pa bo 
sodeloval s svojimi izkušnja
mi, ki si jih je pridobil pri nas, 
tudi Mister Ši, .kot ga kličejo 
delavci M-Ljubljanskih mle
karn.
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Slovesnost v M-Ljubljanskih mlekarnah
Center za obveščanje

a

»Vsi vi ste prispevali k temu, da so Mercator-Ljubljanske mle
karne to, kar so. Prihodnost ni posebno obetavna, prej 
nasprotno. V našem sistemu so razpoke in nesorazmerja, ki jih 
le težko prebrodimo brez veliko trdega dela. Čez vse te vrzeli 
moramo napredovati varno, kar pomeni več dela, večjo disci
plino in zavzetost,« je dejal predsednik PO M-Ljubljanskih mle
karn, prof. France Kervina na tradicionalni slovesnosti ob 
Dnevu Ljubljanskih mlekarn, ki je bila v Mercatorjevem hotelu 
Ilirija.

Poudaril je, da se morajo vsi 
delavci spoprijeti s slabostmi. 
Le od njih samih, od tega, koli
ko bodo povečali dohodek in 
produktivnost, zavisi, za koliko 
se bo povečal osebni dohodek 
zaposlenih. Kljub temu, da bo
do morali v Ljubljanskih mle
karnah zmanjšati število krav 
molznic, pa nihče izmed delav
cev ne bo ostal brez dela.
Ob koncu je prof. Kervina zbra
nim jubilantom izjavil, da mora
jo biti vzor ostalim, kako je tre
ba delati za svojo delovno or
ganizacijo.

Ob slovesnoti je 114 delavcev 
delovne organizacije Mercator- 
Ljubljanske mlekarne prejelo 
priznanja za 10, 20 oziroma tri
desetletno delo. Prav tako je ju
bilejna priznanja prejelo 22 de
lavcev tozda Trgovine, ki od 
maja letos deluje v sklopu de
lovne organizacije Mercator- 
Rožnik. V imenu sozda MER- 
CATOR-KIT je delavcem ob nji
hovih jubilejih čestital tudi vo
dja DS SOZD Marko Glažar. - 
A. D.

Jubilanti Ljubljanskih 
mlekarn v obdobju od 
3. 8.1984 do 31.12. 
1985
Desetletniki

TOZD Mlekarne
Berce Jernej, Bošnjak Nijaz, 

Čebular Zvonko, Huskič Mina, 
Jenko Mihael, Kovač Vladimir, 
Kupšek Boris, Lugarič Milena, 
Miklič Alojzij, Mitojevič Kadiv- 
ka, Pečar Franc, Peterka Du
šan, Ranilovič Milena, Ramijo- 
vič Nevenka, Simič Liljana, Šu- 
kič Živanka, Tratar Stanislav, 
Vene Anton, Koritnik Milan, Oj- 
striž Alojzija, Pohar Marija, Po
je Pavla, Vučko Anica, Kastelic 
Danijela, Blažič Martin, Štepec 
Rozalija, Pureber Emil.

ta, Marjanovič Miroslava, Simič 
Milojka, Alagič Fatima, Proda
novič Vojo, Gorišek Ladislav, 
Stražišar Jože, Javoršek Janez, 
Kočan Tufo, Lohak Peter, Ra
dovanovič Marko, Stanojevič 
Dragoslav, Huskič Mirsad, Stoj
kovič Milija.

TOZD Posestva
Bekonjič Nazifa, Burzič Sebira, 
Zupančič Anton, Zupančič Mar
jan, Bagar Jožef.

TOZD Strojni obrat Kozarje
Bogosavljevič Dragiša, Trojar 
Zlata.

TOZD Stična prašičjereja

Priznanja za dolgoletno delo je 114 delavcem podelil direktor prof. France Kervina. Foto: A. 
Dvoršak

Erjavec Franci

TOZD AOP
Borovič Nada, Jenčič Darinka, 
Purger Smiljan.

TOZD Marketing
Ban Helena, Šenčur Majda, 

Ohran Šačir, Dimc Marjan, Vu
kelič Jadranka, Butkovič Boži
ca, Grbavac Milica, Kezo Fikre-

Delovna skupnost skupnih 
služb
Hajdnik Mojca, Krulc Danijela, 
Smolnikar Marjeta, Strehovec 
Nada, Jerman Vilma, Ogrinc 
Mihael, Kastelic Majda, Snoj 
Alenka, Filipini Nada.

Dvajsetletniki
TOZD Mlekarne

*Vožnar Ana, Dvojmoč Karel, 
Flis Andreja, Klemenčič Matil

da, Košir Albin, Koznic Terezija, 
Maradin Frančiška, Novak Ma
rija, Pograjc Gizela, Prek Stan
ko, Rugelj Franc, Štepec Mari
ja, Župec Ana, Košir Anton.

TOZD Marketing
Lasič Marjanca, Piskar Ivica, 
Curk Marjan, Skubic Jože, Ivan
čič Jože, Slak Jože, Posavec Li
dija, Ocepek Franc, Poljanec 
Jože, Repinc Franc, Štefe Ja
nez, Srpčič Jože.

TOZD Posestva
Devčič Kata, Devčič Stjepan, 
Kralj Fracka, Zanela Heda, Ško- 
rič Eva, Križman Ana, Kocman 
Leopold.

Mercator 
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Delovna skupnost skupnih 
služb
Boštjančič Anica, Kitanovski 
Danica, Oblak Antonija, Sever 
Marjeta, Zalokar Nevenka.

Tridesetletniki

TOZD Mlekarne
Hočevar Pavla, Šoštarič Franjo.

TOZD Marketing
Kirar Janez, Ciber Ivan.

TOZD Posestva
Korbar Danilo
Delovna skupnost skupnih 
služb.
Anušič Danica, Godec Angelca.

Mercator 
v Ljubljani

Hitrejše obračanje zalog Mercatorjeve Modne hiše
Andrej Dvoršak

Članstvo v sozdu za večjo ekonomsko varnost
Mercator-Modna hiša sodi med mlajše članice sozda. V njem 

je od julija lani. Delavci Modne hiše so se za združitev odločili 
predvsem zaradi večje ekonomske in finančne varnosti, združi
tev pa jim bo omogočila tudi dokončanje nove blagovnice, ki jo 
grade na Kraigherjevi ploščadi v Ljubljani.

»Modna hiša je nastala pred 
24 leti iz splošnega združenja 
tekstilne industrije. Počasi je 
rasla in se izoblikovala v delov
no organizacijo s štirimi tozdi - 
v Ljubljani, Mariboru, Osijeku, 
in Smederevu. Slednja sta se v 
začetku lanskega leta odcepila, 
tako da smo v Mercator prišli le 
delavci iz Maribora in Ljublja
ne,« je kratko zgodovino svoje 
delovne organizacije orisal 
glavni direktor, Miro Končina.

Meni, da bi Modna hiša kot 
specializirana organizacija lah
ko sozdu veliko nudila. Imajo 
kadre, tradicijo in ljudi, ki slede 
modnim tokovom. V okviru tek
stilne ponudbe tozda bi lahko 
bili eni od spodbujevalcev no
vih načinov in oblik plasmajev 
blaga, s svojimi izkušnjami in 
priporočili pa bi lahko vplivali 
tudi na izbor blaga. Ravno te 
dni je M-Modna hiša, TOZD 
Prodajalna Maribor, v Gradcu 
pripravila štiri modne revije, na 
katerih so avstrijskim kupcem 
predstavili modne usmeritve ju
goslovanskih tovarn pod bla
govno znamko MERCATOR- 
KIT, kar pa je le ena od novih 
možnosti za širitev blagovnih 
tokov. V M-Modni hiši se na
mreč zavedajo, da lahko imajo, 
skupaj s sozdom, zelo močan 
vpliv na proizvajalce, kajti naš 
sistem ni tako nepomemben 
kupec, da bi ga lahko tekstilne 
tovarne prezrle.

Omenili smo že gradnjo nove 
blagovnice na Kraigherjevi 
ploščadi v Ljubljani, katere 
vrednost bo po sedanjih oce
nah nekaj nad trideset milijo
nov dinarjev. Na 1.600 m2 pro

dajnih površin bo M-Modna hi
ša ponudila ekskluzivno tekstil
no blago najbolj znanih proiz
vajalcev, zlasti iz Slovenije, ki 
sodelujejo kot sovlagatelji v no
ve poslovne prostore. Ti naj bi 
bili dograjeni konec prihodnje
ga leta.

»Načrtujemo tako imenovane 
butične otoke, nov tip ponudbe 
tekstilnega blaga, kjer bi na 
enem mestu posamezni proiz
vajalci ponudili del svoje kolek
cije, ki je uspela kot celota. Na 
teh butičnih otokih v blagovnici 
bo možno kupiti na primer iz
delke Mure, od srajce do oble
ke in plašča. V blagovnici bo 
tudi manekenska pista, kjer bo
mo občasno prirejali modne re
vije in predstavljali nove kolek
cije naših proizvajalcev,« opi
suje naložbo direktor Končina.

Kajpak bodo ob novi obdržali 
tudi staro blagovnico, ki bo 
imela »klasično« ponudbo, raz
širjeno le z dodatnimi progra
mi, v njenem četrtem nadstrop
ju, pa bodo uredili skladišče.

Ob vseh teh načrtih naš so
govornik ni mogel mimo trenut
nega položaja prodajalcev tek
stila. Ker je bila pred kratkih 
končana poletna razprodaja, je 
najprej spregovoril o njej.

»Poletna razprodaja je v ma
riborski blagovnici izredno 
uspela. Glede na lanskoletno 
avgustovsko razprodajo je in
deks preko 230, v istem obdob
ju pa so se cene tekstilnih iz
delkov dvignile za 70 odstot
kov. Torej nam je uspelo v Ma
riboru povečati tudi fizični ob
seg prodaje. Nekaj zaslug za to 
imajo kupci iz sosednje Avstri

je, ki v zadnjem času vse češče 
kupujejo v naših trgovinah.

V nasprotju z Mariborom pa 
so bili rezultati razprodaje v lju
bljanski modni hiši slabši od 
prejšnjih let. Opažamo tudi če
dalje večjo razslojenost prebi
valstva. Vse več je ljudi, ki ku
pujejo blago glede na ceno, še 
vedno pa je veliko tudi takšnih, 
ki zahtevajo, za razliko od prve 
skupine, določeno kakovost in 
za ceno niti ne vprašajo. To so 
opazili tudi proizvajalci, ki so 
doslej imeli zelo ozek razpon 
kakovosti in cen svojega blaga, 
letos pa se ta razpon občutno 
širi,« pravi Miro Končina.

Mura se tako že pojavlja v 
manjšimi kolekcijami, pa zato 
večjim izborom ter še večjimi 
razlikami v cenah. Prihodnjo 
pomlad bo moška srajca v ma
loprodaji stala do 11.000 dinar
jev, obleka pa do 65.000 di
narjev.

Značilnost tekstilne trgovine 
je, da devetdeset odstotkov bla
ga, zlasti težke konfekcije, na
roča (zaključuje) za osem me
secev vnaprej. V začetku sep
tembra podpisujejo pogodbe 
za dobavo spomladanske in po
letne kolekcije oblačil. Blago 
bodo dobili prihodnje leto, pla
čali pa ga bodo po današnjih 
cenah. Tako način nakupova
nja, ki 'za trgovino ni ugoden, 
narekujejo konfekcionarji, ki se 
izgovarjajo na svojo izredno 
neprilagodljivo tehnologijo. Za
to tovarne tudi nimajo zalog in 
vezanega dragega obratnega 
kapitala.

Tudi v M-Modni hiši v zad
njem času vse bolj pazijo, da 
njihove zaloge ne bi bile preve
like. Nominalno so celo padle. 
Koeficient obračanja so v lju
bljanskem tozdu dvignili s 4,03 
na 4,80, v mariborskem pa s 
4,25 na 4,32. indeks realizacije

je v Ljubljani 148,3 in v Maribo
ru 168,5, Indeks zalog pa je 
124,6 v Ljubljani in 165,8 v Ma
riboru, kar pomeni, da prodajo
več, kot pa nabavijo za zalogo. 

Splošna usmeritev Mercator
jeve Modne hiše je, da uravno
teži željo po čim večji realizaci
ji, torej čim večjem dohodku in 
prihodku na eni strani in pove
čanjem koeficienta obračanja 
zalog na drugi strani. Takšna 
usmeritev se odraža tudi v nji
hovih poslovnih rezultatih, ki 
so nadpovprečni glede na pod
skupino dejavnosti: le osebni 
dohodki so pod povprečjem 
podskupine. Kljub temu ne 
smemo misliti, da delavci M- 
Modne hiše niso nagrajeni ena
ko kot drugi. Razlika je le ta, da 
se zavedajo, da bi s pretiranim 
povečanjem osebnih dohodkov 
zarezali v svojo materialno os
novo, kar bi, dolgoročno gleda
no, lahko imelo katastrofalne 
posledice.

V Mercatorjevi Modni hiši de
lavci tudi nimajo fiksnih oseb
nih dohodkov. Vsak mesec na 
novo določijo vrednost točke, 
ki je odvisna od realizacije. Če 
več prodajo, so osebni dohodki 
večji.

Primerjava nekaj najpomembnejših kazalcev gospodarjenja v občini 
Maribor-Rotovž v trgovini na drobno
DO rast % (1984 = 100) akumulacija OD mesečno rast % rast %

cel. doh. čisti delavec stopnja stopnja
prih. doh. rast 84 = 100

Modna
hiša 167 165 178 193 33.665 135/4% 123/5,4%

Verna
Maloprodaja

166

156 136 148 44 32.171 31/1,19 50/2,7
186

Merkur 186 115 155 107 34.221 68/1,68 73/2,56
180

Emona 148 110 231 - 30.227 - 86/1,00
192

trgovina na 
drobno 172 138 162 96 33.331 64/1,87 72/3,04

184
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Poslovodni savet SOUR-a
Andrej Dvoršak

»Nepovoljni uslovi privredljivanja se nastavljaju. Mada zbog novih 
propisa nije moguča precizna komparacija ovogodišnjih rezultata 
poslovanja sa rezultatima u prošloj godini, možemo konstatovati da 
naši poslovni rezultati nisu najbolj!. Cak trinaest organizacija udruže- 
nog rada našeg sistema su prvo polugodište završile sa gubicima, od 
toga deset u oblasti poljoprivrede, a 24 organizacija nisu imale ostatka 
dohotka koji bi razporedile za fondove.« Ovo je na sednici poslovodnog 
saveta, koja je održana 5. septembra, izneo uvodničar Marko Žagar iz 
M-Interne banke.

Rezultate objavljujemo kao pose- 
ban prilog a u ovom članku dajemo 
samo neke misli iz razprave na po- 
menutoj sednici Poslovodnog sa
veta.

Direktor M-Interne banke, Miha 
Urbanija, je upozorio članove Po
slovodnog saveta na sredstva dru- 
štveno-političkih zajednica koja su 
usmerena u privredu radi lakšeg 
prebrodavanja teške situacije i 
smanjivanja gubitaka. Ta sredstva 
su razdeljena izmedu poljoprivred- 
nih zadruga i drugih organizacija 
udruženog rada. U odnosu na visi- 
nu gubitaka i problematiku poljo
privrede, dobijena sredstva su mala 
i stoga ona za večinu organizacija 
ne predstavljajo spas. Zbog toga se 
javila zamisao da bi ta sredstva tre- 
balo udružiti (objediniti) i usmera- 
vati tamo gde su žarišta gubitaka 
največa i gde bi se sa večim i jefti- 
nijim kapitalom mogli najuspešnije 
savladavati gubici. Od 1,5 milijarde 
dinara koliko je valjda ukupno tih 
sredstava u SR Sloveniji, SOUR 
MERCATOR-KIT je dobio jedva 200 
miliona a što nije u skladu sa nje
govem veličinom i značajem u dru
štvu.

Tih 200 milijona predstavlja tek 
5,5 odsto obrtnih sredstava za pri
marno proizvodnjo, kako je izneo 
mag. Janez Tavčar iz M-KZKG koji 
je ujedno izrazio i čudenje zbog po- 
dataka da u svim granama u sklopu 
našeg SOUR-a imamo niže lične 
dohodke od proseka u republici.

Direktor našeg največeg gubitaša 
- M-Kmetijskega gospodarstva Ko
čevje, Janez Žlindra, rekao je, da je 
njegova organizacija polugodište 
završila sa 220 miliona dinara gu- 
bitka i da je istovremeno za kamate 
platila 170 miliona dinara. U takvoj 
situaciji je pomoč DPZ zanemarlji
va, odnosno ta sredstva zbog sku- 
pog kapitala ne mogu imati znatniji 
uticaj na smanjivanje gubitaka.

Uprkos torne on je optimista i sma
tra da se u trečem kvartalu gubici 
neče povečati.

On smatra, a s tim su se složili i 
drugi članovi Poslovodnog saveta, 
da bi trebalo cene repromaterijala, 
mašina, mineralnih gnojiva i zaštit- 
nih sredstava uskladiti sa cenama 
poljoprivrednih proizvoda. Sada su 
ili ti proizvodi potcenjeni ili su pak 
repromaterijali i drugi industrijski 
proizvodi precenjeni. Najavio je da 
če u Kočevju bitnije smanjiti broj 
krava a time i proizvodnju mleka 
što če uticati i na smanjenje gubita
ka. Medutim, smanjivanje proizvod
nje neče naneti štetu samo Kočev
ju, nego celom društvu pošto če 
pašnjake i travnjake postepeno pre
kriti šuma koja u kočevskem regi- 
onu i inače prebrzo zahvala doline.

Ujedno u Kočevju zapažanju 
smanjivanja radnog elana i konsta- 
tuju da produktivnost nije takva 
kakva bi mogla biti. Uzroci su u 
(pre)niskim ličnim dohocima. Upr
kos torne, uspeli su da zahvaljujuči 
večem prirastu i smanjenju potroš
nje hrane unekoliko smanje troško- 
ve poslovanja.

Novac za bolje poslovanje ili 
za podizanje morala?

Direktor M-KZ Stična, Slavko Ne
manič, koji se inače složio sa pred- 
govornicima, smatra da sredstvima 
DPZ ne možemo rešavati samo 
ekonomska pitanja društvene pro
izvodnje nego da s njima treba po- 
državati i individualne poljoprivred- 
nu proizvodnju koju sada kreditira
jo zadruge. Naglasio je da je ne- 
prihvatljivo usmeravati sva raspolo- 
živa sredstva samo u društveni sek
tor. Tačno je da novac koji su za
druge dobile doista ne predstavlja 
neku naročilu finansijsku potporu 
ali to su prva sredstva koja su one 
dobile od društva i pre svega pred- 
stavljaju moralni podsticaj.

Za mercatorovce 
van Slovenije

Članovi Poslovodnog saveta su 
podržali i predlog direktora Merca- 
tor-Ljubljanskih mlekarni, prof. dr. 
Franca Kervina o organizovanju sa- 
vetovanja svih proizvodača mleka i 
poljoprivrednika na kome bi se do
govorili o zajedničkoj poslovnoj po- 
litici i smanjivanju osnovnog stada. 
prikupili bi i podatke o gubicima i 
njihovim uzrocima i o torne objek
tivno informisali Izvršno veče Slo
venije.

Predsednik PO SOUR-a Miran 
Goslar je ukazao na mogučnosti za 
efikasnije koriščenje vlastitih sred
stava u okviru M-Interne banke. Po
zitivna salda naših organizacija več 
su prekoračila negativne što znači 
da bismo mogli da sami sebe finan
siramo i time smanjimo udar kama- 
ta koje bi u tom slučaju ostale unu- 
tar nešeg sistema. Isto tako ne 
smemo potcenjivati značaj sredsta
va DPZ je ako u sadašnjoj situaciji 
neka mera može biti efikasna onda 
su to svakako sredstva za koje ne 
treba plačati visoke kamate. Med
utim, u nastojanjima za dobijanje 
tih sredstava nipošto ne bi smelo 
da dolazi do preprike izmedu dru- 
štvenog i privatnog sektora. Tim 
sredstvima mogli bi se postizati ve- 
či efekti ako bi se ona koncentrisa- 
la tamo gde su najneophodnija. 
Svakome su sredstva dobro došla, 
ali mnogi bi i bez njih mogli uspeš
no da posluju dok su drugima ne- 
ophodna za prebrodivanje krize.

Unutar sistema a i prema vani, 
istakao je Miran Goslar, moramo 
uvek zastupati princip što veče efi- 
kasnosti društvene pomoči i ujedno 
se boriti za ekonomske cene. Sred
stva v višini 71,5 miliona dinara ko
ja smo dobili od republiških rezer
vi, dali smo samo navječim gobita- 
šima pa je stoga i efekat veči nego 
što bi bio da smo ih razdelili svim 
članicama SOUR-a. U SOUR-u če- 
mo se uvek zalagati za politiku koja 
je u interesu svih, a ne samo poje- 
dinih organizacija.

Varljiva statistika
U statistikama SDK SOUR MER- 

CATOR-KIT još ne fundira kao veči 
gobitaš i tao samo zato što se Mer- 
cator-Kmetijsko gospodarstvo Ko
čevje tretira kao posebna organiza
cija. Medutim, kada bi se i ta orga
nizacija uvrstila u SOUR, onda bi se 
naš SOUR našao medu prvih deset 
gubitaša u Sloveniji, odmah iza

Tekmovanje traktoristov Slovenije
Ing. Miro Škufca

Dolenjci najbolj vešči
V soboto, 31. avgusta je bilo v Lovrencu na Dravskem polju 

29. republiško tekmovanje traktoristov. Dolenjci smo s tretjo 
zmago zapovrstjo osvojili prehodni pokal v trajno last in s tem 
ponovno dokazali, da imamo najboljše traktoriste v Sloveniji.

Letošnje republiško tekmova
nje traktoristov je bilo v lepem, 
kmetijsko razvitem kraju, v Lo
vrencu na Dravskem polju. Or
ganizatorji, posebno pa doma
čini so poskrbeli za prijetno 
razpoloženje in dobro počutje 
nas vseh. Počutili smo se res
nično kot doma.

Osvojitev prehodnega pokala 
v trajno last prav gotovo ni nak
ljučje, ampak je plod dolgolet

nega sistematičnega dela stro
kovnih delavcev kmetijske za
druge in srednje kmetijske šole 
Novo mesto.

V naših vrstah smo tako kma
lu dobili republiške in državne 
prvake, najbolj ponosni pa smo 
na našo večkratno republiško 
in državno prvakinjo Slavko Za
lokar. Lani se je zaradi izrednih 
uspehov uvrstila na svetovno 
prvenstvo v Angliji. V zgodovini

svetovnih traktorskih tekmo
vanj je bila druga žena, ki ji je 
to v moški konkurenci kdajkoli 
uspelo.

Naše moštvo so v letošnjem 
letu sestavljali najbolje uvršče
ni traktoristi z regijskega prven
stva, in sicer člani Slavko Bur
ger in Šutar Anton (tribrazdni 
plug) ter Franc Zalokar in Ja
nez Miklič (dvobrazdni plug), 
mladi zadružniki Franc Pust in 
Franc Medle ter žene zadružni- 
ce Marinka Ruperčič in Anica 
Žnidaršič.

S tem razmeroma mladim 
moštvom smo imeli prej teme
ljite priprave v teoriji, spret
nostni vožnji in v oranju. Naj
večja zahvala za letošnji uspeh 
gre predvsem mentorjem in vo
djem ekip Mihi Žmavcu in Jane
zu Poklaču (SKŠ Grm), Ludviku 
Jermanu (M-KZ Trebnje) in vo
dji celotne ekipe, Miru Škufci 
(M-KZ Krka).

21. septembra so bili na obisku 
pri M-KZ Ljubljana kmetje GZ Za
druge iz Pliberka. Devetdeset čla
nov te slovenske gospodarske 
ustanove z avstrijske Koroške sl je 
ogledalo M-Ljubljanske mlekarne, 
usmerjene kmetije v Kozarjah, Set
niku in na Črnem vrhu in se temelji
to seznanilo s pogoji gospodarjenja 
na kmetijah ter v živilski industriji v 
Ljubljani in njeni okolici. Reportažni 
zapis o tem srečanju bomo objavili 
v naslednji številki, danes pa prina
šamo le fotografijo s sprejema v M- 
Ljubljanskih mlekarnah, kjer je vo
dja Posojilnice Pliberk Jože Nach- 
bar predal mag. Janezu Naradu sli
ko Stanka Sadjaka »Umirajoči 
gozd« in s tem opozoril gostitelje 
na resno težavo, ki pesti naše roja
ke onstran Karavank.

Emone. Ujedno možemo konstato
vati da su sve problematične orga
nizacije našeg sistema smanjile 
obim uzimanja kredita za likvidnost 
što svedoči da unutrašnje mere več 
daju prve povoljne rezultate.

Sto se tiče ličnih dohodaka, mo
ramo imati u vidu da radimo u ma- 
nje akufnulativnoj delatnosti i da ne 
postoje realne mogučnosti za nji
hovo znatnije poboljšanje. Moramo 
se Zalagati za što bolji položaj na
ših radnika i poljoprivrednika, ali 
samo u okviru realnih mogučnosti.

U razpravi o problemima poslo
vanja trgovine, Edvard Gabrovšek 
iz M-Rožnikovog OOUR-a »Grma
da«, upozorio je da se maloprodaja 
suočava sa skoro jednakim proble
mima kao poljoprivrednici.

Glavobolju im zadaju fluktuacije, 
niški lični dohoci zaposlenih, viso
ke kamate i administrativne inter
vencije u poslovanju. U cilju pobolj- 
šanja stanja nastoje da aktiviraju 
sve razpoložive unutrašnje rezerve i 
pri torne ne računaju na pomoč šir
še društvene zajednice.

Spoljni izgled - ogledalo 
SOUR-a

Vrlo zanimljiva i angažovana ra- 
sprava vodila se i o načrtu pravilni
ka o spoljnom izgledu SOUR-a 
Mercator-KIT koji je obrazložio An
ton Kočevar. Materija nije nova, od
nosno Pravilnik je samo grafička 
realizacija odredaba Samouprav- 
nog sporazuma u udruživanju u 
SOUR. Inače, upravo je spoljni iz
gled SOUR-a jedan od njegovih 
»sedmih stubova«. Mnogi toga još 
nisu svesni i ime firme pišu prema 
nahodjenju, delimično zbog tradici
je, a još više iz neznanja. Stoga če 
Pravilnik svima dobro doči kao po- 
močno sredstvo za pravilno pred
stavljanje spoljnog izgleda svake 
članice SOUR-a.

Mada je to bila več četvrta vari- 
janta načrta pravilnika, članovi Po
slovodnog saveta su i na njega dali 
više primedbi. Primedbe su dali 
predstavnici M-Ljubljanskih mle- 
-karni, M-KŽKG i M-Nanosa. Odgo
vori šefa Študija za ekonomsku 
propagandu Antona Kočevara na 
date primedbe su pokazali da su 
posredi samo marginalna pitanja 
koja su u osnovi obuhvačena načr
tom pravilnika i Samoupravnim 
sporazumom o udruživanju u 
SOUR.

Zaboravljamo na zajedničko 
ime?

Na osnovu uvodnog obrazloženja 
predstavnika Pravne službe, Zvoni
mira Taljata, članovi Poslovodnog 
saveta su raspravljali i o Načrtu 
pravilnika o nagradama SOUR-a 
MERCATOR-KIT i sa manjim korek
cijama predložili Radničkom savetu 
da ga osvoji na svojoj sednici.

Šef pravne službe, Vera Aljančič, 
opozorila je da još nismo uskladili 
firme radnih organizacija udruže- 
nih u SOUR sa odredbama Samou- 
pravnog sporazuma o udruživanju 
o SOUR MERCATOR-KIT. Podsetila 
je da su shodno članu 5. pomenu- 
tog Samoupravnog sporazuma sve 
članice SOUR-a dužne da »... u 
svoju punu i skračenu firmu radne 
organizacije na prvom mestu jedin- 
stveno uključuju i deo firme SOUR- 
a i to reč MERCATOR«.

U cilju realiacije ove obaveze i 
unošenju promene u registar neop- 
hodno je da RO i PZ promenu firme 
regulišu svojim samoupravnim spo- 
razumima o udruživanju u radnu 
organizaciju odnosno poljoprivred- 
nu zadrugu a jedinstvene radne or
ganizacije svojim statutima.

O obavezi promene firme RO i PZ 
mnogo se raspravljalo več i prili- 
kom samog postupka o udruživa
nju u SOUR MERCATOR-KIT. Osva
janje promene firme RO referendu
mom predvidjeno je več u Elabora
tu o udruživanju radnih organizaci
ja SOUR-a KIT i SOUR-a Mercator a 
definitivna upustva o glasanju su 
RO u sestavu SOUR-a KIT dobile od 
njegove Pravne službe.

Aprila ove godine je Pravna služ
ba SOUR-a MERCATOR-KIT pono- 
vo upozorila na obavezno mejanje 
firme RO i PZ. Tim povodom je saz- 
vala poseban sestanak na kome su 
se odgovorni za to pitanje dogovo
rili o pripremi potrebne dokumen
tacije za konkretizaciju te promene. 
Organizacije čiju predstavnici nisu 
prisostvovali torne sastanku dobile 
su pismeno obaveštenje o torne.

Uprkos dogovoru i pismenoj in
formaciji samo je nekoliko organi
zacija predložilo odgovarajuče do
kumente za promenu firme RO. Po- 
trebnu dokumentaciju za promene 
firme još nisu predložile Ljubljan

ske mlekarne, KZ Ljubljana, KZ Do
brepolje, KZ Litija, KZ Medvode, KZ 
Metlika, KZ Stična, KŽKG, Mlekara 
Zemun i KG Kočevje.

Interesantno je da neke od pome- 
nutih organizacija žele da več upo- 
trebljavaju novu firmu a što u prav
nem prometu nije moguče, Sve RO 
i PZ koje još nisu predložile odgo- 
varajuču dokumentaciju za prome
nu firme, moraju to što pre uraditi. 
Poslovodni savet je zadužio direk- 
tore da u svojim organizacijama to 
što pre regulišu i ne odugovlače sa 
postupkom.

Potrošačke kartice — 
besplatna reklama

Poslovodni savet je raspravljao i 
o prvim rezultatima uvodjenja po
sebnih oblika prodaje. Direktor M- 
Rožnikovog OOUR-a Dolomiti, Lud
vik Čampa, informisao je da su u 
jednom mesecu u sedam prodava- 
onica OOUR-a Dolomiti, Grmada i 
Preskrba Tržič izdali 1.094 potro
šačke kartice. S njima je obavljeno 
3.095 kupovina za više od 5.000 di
nara a 50 kartica je vračeno. Prema 
njegovim rečima odziv na ovu Mer- 
catorovu novost bio je vanredno 
velik. Medju primedbama koje su 
dobili na prvom je mestu zahtev da 
bi ovu novost trebalo proširiti na 
svet mesne zajednice i u nju uklju- 
čiti i kupovinu svežeg mesa.

U pomenutih sedam trgovina po- 
novo beleže povečan promet pet
kom i sobotom a kupci sami traže 
kartice što svedoči da su kupci o 
ovoj novosti dobro informisami. Za 
to su najzaslužnija sredstva javnog 
informisanja koja su o toj novosti 
opširno informisala javnost. Zahva
ljujuči torne za reklamu su upotreb- 
Ijena minimalna sredstva. Intere
santno je da su na početku kartice 
tražili pre svetga privatni ugostitelji 
a u poslednje vreme i drugi gradja- 
ni koji ih koriste za porodične na- 
bavke. Do sada je ova akcija košta- 
la M»Rožnik 460.000 dinara, koliko 
je iznosio popust svima koji su kar
tice več vratili.

Prva iskustva pokazuju da ne bi 
bilo racionalno povečavah broj pro
dajnih mesta sa potrošačkim karti
cama, odnosno da bi ih trebalo 
proširiti samo na pojedina područ- 
ja. Isto tako iz ekonomskih razloga 
ne bi trebalo proširavati mogučno
sti kupovine karticama i na sveže 
meso.

Kupovno pismo otvorilo nova 
pitanja

Poslovni sekretar SOUR-a, Vuka- 
din Nedeljkovič, postavic je pitanje: 
kako dalje?« Ako bi Mercator mo- 
rao da samoupravne sporazume 
sklapa posebno sa svakom mes- 
nom zajednicom onda bi to bilo su- 
više komplikovano. Stoga smo se 
odlučili za organizovanje naših po- 
trošača u sklopu SOUR-a. To če 
nam olakšati saradnju sa potrošači- 
ma« naglasio je Nedeljkovič. Infor
misao je članove Poslovodnog sa
veta da se priprema ovodjenje no
vih oblika saradnje medju koje spa- 
daju omladinske potrošačke kartice 
i kupovno pismo.

U kupovnom pismu je članove 
Poslovodnog saveta informisala 
Draga Vaupotič, zamenik direktora 
M-Interne banke. Naglasila je da je 
prednost kupovnog pisma pre sve
ta u tom što omogučava potrošaču 
da za svoj novac koji oroči za jedan 
do dva meseca dobije više nego 
ako ga uloži u poslovnu banku. 
Uprkos torne u vezi sa kupovnim 
pismom je još podosta otvorenih 
pitanja na koja su upozorili članovi 
Poslovodnog saveta. Sva ta pitanja 
treba razrešiti do narednog meseca 
kada bi trebalo da se kupovno pi
smo pojavi u našim trgovinama.

Kamate poskupljuju kukuruz
Na kraju sednice je podpredsed

nik PO SOUR-a za robni promet i 
ugostiteljstvo, Franc Prvinšek, in
formisao o problemima saulaganja 
u PIK Sirmium u Sremskoj Mitrovi
či. Zbog negativnih kamata koje su 
nastale usled brzog porasta kamat- 
nih stopa, svaki kilogram kukuruza 
koji dobijemo iz Sirmiuma skuplji je 
za 5,5 dinara. Razlika izmedju ka
mata koje nam vrača Sirmium (za 
120 miliona dinara saulaganja je 
prilikom sklapanja SaS dogovorena 
kamata od 8 odsto) i kamata koje 
mi moramo plačati banci, več iznos 
45 milionara dinara. Medjutim, naš 
partner Sirmium neče da nam to 
prizna i stoga je kukuruz koje od 
njega kupujemo za nas preskup. U 
razgovorima koji su u toku nastoja- 
čemo da se sa našim partnerom 
dogovorimo o rešenju koje če biti u 
obostranom interesu.
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Predstavljamo: Marjana Vidica, šoferja
Andrej Dvoršak

Zasebne trgovine
Stane Jesenovec

85 ton kruha 
čez dvoje rok

»Kako dehti!« »Mislite? Meni se ne zdi nič posebnega. Sem 
se navadil. Morda na začetku, kakšen teden, da takrat je tudi 
meni dišalo in so se mi cedile sline. Sedaj, po osemnajstih 
letih, pa nič več,« je na mojo ugotovitev odvrnil Marjan Vidic, 
eden od treh šoferjev, ki vsako jutro Ljubljančanom pripeljejo 
»grosupeljski kruh«.

Ni lahko njegovo delo. Že ob 
štirih zjutraj, tako rekoč sredi 
noči, je že v Pekarni. Ni prvi! 
Prvi kamioni, že naloženi s sve
žim, še vročim kruhom, odpe
ljejo že dvajset minut prej - v 
Višnjo goro, Ivančno gorico...

»Začne se z nakladanjem ko
šar. Šoferji sami jih nalagamo. 
Je tako najbolje, vsaj veš, kje 
kaj imaš, ko potem pripelješ do 
trgovine.«

Reče: do trgovine, ne: pred 
trgovino, kajti šoferji, ki dosta
vljajo blago, poznajo le zadnji 
— stranski vhod. Po nekem, 
meni nedoumljivem sistemu, je
mlje košare s polic kamiona, jih 
sam nosi v priročna skladišča, 
največkrat le do vrat, odkoder 
roma kruh naravnost v roke 
kupcev. Niti na police ga ne da
jo vsega, kajti pred pultom je 
običajno vedno nekaj strank, ki 
čakajo na vonljive hlebce. Mar
jan pa je tudi točen, ne ravno 
kot švicarska ura, a njegov pri
hod v posamezno trgovino se 
giblje v razponu največ deset 
minut, odvisno od prometa.

»Imam določeno pot, vsak 
dan isto. V prvi rundi razvozim 
kruh po Centru, Viču, Trnovem 
in Črnučah, druga runda se 
začne v Šiški in konča za Beži
gradom. Okoli 16 trgovin, vsa
kič 120 kilometrov vožnje, vsa
ka runda okoli tri tone kruha 
oziroma 120 do 160 košar, ka
terih vsaka tehta 15 do 16 kilo
gramov...«

Začneva na Celovški 99, kjer 
ima trgovino naš tozd Grmada. 
Prodajalka, se ga razveseli, 
»kot Cigan belega kruha«, saj 
ljudje že čakajo na Marjana in 
njegov kruh. Pot nadaljujeva do 
trgovine Loka, tudi na Celovški, 
nato do Emoninega centra v 
Kosezah, kjer imajo ob razkla- 
dalni rampi za trgovino gnezda 
lastovke. Jih imajo še kje v Lju
bljani se sprašujem? Marjan ve, 
kdaj so priletele, opazil bo tudi 
njihov jesenski odhod. Že več 
let, pravi, gnezdijo tu. Nato spet 
do Mercatorjeve trgovine, »da 
ne pozabim, čigav sem,« se po
šali.

»Tebe pa danes težko čaka
jo,« ga, še preden odpre kami
on, nagovori prodajalka Marin
ka. Jezična je, kot vsaka dobra 
prodajalka, in mimogrede pre
gleda kruh. Štruco vrne: »Ta je 
od jutranje peke... Stranke pri
čakujejo mehak, skoraj vroč 
kruh in če bi jim ponudila tako 
štruco, bi jih razočarala...«

Marjan kruh brez besed za

menja. Razume jo: stranka ima 
vedno prav, on namesto stran
ka reče prodajalka. Če bodo 
stranke zadovoljne, bodo pro
dali še več kruha, če bo prodal 
več kruha, bo več zaslužil. Ma
rinka in Marjan, oba se zaveda
ta, da je predvsem od njiju od
visno, kako bo šlo!

So pa tudi trgovine, kjer nič 
ne vprašajo, kruha še pogleda
jo ne. Vseeno jim je, ali pripelje 
Marjan košaro manj ali pet ko
šar več. Njim je vse prav, Marja
nu tudi, kajti zgodi se, da v ka
teri trgovini mimogrede pove
čajo ali zmanjšajo naročilo in 
če ne bi bilo tiste velike samo
postrežnice, kjer so z vsem za
dovoljni, bi moral kruh ali voziti 
nazaj v Pekarno ali pa bi mu ga

Mercatorjev
mozaik

zmanjkovalo. (Da ne bo hude 
krvi - samopostrežnica ne sodi 
v naš sozd)!

V drugih republikah kruh obi
čajno razvažata dva. Šofer ima 
pomočnika, ki prenaša košare. 
Pri nas že vsa leta pri tem var
čujemo. Je bolje tako. Gre hi
treje in ve se, kdo je kriv, če je 
kaj narobe.«_

Marjan Vidic je poleg tega, 
da je šofer in »fizični delavec«, 
hkrati še prodajalec. Prav on, 
tako kot vsi šoferji Pekarne 
Grosuplje, se dogovarja s po
slovodji o prodaji kruha.. »Ima
mo norme. Razvoziti in prodati 
ga moramo 50 ton mesečno, če 
hočem opravičiti svoj osnovni 
osebni dohodek - 42 tisoča
kov. Vse, kar je več, se pozna 
pri plači, zato se trudim, da bi 
ga prodal čimveč. Žal so naše 
peči premajhne, da bi zadostili 
povpraševanju. Prodal bi ga 
lahko toliko, kolikor bi ga nape
kli... Tako pa ga prodam in 
razvozim le 85 ton mesečno!«

To pomeni, da mora na me
sec dvigniti z lastnimi rokami 
kar 170 ton. Pa vstajanje ob šti
rih zjutraj, devet ur dela vsak 
dan, tudi ob sobotah, na koncu 
pa manj kot šestdest tisoča
kov... Kljub temu vztraja! Že 
sedemnajst let. Nič ga ne vleče 
drugam, čeprav bi morda zaslu
žil več.

»Dokler gre, dokler sem pri 
močeh, bom ostal. Človek se 
navadi...« meni Marjan Vidic, 
mercatorjevec, ki nam vsak dan 
pripelje naš vsakdanji kruh.

Slab glas seže v deveto vas
Večernji list, zagrebški časopis z nekaj sto tisoč izvodi 

naklade, je 9. septembra poročal o neslavnem koncu pol
dnevne proizvodnje mleka Mercator-Ljubljanskih mlekarn.

Novinar N. H. pod naslovom »Na smetišču poldnevna pro
izvodnja« piše, da so Ljubljanske mlekarne konec avgusta 
odvrgle na smetišče skoraj 25.QQ0 (petindvajset tisoč) litrov 
alpskega mleka v tetrapaku, kar znaša skoraj petdeset 
odstotkov dnevne proizvodnje.

Zaradi okvare na varilnem stroju so se pojavile s prostim 
očesom nevidne odprtinice, skozi katere je uhajal zrak in 
zato se je mleko pokvarilo. Zaradi predolgega čakanja v 
skladišču mleko ni bilo uporabno nitj za živinsko krmo, kar je 
sicer običaj v podobnih primerih. Škoda znaša po pisanju 
Večernjega lista okoli 1,6 milijona dinarjev. - A. D.

»Želim prevzeti še nekaj vaških trgovin.«

V času, ko menda nezaposlenost pesti številne mlade ljudi, je 
prav zanimiv primer, da naša trgovska delovna organizacija M- 
Rožnik ne more dobiti prodajalk. Da bi jih potrebovali, kažejo 
sporočila ali skoraj vabila, ki so obešena po njenih trgovinah v 
Ljubljani. In, če jih ne morejo dobiti za mestne prodajalne, je 
žal še toliko bolj umljivo, da jih ne bodo našli za vaške. Zato se 
dogaja, da morajo zapreti vaščanom prepotrebne trgovinice in 
nehote zaplesti vozel pri oskrbi ljudi, na primer na obrobju lju
bljanske kotline. Vozel, ki ga ni lahko odmotati. Ali pa?

Tako, kot se je spravil nad 
prepletene niti trgovec Albin 
Štih. Kot rad poudari, z veliko 
pomočjo referata za obrt pri 
občini Ljubljana Vič-Rudnik, 
ljubljanskih inšpekcijskih služb 
in Mercatorja.

17. julija ste odprli TRGOVI
NO JEZERO. Zakaj*ste se po 30 
letih dela v družbeni trgovini 
odločili preiti med obrtnike?

»Vse bolj me je motil odnos 
do delavcev v trgovini. Zelo po
gosto se je treba zagovarjati za
radi poslovnih odločitev in člo
vek sploh ne more več uveljavi
ti neposredne trgovske žilice. 
Kot poslovodja moraš na pri
mer razlagati, zakaj si naročil 
sadje, zelenjavo, to ni ono...

Skratka, dejal sem, da bom 
poskusil, kakšne uspehe dose
že človek, če sam skrbi zase in 
je odgovoren za svoje odloči
tve. Ker imam poslovodsko, 
srednjo ekonomsko in aranžer- 
sko šolo, pa še številne tečaje, 
menim, da sem sposoben voditi 
tako trgovino, ustreči potrošni
kom, jim svetovati in pomagati 
pri izbiri blaga.«

Pod kakšnimi pogoji ste do
bili prostore nekdanje Menca- 
torjeve trgovine na Jezeru pri 
Podpeči?

»Zelo hitro so na viški občini 
pristali, da prevzamem to trgo
vino. Kljub temu sem polne tri 
mesece zbiral dokumente in 
potrdila in končno 17. julija pr
vič odklenil vhodna vrata. Z že
no in hčerko smo prostore tudi 
primerno očistili in obnovili. 
Zato smo porabili okrog 100 ti

soč dinarjev. Za opremo pa 
bom odštel Mercatorju v dveh 
obrokih 600 tisoč dinarjev. Prvo 
zalogo so mi dali v Mercatorju 
na up, seveda pod pogojem, da 
sem podpisal samoupravni 
sporazum o rednem plačevanju 
v 15 dneh. Za to gesto se jim 
iskreno zahvaljujem. Prepričan 
pa sem, da so tudi spoznali da 
sem resen in odgovoren dru
žabnik in da bomo dobro sode
lovali.«

Vaši dobavitelji so vsi iz soz
da Mercator. Je bil to pogoj pri 
prevzemu trgovine?

»Ne. Ko sem primerjal dobav
ne pogoje: cene, roke dobave, 
kakovost blaga, sem spoznal, 
da je Mercator najbolj ugoden.

Predvsem pa sem zadovoljen, 
da vedno pripeljejo blago toč
no in res le svežo, kakovostno 
robo.«

Kako pa ste prilagodili delov
ni čas kmečko-turističnemu ob
močju viške občine?

»Odprto imam od 8. do 18. 
ure, ob sobotah od 8. do 13- 
ure in ob nedeljah od 11. do 16. | 
ure. Ob nedeljah predvsem za
to, da zadovoljnim popotnike, 
ki obiščejo bližnje jezero in ti
ste, ki se vračajo z Rakitne, pa 
tudi številne rekreativce, ki s 
kolesi ali drugače ubirajo tu-; 
kajšnje poti. Vsi nedeljski go
stje, pa tudi domačini, so nav
dušeni nad mojo odločitvijo.«

Stanujete v Šmarjah-Sap v 
grosupeljski občini. Je za vas [ 
to delo precej naporno?

»Ko sem bil poslovodja v tr-1 
govini ABC Tabor, sem tudi de-1 
ial po cele dneve. Po tej plati to l 
ni nič novega za našo družino. 
Sedaj je seveda pomembno, da 
blago hitro prodam in čim hi
treje obračam sredstva.«

Albin Štih: »Ker sem v tridesetih letih dela v trgovini nabral številne izkušnje, želim prevzeti še 
nekaj vaških trgovin, ki niso gospodarne za delovne organizacije.« Foto S. Jesenovec

Klavnica M-KZ Metlika
Andrej Dvoršak

Prodaja se je ustalila
Tisti dan, ko sem obiskal Antona Štublerja, vodjo metliške 

klavnice, niso imeli kaj prida dela. Nekaj mož v belih haljah je 
cvilečim pujsom »serijsko« puščalo kri, in to tako spretno, kot 
še nisem videi na nobenem kmečkem dvorišču, kjer ponavadi 
vidite to krvavo veselico.

Letno v klavnici zakoljejo 
okoli osem tisoč prašičev, do 
tisoč glav goveje živine in, če ni 
prepovedi, do tristo telet. Na 
prvi pogled veliko, a za mesar
sko industrijo in razsežnosti 
naših prašičjih farm, malo.

su le potrkal na njihova vrata 
nek učenec - domačin. Bili so 
ga veseli, bolj kot plačilne ku
verte, se šalijo metliški mesarji, 
ki upajo, da bo fant zdržal do 
kraja, se izšolal in se jim pri
družil.

Vprašal sem jih tudi, kako je 
z onesnaževanjem okolj, saj 
imajo v tistih krajih zadnje čase 
kar precej ekoloških proble
mov, zlasti s PCB iz semiške 
Iskre, ki je zastrupil kanjon Kru
pe, ljudi in živali ob njem. Pra
vijo, da njih, za razliko od dru
gih, velikih klavnic, ne tarejo 
tovrstni problemi. Imajo čistilno 
napravo, del organskih odpad
kov pa odvažajo v Ljubljano v 
predelavo^

Želje? Osebnih veliko, takih, 
ki bi bile v zvezi s klavnico pa 
se metliški mesarji ob mojem 
obisku niso mogli spomniti, 
morda pa sem jih pozabil vpra
šati. Tisto klanje na začetku mi 
je nekoliko stisnilo grlo. Je bilo 
preveč krvi za moj okus. Zanje 
pa nič posebnega, vsakdanja 
stvar...

Meso prodajajo tozdoma M- 
Rožnika - Grmadi in Dolomi
tom, pa IPK 10. oktober, Bolniš
nici v Novem Mestu, Gradu 
Otočec in drugim. Nekaj ga od
kupita tudi Ljubljanska mesarja 
Matevž Krušič in Franc Sa
jevec.

Kot je povedal Anton Štubler, 
večjih problemov za zdaj nima
jo. Prodaja ne upada več in se 
je ustalila, tako da zlagoma ko
pljejo od ponedeljka do četrtka. 
Kaj delajo ob petkih, je pozabil 
povedati ali pa ni hotel. Kdove?

Pa se je že ob slovesu spom
nil edine težave, ki jo imajo - 
kadrov. Ne dobe in ne dobe lju
di, ki bi se hoteli izšolati za me
sarja. Vsako leto razpišejo več 
štipendij, a iz domačih logov ni 
odziva. Letos je po dolgem ča-
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Nagradna 
križanka 
št. 6

Nagradno križanko št. 6 
pravilno rešite in z izpolnje
nim kuponom v ovojnici po
šljite na naslov Mercator - 
Studio za ekonomsko pro
pagando, Ljubljana, Breg 22, 
najpozneje do 16. 9. 1985. 
Na ovojnico obvezno pripiši
te Nagradna križanka št. 6. 
Med pravilnimi rešitvami jih 
bomo izžrebali pet, ki bodo 
dobili nagrade, prispevek 

' Soriških Brd z Dobrove in 
Studio za EP.

Maja Hočevar
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Izid žrebanja nagradne 
križanke št. 5

Do 1. 8. 1985 smo prejeli le 
225 pravilnih rešitev nagradne 
križanke. Med temi smo izžre
bali tri nagrajence, ki prejmejo 
nagrade našega gosta Ilirije 
Vedrog iz Ljubljane. Izžrebanci 
prejmejo nagrade v Mercator- 
Studio za ekonomsko propa
gando, Breg 22, Ljubljana. Na
grade Ilirije Vedrog prejmejo:

1. Franc .Zamuda, Mercator 
- Zarja Ormož, poslovalnica 
Oprema, Kolodvorska 2, 62270 
Ormož,

V dneh, ko je trajal Zagrebški velese
jem, so bile na štandu MERCAT0R-X1T 
na informacijskem pultu najdena očala 
z dioptrijo. Ce je bil »pozabljivec« kdo 
od naših bralcev, mu sporočamo, da jih 
lahko prevzame v Studiu ekonomske 
propagande, Ljubljana, Breg 22, tel. 
(061) 224-943.

Maja Hočevar

2. Frančiška Merhar, Merca- 
i tor - Rožnik, TOZD Jelka, Še-

škova 52, 61310 Ribnica,
3. Zdenka Bevc, M-Medna- 

rodna trgovina, TOZD Steklo 
Titova 36, 61000 Ljubljana.

Kupon za pošiljanje križanke

Ime in priimek

nS.s,ov delovnega mesta 
(DO ah TOZD, mesto in ulica)

■ Izpolnjeni kupon priložite re- 
! šitvi križanke, na ovojnico pa 
j obvezno pripišite »Nagradna 

križanka«, sicer rešitve, čeprav 
bo pravilna, pri žrebanju ne bo- 

I mo upoštevali.

t.______________ _____
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200 največjih
Andrej Dvoržak

Kot vsako leto, je tudi letos Ekonomska politika iz Beograda 
objavila podatke o največjih organizacijah združenega dela v 
Jugoslaviji. Med njimi je tudi SOZD MERCATOR-KIT.

Osnovo za formiranje rang li
ste so predstavljali zaključni ra
čuni za leto 1984, ki jih zbira 
SDK. Organizacije združenega 
dela so razporejene glede na 
dejavnost, ki jo opravljajo, če 
pa opravljajo več dejavnosti, so 
prikazane v tisti, v kateri ustva
rijo najvčeji del skupnega pri
hodka.

Naš SOZD je najprej prikazan 
v preglednici »60 največjih or
ganizacij s področja trgovine in 
gostinstva«. V tej preglednici 
smo na 6. mestu, torej smo se 
povzpeli za 4 mesta glede na 
leto poprej. Po podatkih EP 
smo imeli 154.828.761 dinarjev 
skupnega prihodka, dohodek 
povečan za amortizacijo pa je 
bil 22.202.701 dinarjev. Glede 
na to kategorijo smo celo na 
tretjem mestu, lani na petem. 
Imeli pa smo 19.431 zapo
slenih.

Na isti rang listi je na prvem 
mestu SOZD Jupopetrol, na 
drugem Poslovna skupnost 
INEX, oba iz Beograda, na tret
jem UPI iz Sarajeva, na četrtem 
pa DO Petrol Ljubljana. Od slo
venskih organizacij je za nami 
najuspešnejša ABC Pomurka 
na 11. mestu, lani na devetem 
glede na celotni prihodek, ozi
roma na sedmem (lani na 8.) 
glede na dohodek, povečan za 
amortizacijo. SOZD Emona je 
na štirinajstem oziroma osmem 
mestu, SOZD TIMA na šestnaj
stem oziroma devetem itd.

V naslednji preglednici je 
razvrščenih 441 organizacij 
združenega dela, ki so ustvarile 
v letu 1984 nad pet milijard di
narjev skupnega dohodka.

Tudi v tej preglednici je 
SOZD MERCATOR-KIT na viso
kem 15. mestu. Lani je bil na 
29. glede na skupni prihodek. 
Še višje pa smo uvrščeni glede 
na dohodek, povečan za amor
tizacijo, na trinajsto mesto, 
enako kot lani. V tej preglednici 
je na prvem mestu INA Zagreb, 
od slovenskih organizacij zdru
ženega dela pa je pred nami le 
DO Petrol Ljubljana, na 12. ozi
roma 19. mestu. Sledi nam 
SOZD Iskra na 19. oziroma de
vetem mestu, od sorodnih or
ganizacij pa se nam še najbolj 
približuje ABC Pomurka na 32. 
oziroma 72. mestu, medtem ko 
je emona na 46. oziroma 73. 
mestu, glede na celotni priho
dek oziroma na dohodek, pove
čan za amortizacijo.

Akcije korša

Če podrobneje pogledamo 
preglednico 60 največjih ozdov 
trgovine in gostinstva, vidimo, 
da jih je kar 28 s področja trgo
vine na debelo, 19 s področja 
trgovine na drobno, 13 s po
dročja zunanje trgovine. Kar 22 
od skupno 60 organizacij je iz 
SR Srbije z obema pokrajina
ma, 15 s SR Hrvatske, 14 iz SR 
Slovenije, 6 iz SR BiH, dve Jz 
SR Makedonije in ena iz SR Čr
ne gore.

Glede na obliko združevanja 
je 29 delovnih organizacij, 30 je 
sozdov in ena poslovna skup
nost.

Teh 60 ozdov je ustvarilo kar 
47 odstotkov (leta 1984 45 od
stotkov) celotnega prihodka v 
tej dejavnosti. Razpon med naj
večjim skupnim prihodkom in 
najmanjšim skupnim prihod
kom se giblje med 315.374 mili
joni dinarjev pri Jugopetrolu, 
do 22.116 milijonov dinarjev pri 
SOZD Velepromet.

Če pogledamo drugo katego
rijo, zajeto v predelnici, doho
dek povečan za amortizacijo, 
lahko ugotovimo, da je omenje
nih 60 organizacij ustvarilo lani 
44 odstotkov od skupnega do
hodka vseh organizacij s tega 
področja. Zanimiv je še poda
tek, da je bilo v teh 60 organi
zacijah zaposlenih skupno 
328.000 delavcev, kar je ksupno 
38 odstoktov zaposlenih v de
javnosti. Le deset organizacij 
pa zaposluje več kot 10.000 de
lavcev in osem manj kot 1.000 
delavcev. Največji je SOZD UPI 
iz Sarajeva s 35.870 delavci, 
najmanjši pa »Hempro« Beo
grad s samo 366 delavci.

Razčlenitev naslednje tabele, 
441 organizacij s skupnim pri
hodkom' nad pet milijard dinar
jev, pokaže, da jih je kar 197 s 
področja industrije in rudar
stva, 131 s področja trgovine in 
gostinstva, 45 je kmetijskih or
ganizacij, je s področja 
kmetijstva, gozdarstva in vod
nega gospodarstva, 41 je grad
benih organizacij in 27 organi
zacij je s področja transporta. 
Največ jih je iz SR Srbije - 121, 
iz SR Slovenije, ki je za SR Hr- 
vatsko na tretjem mestu, pa jih 
je 80.

Te organizacije so lani ustva
rile 76 odstotkov celotnega pri
hodka vsega jugoslovanskega 
gospodarstva in 69 odstotkov 
dohodka povečanega za amor
tizacijo.

Ljubija Sukovič, M-Standard Novo mesto

Mercatorjeva zastava na Triglavu
Kar 64 udeležencev se je v soboto, 24. avgusta letos zbralo 

pred stavbo DS SOZD na Emonski 8 v Ljubljani. Akcija korša je 
uspela. Planinci Mercatorja so se odzvali vabilu in se odločili, 
da pod zastavo M osvojijo našega najvišjega gorskega očaka
- 2863 m visoki Triglav.

Zbrali smo se iz vseh krajev Slo
venije: Primorci, Dolenjci, Notranj- 
ci, Štajerci, Gorenjci in Ljubljanča
ni. Pisana množica navdušenih pla
nincev se je vsula iz avtobusov v 
Vratih, od koder smo vzeli pot pod 
noge in se zagrizli v strmine. Hodili 
smo v senci severne triglavske ste
ne, da nam dopoldansko sonce ni 
grozilo z vročino, a se je vseeno 
bolj in bolj oglašala žeja, kolikor 
bolj smo se vzpenjali v višino.

Za nami so bili prvi klini in doiga 
vrsta naših planincev se je razvle
kla. Matjaž, Bogdan, Janez in Jani,

naši štirje vodniki, so skrbeli za var
no hojo in nudili prvo pomoč vsem, 
ki so jo potrebovali. Po triurni hoji 

* smo se ustavili ob studencu, ki pa 
je komaj še malo kapljal. Žejni in 
dokaj utrujeni smo se postavili v vr
sto za vodo in se malo podprli za 
nadaljnji vzpon do doma na Kreda
rici.

Po približno še eni uri hoje smo 
končno dospeli do cilja, predvide
nega za prvi dan. V Domu na Kre
darici, kjer se je že gnetla precejš
nja množica planincev. Bilo je sme
ha in veselja do poznih večernih ur. 
Dom je bil nabit z ljubitelji gora in

Ali DA 12HM

MOSTOVE 
VDMJNU*

MMsm

Dragi majhni, večji in 
še večji bralci 
Mercatorjevega 
glasila!

Tole vam ponujamo da
nes, prvič, na vaši strani. 
Sodelavec Brane Šala
mon je zavihtel čopič in 
pred vami je Merkatorček 
(še vedno nima kakšnega 
fantovskega imena, izbe
rite mu ga!)

Vam je všeč? Tudi če 
vam ni, nam to pogumno 
napišite; to in vse ostalo, 
za kar se vam zdi, da bi 
morali vedeti v uredni
štvu.
ča°-bav! Meta

MEflUEBOft 
NMBDUŠl

Zakletev s smehom

O, razsmejte se, smejavci!
O, zasmejte se, smejavci!
Ki se smejejo z mehovi, ki se 
smejčkajo smejavo!
O, zasmejte se smejavo!
O, smejišč prenasmejanih, 
smeh nasmešenih smejavcev!

O, izsmej se, razsmejanko, 
Smeh nadsmešnih smejčnikov! 
Nasmejanko, nasmejanko, 
nasmej, obsmej, smešniki, 
smešniki, smejavčniki, 
smejavčniki,

O, razsmejte se, smejavci,
O, zasmejte se, smejavci!

(V. Hlebnikov, 1910)

UUMITEU BOM 
CII W0VIM -Kia 4?1
boi im«uLj^i

Razvijanje Mercatorjeve zastave ob Aljaževem stolpu. Foto Ljuba Sukovič

zato je bilo tudi spanje v taki stiski 
prav zabavno.

Še pred sončnim vzhodom so 
nas vodniki spravili pokonci, da se 
pripravimo za vzpon na vrh Triglava 
in res smo kmalu krenili. Ko smo 
lezli na Mali Triglav, se je sonce 
komaj kazalo in zaspano lezlo izza 
Kredarice, nato pa nas je ogrevalo 
na poti proti vrhu. Vso njegovo to
ploto je žal kmalu pobral veter, ki je 
kar močno pihal z naše leve strani. 
Nahrbtnike smo pustili na Malem 
Triglavu in se osvobojeni njihove 
teže, povzpeli po zadnjih klinih do 
stolpa na vrhu Triglava. Kakšno 
zmagoslavje in kakšno lepoto smo 
uživali ob pogledu z najvišjega 
vrha!

Da ta pomembni dogodek ne bi 
bil pozabljen, smo ga ovekovečili 
na film, sledil pa je še obvezni cere
monial »krst« tistih, ki so prvič stali 
na Triglavu. Za nami so že kar v 
kolonah prihajali drugi planinci, za

to smo se morali kar kmalu pripra
viti za sestop, ki pa je od nas terjal 
spretnost ob srečevanjih z navzgor 
prihajajočimi planinci. Spotoma 
smo pobrali nahrbtnike in se spu
stili proti Planiki. Otroke sta Bo
gdan in Janez varno spremljala v 
navezi, vse dokler nismo prišli iz 
bolj nevarnih predelov pogorja.

Pri planinskem domu Planika 
smo si malce odpočili, se odžejali 
in se nato kar hitro spustili v doli
no, kjer smo se ustavili v Vodnikovi 
koči. Pot nas je že zdelala, zato 
smo si privoščili malo daljši počitek 
in kosilo - seveda v planisnkem 
slogu. Medtem se je nebo pooblači
lo, zato smo krenili na zadnji, naj
daljši del poti proti Rudnemu polju 
in naprej do Pokljuke, kamor sta 
nas prišla iskat avtobusa.

Tako smo uspešno zaključili naše 
osvajanje Triglava, pozabili na teža
ve na poti in se, kot del naše velike 
družine Mercatorja, poslovili z že-

Glasilo delavcev in združenih kmetov sozd 
Mercator - Kmetijstvo Industrija Trgovina

Glasilo delavcev in združenih 
kmetov sozd MERCATOR-KIT, n. 
sub. o., Ljubljana, Emonska 8. Iz
daja Center za obveščanje SOZD 
MERCATOR-KIT. Uredništvo: Kar
deljeva 17, 61000 Ljubljana. Tele
fon: 215-173.
Ureja uredniški odbor v sestavu: 
Kristina Antolič, Marko Bokal, 
Marko Glažar, Jože Kirm, Meta 
Malus, Sergej Paternost, Alenka 
Por, Ljuba Sukovič in Mirko Va
upotič.
Odgovorni urednik: Jaro novak 
Novinar: Andrej Dvoršak 
Tehnično uredil: Matjaž Marinček 
Tiska ČGP Delo Ljubljana 
Glasilo prejemajo delavci, združe
ni kmetje, učenci in upokojenci 
sozda MERCATOR-KIT. Izhaja zad
nji petek v mesecu. Naklada 
16.000 izvodov. Po mnenju pristoj
nega republiškega organa je gla
silo oproščeno temeljnega davka 
od prometa proizvodov.

Ijo, da se prihodnje leto spet sreča
mo v hribih.

Pa naj zaključim s prisrčnim vafpJ 
lom, da bi nas bilo drugo leto še 
več ter da bi se med našimi delavci 
spletlo še več novih znanstev in pri
jateljstev.


